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per municipi: el vot dual 
pinta de morat tot el Baix 
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Núria maríN, alcaldesa de l’hospitalet

 III  Amb l’escalfament planetari, el nivell del mar podrà pujar 
fins a les portes de Sant Boi, on els romans tenien un port

 III  Amb un ascens de la temperatura global d’entre 
2 i 4º, el Baix oferirà l’any 2100 aquesta estampa
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L
os próximos Messi, 
Iniesta, Puyol, Bus-
quets o Piqué vivirán 
y crecerán en el co-

razón del Baix Llobregat, 
concretamente en la Ciutat 
Esportiva Joan Gamper del 
FC Barcelona de Sant Joan 
Despí, donde se encuentra 
la más reconocida y admi-
rada universidad del fútbol 
de la historia del fútbol, el 
Centre de Formació Oriol 
Tort, popularmente conoci-
da como la Masia.

La relación de esta sin-
gular y exclusiva escuela 
de cracks y del propio Bar-
ça con su entorno geosocial 
deben ser objeto de análisis 
y acaso de rectificación o 
de un cambio de estrate-
gia frente al estreno, prác-
ticamente a la vuelta de la 
esquina para la temporada 
2017-18, del nuevo Mini-

¡BARÇA Baix!
A partir de la temporada 2017-18 el filial del FC Barcelona 
jugará en su nueva casa de Sant Joan Despí

estadi como resultado de 
la ampliación de la Ciutat 
Esportiva azulgrana.

Allí es donde el filial 
del Barça, el equipo no-
driza y estrella de la mejor 
cantera futbolística del pla-
neta, disputará sus partidos 
en apenas un año y medio. 
La prisa está justificada. 
Con el traslado el Mini-
estadi del Camp Nou será 
inmediatamente demolido 
para construir sobre sus 
escombros un Palau Blau-
grana de dimensiones co-
losales, requisito impres-
cindible por otro lado para 
tirar abajo el vetusto Palau 
y poder acometer la gigan-
tesca reforma del Camp 
Nou dentro del ambicioso 
proyecto Espai Barça.

La cuestión destaca-
da es que el Barça B no 
volverá nunca más a Les 

Corts, donde lleva malvivi-
endo en soledad y aislami-
ento desde 1982, cuando se 
inauguró el Miniestadi con 
la previsión de convertirse 
en un santuario del barce-
lonismo.

Sus 15.000 localidades, 
sin embargo, nunca han 
sido ocupadas por un pú-
blico estable, leal ni com-
prometido y eso que han 
pasado allí todas las figu-
ras de la cantera del Bar-

ça como Guillermo Amor, 
Luis Milla, Guardiola, Fer-
rer, Sergi, Iván de la Peña, 
Puyol, Valdés, Xavi, Piqué, 
Cesc, Messi, Iniesta, Bus-
quets o el mismo Deulofeu 
por citar sólo algunos de 
los hijos de la Masia que 
han cursado el bachillerato 
en el Miniestadi.

Fidelizar con el entorno
Abierto gratuitamente a 
todos socios del FC Bar-

celona apenas un millar de 
ellos y otro millar de acom-
pañantes o espectadores 
ocasionales han constituido 
el núcleo de la afición fija 
del Miniestadi. 

De media, unos 5.000 
menos de la cifra de es-
pectadores que seguían en 
sus tiempos al Barcelona 
At., antigua denominación 
del filial barcelonista, en 
el campo del Fabra i Coats 
al otro lado de Barcelona, 
donde se había desarrolla-
do un fenómeno de identi-
ficación local, es decir de 
los aficionados del fútbol 
de los barrios del entorno, 
con el equipo azulgrana.

Con el cambio al Mini-
estadi aquella afición pro-
pia de los domingos por la 
mañana se perdió, se quedó 
en casa para siempre sin 
que, en contrapartida, nadie 
en el FC Barcelona se pre-
ocupara socialmente de un 
traslado que acabó siendo 
traumático desde este pun-
to de vista.

Paradójicamente, en 
Les Corts y en L’Hospita-
let, los barrios agraciados 

La oportunidad es única para el club y para el Llobregat 
de crear complicidades y un sentimiento de identificación

en su día con la inaugura-
ción del Miniestadi, regis-
tran la mayor población de 
socios del FC Barcelona 
en proporción al resto de 
Barcelona y Catalunya, 
del orden de 40.000 soci-
os aproximadamente que 
han tenido a mano la casa 
de filial del que es su club, 
el Barça, y de su cantera, 
pero que no se han sentido 
ni atraídos ni motivados.

Por el contrario, cuan-
do finalmente la directiva 
del FC Barcelona ha opta-
do por abrir las puertas del 
Mini a colegios y el resto 
de clubs con fútbol base la 
asistencia ha mejorado se 
diría que sustancialmen-
te durante los dos últimos 
años.

Nueva oportunidad
Ahora que el Barça B cam-
bia otra vez de casa a un 
destino inamovible en Sant 
Joan Despí cabe preguntar-
se si no vale la pena afron-
tarlo tanto desde el FC 
Barcelona como desde la 
comarca del Baix Llobre-
gat, sobre todo desde las 

Subdirector del
mundo deportivo

Francesc Perarnau

Si el club cambia su política de incomunicación sería posible 
crear una afición propia, local y estable para el Barça B

el alcalde de saNt joaN despí, aNtoNi poveda, y el presideNte
del f.c barceloNa, josep m. bartomeu, muestraN el proyecto
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poblaciones colindantes y 
próximas, como una opor-
tunidad extraordinaria de 
generar una identificación 
entre el segundo equipo 
del Barça, con las estrellas 
del futuro, las mismas por 
las que luego se agotan las 
entradas en el Camp Nou, 
y su entorno ciudadano, 
en especial el más joven 
y aficionado al fútbol. El 
nuevo Miniestadi se ha 
diseñado, además, con un 
estilo que recuerda mucho 
más al campo del Fabra i 
Coats, muy inglés y próxi-
mo, que al Miniestadi, tan 
frío y distante como se ha 
demostrado.

Juegan en contra facto-
res de peso, fundamental-
mente que un filial no pu-
ede subir de categoría, no a 
Primera División al menos, 
y que sus futbolistas están 
de paso camino del primer 
equipo o de acabar en cu-
alquier otro equipo punte-
ro del mundo, lo cual en 
sí mismo también supone 
un atractivo para el espec-
tador; ningún otro equipo 
de promesas puede ofrecer 
un espectáculo futbolístico 
como el Barça B.

Cambio de nombre
¿Por qué no empezar, si de 
verdad se acaba creyendo 
en este modelo, por añadir-
le al nombre un identifica-
tivos? Seguro que le habría 
ido mejor al filial en el Mi-
niestadi de haber cambiado 
su denominación por el de 
Les Corts o Barça B Les 
Corts, que viene siendo el 
barrio del Barça desde hace 
más de 90 años.

El guiño de complici-
dad desde el club debería 
ser, por su propio interés, 
sincero e inequívoco. Lla-

marse Barça Baix o Barça 
Llobregat, por ejemplo 
(estas son sólo unas ideas), 
definiría con absoluta con-
tundencia la apuesta por 
crear un linaje distintivo y 
característico para el filial 
a partir de que estrene casa 
y barrio.

Luego sería preciso ac-
tivar un completo pero po-
sible entramado de cone-
xiones, siempre en ambas 
direcciones, entre el Barça 
B y las Penyes del Baix 
Llobregat y entre el Barça 
B y el tejido escolar depor-
tivo y formativo-futbolísti-
co de la comarca para prio-
rizar el reparto de entradas 
y actividades entre niños y 
barcelonistas.

Este desafío supon-
dría un cambio radical del 
concepto Barça B para el 
propio FC Barcelona, ob-
sesionado en mantenerlo 
a sus jugadores en una es-
pecie de jaula mediática y 
social incomunicada, des-
truyendo no sólo la posi-
bilidad de ser reconocido 
como un equipo desde el 
exterior sino también por 
dentro como es perceptible 
por su actitud globalmente 
lamentable de los últimos 
dos años.

Hoy el filial es un equi-
po sin alma ni tradición, 
sin fans ni lo contrario, 
descuidado en cuanto a su 
relación con el mundo, un 
desastre conceptualmente 
hablando, en especial con 
sus vecinos. Ir a otro barrio 
podría ayudarle en todos 
los sentidos si en lugar de 
entrar de noche y a hurtadi-
llas en la Ciutat Esportiva, 
de espaldas a su entorno, lo 
hace extendiendo la mano 
y queriendo hacer amigos.

De lo contrario pierden 

todos, el Barça B el pri-
mero porque no es lo mis-
mo jugar para nadie o por 
nada como hasta ahora en 
el Mini que responder ante 
una afición amiga, entre-
gada y exigente como lo 
es cualquier buena afición. 
Para la comarca no puede 
haber mejor estímulo que 
conquistar el corazón de los 
Messi, Iniesta o Neymar 
del futuro. III

Un Miniestadi más Mini

El nuevo Mini construye sobre una superficie de 26.811 
m2 adquirida al Tennis El Forn  a finales del año 2013, 
situado junto a la Ciutat Esportiva, una calle por debajo lo 
cual ha exigido una reordenación que contempla la ane-
xión de esta vía de separación. En total la Ciutat Esportiva 
se amplía a 162.905 m2, un 26% superior a la actual.

Si se pasea por los alrededores ya son visibles las pri-
meras obras consistentes en el desmantelamiento de las 
estructuras fijas y montadas del desaparecido club de te-
nis.  La capacidad final del Miniestadi será de 6.000 asi-
entos, en un recinto sostenible y con todos los servicios 
para los espectadores, que cumplirá con la normativa LFP 
para Segunda División y con la normativa UEFA para las 
competiciones UEFA Youth League y UEFA Women ‘s 
Champions League.

Por capacidad será mucho más pequeño que el actual 
estadio donde juega el filial, pero la totalidad de las loca-
lidades será cubierta.

Estos próximos meses el FC Barcelona colaborará en 
la urbanización y en la creación de plazas de aparcamien-
to para facilitar el aparcamiento de vehículos en la zona, 
así como para facilitar el acceso de peatones llegados en 
transporte público.

La transformación urbanística permitirá rehabilitar 
una masía catalogada, Can Felip, ubicada junto al nuevo 
Miniestadi, probablemente para uso propio del club.

El estudio de arquitectos Batlle i Roig, de Esplugues, 
ha sido el ganador del concurso arquitectónico, con un 
presupuesto de 12 millones (8 para el estadio y 2 para un 
aparcamiento y obras de urbanización). Batlle i Roig ya 
desarrollaron la Ciutat Esportiva a partir de 2000 cuando 
comenzó su construcción así que conocen el suelo que pi-
san mejor que nadie.

Las posibilidades viales y de comunicación de la Ciu-
tat Esportiva no están limitadas pues el proyecto inicial 
prevé la un acceso directo desde la autopista y se podría 
construir un apeadero para la línea R1 de Rodalies antes 
de la parada de Sant Feliu. III

tendrá una capacidad para 6.000 espectadores, 
cubierto y apto para la uefa youth league y 
uefa Women ‘s champions league

arquitectónicamente lo dirige el estudio batlle i 
roig, de esplugues, con 12 mill. de presupuesto, 
incluidos un aparcamiento y la urbanización

El cambio de 
nombre del 

Barça B crearía un linaje 
distintivo del filial en el Baix”

“

maqueta del Nuevo miNi-estadi, eN saNt joaN despí

eNtre las propuestas relacioNadas, está sobre la mesa uN acceso directo desde la autopista y uN apeadero para la r1 de treN
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U
na de las noticias más relevantes que nos dejó el final de 
año fue el macro acuerdo entre 195 países en la Cumbre 
del Clima celebrada en París con el que se comprome-
tían a dejar el planeta, a finales de siglo, con un aumento 

de la temperatura media inferior a los dos grados respecto a los 
niveles preindustriales. El acuerdo se basa fundamentalmente en 
lo que se ha conocido como “contribuciones nacionales” de cada 
país. 

En el momento del acuerdo, 187 de los 195 países firmantes 
habían hecho ya su propuesta, las cuales se antojaban del todo 
insuficientes ya que, con esas promesas sobre la mesa, la tempe-
ratura subiría hasta 3 grados.

Coches vetados en 2018
Regresando a lo local, las pruebas de que es necesaria una in-
tervención que ya llega tarde es evidente tras el año 2015 más 
caluroso de la historia registrada, además de los 90 días sin llover 
que cuenta, al cierre de esta edición, Barcelona y su zona metro-
politana. No ocurría desde el año 1928. El inusual invierno que 
hemos vivido ha trastocado todos los calendarios habituales de 
la vegetación y de la agricultura. Pero es que, incluso a nivel de 
protección civil, existe riesgo de incendios en esta época del año, 
debido a la sequedad de la vegetación y a la falta de lluvia. Lo 
de este invierno ha sido tan grave que el Área Metropolitana de 
Barcelona estudia vetar a los vehículos diésel anteriores al año 
1996 circular por todo el anillo metropolitano, compuesto por 36 
municipios, en una drástica decisión para reducir los altos niveles 
de polución de nuestro territorio.

Es preciso hablar, en este punto, del proyecto realizado por 
científicos y periodistas de todo el mundo a través de la organiza-
ción sin ánimo de lucro Climate Central, con el que han elabora-
do un mapamundi que recoge como quedaría nuestro planeta con 
un incremento de la temperatura mundial de entre 2 y 4 grados; 
además de las consecuencias de una contaminación no controla-
da y de niveles extremos de dióxido de carbono en la atmósfera. 
La premisa es sencilla y conocida. La contaminación genera un 
efecto invernadero en la atmósfera con contaminantes que no de-
jan salir los rayos solares, calentando, por tanto, el planeta. El au-
mento de temperatura deriva directamente en la descongelación 
de los polos, con lo que sube el nivel del mar. 

De esta manera, debido a que el sur del Baix Llobregat coin-
cide con la desembocadura del Llobregat y, por tanto, es una zona 
muy llana, las consecuencias serían destacadas: el Mediterráneo 
llegaría a cubrir toda la zona sur del Parc Agrari envolviendo la 
ciudad de El Prat de Llobregat y el Aeropuerto, que quedarían 
anegados por la crecida del nivel del mar. De hecho, la costa lle-
garía hasta la ciudad de Sant Boi y Cornellà, alrededor del Centro 
Comecial Splau. En general, la C-32 marcaría la frontera, siendo 
superada en algunas zonas. 

Este sería el caso más extremo. Pero es que, incluso, en el 
caso de subir la temperatura en dos grados, la mayor parte de esta 
zona quedaría bajo la llegada del mar. Y para ello no hace falta 
esperar al 2100, sino que las primeras consecuencias podrían ser 
visibles en el año 2050; menos de cuatro décadas.  III

mapa del baix si sube 4º la temperatura media 
del plaNeta segúN climate ceNtral
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“Si en 2050 no funcionamos con 
energías renovables habitaremos 
un mundo incompatible con la vida”

el ingeniero carles riba advierte de las 
consecuencias tempranas si no se reducen 
los niveles de co2 y otros contaminantes

S
u interés por el 
medio ambiente 
comenzó de ma-
nera casual, cuan-

do un alumno de doctorado 
le invitó a dar una confe-
rencia sobre ecología apli-
cada al diseño. Entonces, 
este doctor en Ingeniería 
industrial comenzó una la-
bor de investigación que le 
dejó perplejo: “el discurso 
oficial no coincidía con lo 
que figuraba en las bases 
de datos” de las agencias 
de energía del gobierno 
norteamericano y la Or-
ganización Europea para 
la Cooperación Económi-
ca (OCDE). Peor todavía, 
Carles Riba Romeva (Ma-
llorca, 1947) descubrió 
algunas “trampas” en la 
forma de clasificar y cuan-
tificar los datos, algo que 
le llevó a seguir indagan-
do y publicar, en 2011, el 
libro “Recursos energètics 
i crisi. La fi de 200 anys 
irrepetibles”. Sin embargo, 

esto tampoco satisfizo a 
este profesor de la Univer-
sitat Politècnica de Cata-
lunya desde 1971, alcalde 
de Sant Joan Despí entre 
1979 y 1983 y presidente 
del Centre d’Estudis Co-
marcals del Baix Llobregat 
entre 1995 y 2013, entre 
otros cargos. Por eso pre-
side, desde 2012, el Col-
lectiu per a un Nou Model 
Energètic i Social Soste-
nible (CMES), para aler-
tar del agotamiento de las 
energías no renovables y 
facilitar la transición hacia 
un modelo energético ba-
sado en las renovables. Y 
desmontar todas las “men-
tiras podridas” que se vier-
ten sobre el tema, a costa 
de la salud del planeta. 

Todas sus afirmaciones 
se basan en datos contras-
tados. Y lo primero que 
destaca es que somos más 
dependientes de las ener-
gías no renovables de lo 
que nos pensamos, pues el 
uso mundial de petróleo, 
gas, carbón y energía nu-
clear ronda el 80%. Ca-

Eva Jiménez

talunya se halla en una 
situación especialmente 
complicada, pues más del 
60% de la energía que 
consumimos proviene de 
combustibles fósiles cómo 
el carbón o el petróleo, lo 

cual generó una factura de 
8.000 millones de euros 
en 2012, en plena crisis 
económica. Porque nuestro 
país carece prácticamente 
de reservas, que son total-
mente nulas en Catalunya, 

y ha de pagar por ellas. 
Y lo peor de todo es que 
las reservas mundiales se 
están agotando, mientras 
que la población y el con-
sumo siguen creciendo. 
A este ritmo, Riba calcula 
que el petróleo se agotará 
en 30 años; el gas y el ura-
nio, en 35; y el carbón, en 
2060. Además, utilizar esta 
última fuente “implicaría 
una contaminación difícil-
mente compatible con la 
vida humana”. 

Transición inevitable
La relación entre energías 
no renovables y cambio 
climático es “total”. La 
quema de carbón, petróleo 
y gas, por este orden, au-
menta los niveles de CO2, 
hecho que repercute indi-
rectamente en el aumento 
de la temperatura del pla-
neta, pues se forma una 
capa que impide que sal-
gan los rayos del sol. Sin 
embargo, lo que más le 
preocupa son el resto de 
elementos contaminantes 
que se liberan en el proce-
so de creación de energía y 
la destrucción de bosques 
y espacios naturales. Por 
eso sentencia sin atisbo 
de duda que la transición 
energética “no es una elec-
ción. Lo que puede ser una 
elección es cómo nos acer-
camos, cómo la hacemos”. 

Los recursos no son ili-
mitados ni el tiempo tam-
poco. Carlos Riba y otros 
expertos como Ramon 
Sans Rovira han calculado 
que si en 2050 no estamos 
adaptados completamente 
a las energías renovables, 

provenientes del sol, el aire 
o el agua, entonces esta-
mos abocados a modificar 
radicalmente nuestro ritmo 
y calidad de vida. Algo que 
no pasaría si se hiciera una 
transición energética pro-
gresiva. 

Ceguera colectiva
Por eso le parece ridículo 
y un auténtico “eufemis-
mo” que en la Cumbre del 
Cambio Climático de París 
de 2015 todo se reduzca a 
dejar de emitir CO2 y no 
a ir a la raíz del problema: 
que se agotan las energías 
no renovables y que las 
renovables son eficaces y 
eficientes. 

La raíz de esta ceguera 
colectiva parece residir en 
un doble motivo. Por un 
lado, los intereses de “los 
grandes consorcios de la 
energía”, que no quieren 
perder el control de la ener-
gía. Por otro, la necesidad 
de cambiar de mentalidad 
y ser más moderados en el 
consumo.  Por eso sostiene 
que “hemos de pasar de 
una energía de stock a una 
de flujo”, donde cada uno 
gaste sólo lo que necesite y 
se adapte al ritmo que mar-
que la naturaleza.

La cuestión reside, 
como bien expone, en si 
(nos) interesa seguir siendo 
“consumidores” o conver-
tirnos en “ciudadanos”. En 
este sentido, Carles Riba 
confía en que el nuevo go-
bierno que se forme en Ca-
taluña continúe creyendo 
en la necesidad de un Pacto 
Nacional por la Transición 
Energética. III

Mentiras que pudren el planeta

los “intereses de los grandes consorcios 
de la energía” y el derroche en el consumo 
son los motivos de la ceguera colectiva

el ex alcalde de saNt joaN despí, carles riba, preside desde 2012 el 
colectivo para uN Nuevo modelo eNergético y social sosteNible

canvi cLimàtic
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El dispositivo 
quema un 

90-98% del 
combustible, lo que contamina
menos y mejora el rendimiento”

“

Un ingeniero mecánico de Cervelló inventa un dispositivo 
capaz de reducir las emisiones de gases contaminantes 

o3 protégelo aminora en un 80% los 
gases residuales más peligrosos para la 
sociedad: el Nox, co y las partículas ppm

“S
e me cae el 
alma al suelo 
cuando desde 
mi pueblo miro 

hacia Barcelona y veo los 
altos niveles de contami-
nación”. Bajo esta premi-
sa, Isidro Moreno dio vida 
hace 8 años a O3 Protége-
lo, un mecanismo pionero 
en el mercado que se insta-
la en todo tipo de motores 
diésel y gasolina con el fin 
de mermar en un 80% los 
niveles de CO, NOX y las 
partículas de residuos sóli-
dos (PPM), unos gases alta-
mente contaminantes para 
la sociedad y que salieron a 
la luz gracias a las irregula-
ridades de Volkswagen. 

Al ver el latente desa-
fío medioambiental, las 
injusticias como la de la 
automovilística alemana, 
que modificó los softwa-
res de algunos motores de 

gasóleo para perturbar las 
emisiones residuales en las 
inspecciones, y la viabili-
dad del producto, el ingeni-
ero mecánico decidió cons-
tituir su empresa en abril 
de 2015 para vender y dar 
a conocer el dispositivo. 
Esta solución es fruto de 
una aventura personal: “en 
mi coche monté el aparato 
para ver los efectos que te-
nía y vi que el tubo de esca-
pe dejaba de oler. Y seguí 
adelante”.

Reducir las emisiones 
Según el artífice, O3 Pro-
tégelo está dando “resul-
tados” en su fase de prue-
bas: ahorra hasta un 20% 
de combustible; reduce en 
casi un 80% las emisiones 
de gases contaminantes; 
protege el circuito de com-
bustible, la válvula ERG, el 
filtro de partículas y catali-
zador; aumenta la potencia 
del vehículo; y, en definiti-
va, mejora la vida del mo-
tor, un gran desconocido. 

las automovilísticas prefieren conocer la 
técnica de este producto eco eficiente 
“antes que comprarlo” 

Dayana García Blas Isidro Moreno apunta que 
cuando hay una mala com-
bustión, “todos los sistemas 
anticontaminantes crean un 
tapón provocando que el 
coche humee, lo que genera 
una mayor polución”. 

Pero ¿dónde está el tru-
co? El contacto del metal, 
que hay en el interior del 
dispositivo, con los hidro-
carburos es lo que hace que 
se reduzcan las emisiones 
de gases contaminantes. 
Isidro Moreno detalla que 
“un catalizador de humos 
es una rejilla con conduc-
tos de cerámica bañados en 

óxido de platino a través de 
los cuales pasan los humos. 
En el momento en el que 
entran los gases en contac-
to con el óxido de platino 
hay una ruptura de la mo-
lécula que se descompone 
permitiendo una combus-
tión más limpia”. 

Quemar combustible 
La empresa tiene su sede en 
Sant Feliu de Llobregat, e 
Isidro Moreno se ha apoya-
do siempre en José Manuel 
Núñez, delineante que le 
ha ayudado en el proceso 
de desarrollo del equipo. 

el equipo se vende en vallirana, cornellà y 
sant feliu de llobregat, pero la intención es 
que un taller de cada ciudad lo suministre

dispositivo tal y como queda colocado eN el vehículo
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Ambos coinciden en que 
su mecanismo “se susten-
ta en el principio de que 
todos los combustibles no 
se queman”. El mecánico 
reconoce que los motores 
de hace 20 años atrás que-
maban “igual de mal que 
los de ahora”, lo que gene-
ra humo. Para entenderlo, 
esta humareda es combus-
tible no quemado y, por lo 
tanto, inaprovechable: “si 
compras un litro de gasoli-
na aprovechas sólo un 80% 
y el resto sale por el tubo de 
escape en forma de conta-
minación”. 

Con este dispositivo, 
Isidro Moreno ha conse-
guido que se queme del 
90% al 98% del combusti-
ble, lo que ensucia menos 
el medio ambiente y aporta 
hasta un rendimiento del 
20%. Por el momento, el 
fundador ha solicitado a 
varias empresas públicas 
y privadas que prueben el 
dispositivo y “estamos a 
la espera de que nos certi-
fiquen el aprovechamiento 
en el consumo”. En cuanto 
a instituciones públicas, ya 
lo han probado Barcelona 
Activa y algún que otro de-
partamento de Medio Am-
biente, y su respuesta ha 
sido “positiva”. 

Limpiar los puertos
“Los puertos son bastante 
contaminantes por todos 
los elementos que lo hacen 
funcionar”, destaca el inge-

niero. De hecho, las grúas 
que mueven los contenedo-
res son de diésel y llevan 
motores de 500cv (motor 
de camión). Esto implica 
que 40 grúas funcionando a 
la vez emiten una “barbari-
dad” de gases contaminan-
tes al medio ambiente. En 
la actualidad, el Puerto de 
Barcelona está pendiente 
de adquirir este dispositivo, 
aunque aún no se ha confir-
mado la compra. 

Bajo la estrategia de eco 
eficiencia medioambiental, 
Isidro Moreno ha fabricado 
tres modelos: O3 Protégelo 
Car para turismos, furgo-
netas, embarcaciones lige-
ras, carretillas elevadoras y 
otros que cuesta 145€; O3 
Protégelo Van sirve para 
camiones de hasta 4.000 
cc de PMA y todoterrenos 
(230€); y O3 Protégelo Pro, 
instalable autobuses, gene-
radores y barcos (305€). 

Cada dispositivo dura 
dos años en el coche y, a 
día de hoy, se han vendido 
alrededor de 4.000. De ese 
total, un 50% se han insta-
lado en el Baix Llobregat y 
el resto entre el conjunto de 
Cataluña y Andalucía. Por 
el momento, la empresa se 
está abriendo camino en 
China a través de una enti-
dad mediática con sede en 
España. Según el director 
del proyecto: “tenemos un 

contrato con ellos y con un 
banco chino que invertirá 
capital para poder distribu-
ir nuestros productos en el 
continente asiático”. Tam-
bién son objetivos clave: 
Holanda, Alemania, Re-
pública Dominicana, Sud 
América y EEUU. 

José Manuel Núñez, 
responsable de comuni-
cación de O3 Protégelo, 
señala que la idea es que 
como mínimo un taller por 
municipio tenga el dispo-
sitivo. Hasta el momento, 
sólo tres talleres, situados 
en Vallirana, Sant Feliu de 
Llobregat y Cornellà, han 
incorporado la herramien-
ta. Los expertos alertan de 
que el equipo debe insta-
larlo profesionales, cono-
cedores de su ubicación. El 
aparato debe colocarse en 
el tubo del combustible y 
se encajan los conectores, 
un proceso “muy fácil”. 

Sin acuerdo
Por otro lado, los respon-
sables del proyecto se han 
puesto en contacto con fa-
bricantes automovilísticos 
de la comarca para que 
compren el dispositivo. Sin 
embargo, Isidro Moreno 
asegura que prefieren la 
técnica al aparato, es decir, 
“quieren saber lo que hay 
dentro, cómo se hace, antes 
de comprarlo, ya que ellos 
tienen un departamento de 
I+D que puede hacerlo per-
fectamente”. 

Algunas compañías han 
manifestado su satisfacción 
respecto al producto graci-
as al ahorro de combusti-
ble. Un ejemplo de ello es 
la Comunidad de Regan-
tes de Jaén, que instaló el 
dispositivo en una bomba 
extractora de agua para el 
riego y reconoció haber ob-
tenido un mejor consumo 
durante junio, julio, agos-
to y septiembre de 2014 
invirtiendo 65.749 litros/
gasóleo, cuando en 2015 
gastaron 6.108 litros me-
nos. Otra de las empresas 
que ha probado el produc-
to es Nacex, que reconoce 
que antes de usar el aparato 
tenían una “pérdida de ren-
dimiento del 30%” cuando 
ahora aprovechan un 95% 
del rendimiento de su flota 
de vehículos. 

Multitud de institu-
ciones se ha volcado en 
salvaguardar el medio-
ambiente reduciendo la 
contaminación. Para José 
Manuel Núñez, reducir la 
velocidad a 70km/h en la 
M30 de Madrid es un “re-
medio temporal” que no 
solventa el problema por-
que siguen saliendo coches 
diésel al mercado. 

En cuanto a los vehícu-
los eléctricos, tanto Isidro 
como José Manuel coinci-
den en que “la tecnología 
no está lo suficientemente 
avanzada, aún le faltan 10 
años para solidificarse”, 
subrayan. III 

los iNveNtores haN preseNtado el dispositivo a varias automovilísticas, auNque siN éxito
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L
as fronteras entre el pasado, el presente y el futu-
ro no siempre son claras como una línea históri-
ca consensuada por historiadores. El proceso de 
transición tecnológica que han vivido las socie-

dades modernas son un buen ejemplo. ¿Cuántas veces 
escuchamos en su momento ‘Internet es el futuro’ o ‘La 
tecnología es el futuro’? Serían los años posteriores a la 
introducción del World Wide Web (1991), que permitía 
introducir y expandir el mundo online a través de los 
hogares. Lo que entonces era el futuro, pese a que ya 
tenía una historia de tres décadas –desde que empezaran 
a aparecer los primeros artículos sobre conmutación de 
paquetes (1962)-, pasó a ser en pocos años el presente, 
tras una transición digital y tecnológica exponencial y 
transversal. “Internet ya no es el futuro; es el presente” 
se empezó a escuchar de manera progresiva tras un cam-
bio de chip inevitable ante el aluvión de avances tecno-
lógicos.

Este cambio de chip es el que debe darse de una vez 
por todas en la cuestión medioambiental. Este año se 
cumplen, precisamente, diez años desde el famoso do-
cumental protagonizado por el ex vicepresidente de los 
Estados Unidos, Al Gore: ‘Una verdad incómoda’ (Davis 
Guggenheim, 2006). Desde entonces, la sociedad ha ido 
trampeando con el debate, jugando con fechas lejanas 
que distancian, precisamente, el problema. Nuestra por-
tada es, en definitiva, una provocación en la que la situ-
ación de futuro que se podría dar en 2100 sería una re-
gresión al pasado, a la ‘Antigua Roma’, época en la que 
Sant Boi tenía puerto en un Llobregat navegable para 
algunas embarcaciones. 

Más allá de querer adivinar como nos encontrare-
mos en 2100, queremos servir de reflexión en el primer 

número del año, que llega tras el Congreso Mundial de 
París, pero sobre todo, motivado por las altas tempera-
turas de 2015 y, en concreto, de este invierno. A nivel 
mundial ha sido el año más cálido jamás registrado y, 
en el plano local, se suma que, en casi 90 días, al cier-
re de esta edición, no ha llovido absolutamente nada en 
Barcelona ni en su inmediata zona metropolitana. ¡Hay 
riesgo de incendio en pleno invierno por la sequedad de 
la vegetación! No se trata, insistimos de una cuestión de 
futuro. Igual que las ‘smart cities’ son ya una realidad, 
la sostenibilidad debe ser una cuestión a abordar inme-
diatamente ante estas pruebas y evidencias del famoso 
calentamiento global del planeta. Causa global, pero con 
afectación local: con el deshielo de los polos, el nivel 
del agua podría anegar El Prat de Llobregat, incluido el 
Aeropuerto de Barcelona-El Prat, y gran parte de la zona 
metropolitana sur, hasta las inmediaciones del Centro 
Comercial Splau, de Cornellà, una extensión fundamen-
talmente plana por ser el corazón del Delta del Llobregat 
y que recoge en un amplio estudio el proyecto Climate. 

Frente a esta situación absolutamente anormal de nu-
estro tiempo, tras un año 2015 con tres convocatorias 
electorales por el medio –y, por tanto, tres nuevas legis-
laturas que se inician casi a la vez-, es el momento de 
centralizar el debate de la sostenibilidad y realizar este 
‘cambio de chip’ en profundidad, sin medias tintas ni ex-
cusas. La responsabilidad política, que debe ser incenti-
vadora y ejemplificante de una labor medioambiental, no 
libra en ningún caso a la ciudadanía de interiorizar esta 
aptitud con detalles cotidianos. 

Solo así, entre todos, será posible esta nueva transi-
ción que reclama la sociedad y que el cielo clama con su 
comportamiento. III
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T
res convocatorias 
electorales en un 
año y tres vence-
dores distintos para 

cada una de ellas en el Baix 
Llobregat. Si en las muni-
cipales mantuvo el tipo el 
PSC haciendo fuerte la tra-
dicional etiqueta de cintu-
rón rojo del territorio; Junts 
Pel Sí se llevó la primera 
plaza de las ‘plebiscitari-
as’ autonómicas quedando 
como primera fuerza el 
27 de septiembre. Ahora, 
en cambio, la coalición de 
izquierdas ‘En Comú Po-
dem’ ha sido la incontesta-
ble vencedora de las Elec-
ciones Generales siendo la 
fuerza más votada en todos 
los municipios del Llobre-
gat, incluida L’Hospitalet.

De cinturón rojo a 
morado en unos comici-
os marcados por la fuer-
te entrada de los partidos 
emergentes en el Congreso 
poniendo en duda el bipar-
tidismo, como mínimo, en 
la Cámara Baja (se manti-
ene la mayoría absoluta del 
Partido Popular en el Se-
nado, seguido del PSOE y, 
descolgado, Podemos con 
16 senadores; Ciutadans 
no tendrá ningún senador 
electo). En esta lucha por 
conseguir el voto de los 
desencantados de los par-
tidos tradicionales, Pode-
mos se ha llevado el parti-
do gracias a una excelente 
campaña electoral, frente 
a la de Ciutadans que, de 
nuevo, defrauda como en 

El tándem Iglesias-Colau tiñe íntegramente 
de lila el Baix Llobregat y L’Hospitalet

la coalición ‘en comú podem’ vence 
en todos los municipios del territorio 
llobregat, incluido l’hospitalet

Imanol Crespo

las municipales quedando 
muy por detrás de lo que se 
esperaba en los sondeos. Y 
es que en el Baix Llobregat 
han perdido hasta 40.000 
votos (más los 11.322 de 
L’Hospitalet) en compa-
ración con las recientes 
elecciones autonómicas en 
donde lograron ser una de 
las sorpresas siendo prime-
ra fuerza en algunas de las 
grandes ciudades socialis-
tas por antonomasia. Esta 
vez caen al tercer lugar, 
con la mitad de porcenta-
je de votos que ‘En Comú 
Podem’.

La pareja de éxito
El tándem entre Pablo Igle-
sias y Ada Colau ha sido la 
gran diferencia respecto a 
las autonómicas, en donde, 
la alcaldesa de Barcelona 
no se implicó directamente 
con la campaña de Cata-

lunya Sí Que es Pot. Esta 
vez, en cambio, extiende su 
victoria en las municipales 
al resto del Baix Llobre-
gat, el Área Metropolitana 
y Cataluña consolidándo-
se como la alternativa al 
PSC para los votantes de 
izquierda; priorizando el 
discurso social frente a la 
economía liberal y al pro-
ceso soberanista y, en este 
sentido, mostrando la clara 
mayoría catalana por pac-
tar con el Estado un refe-
réndum sobre la soberanía 
de Cataluña.

El liderazgo de ambos 
representantes ha acapara-
do, esta vez sí, la confianza 
del electorado baixllobre-
gatense que con 132.860 
votos y un 30,62% de voto 
proclama a ‘En Comú Po-
dem’ como claro vencedor 
de estas Generales, en el 
Baix, siendo primera fu-

erza en todos los munici-
pios del Baix, incluidos, 
enclaves socialistas como 
L’Hospitalet, Sant Boi, 
Cornellà, Gavà, Viladecans 
o El Prat que, pese a ganar 
históricamente Iniciativa 
en las municipales, en las 
Generales siempre vencía 
el PSC.

También en Castellde-
fels se ha impuesto la coali-
ción de Podemos pese a los 

igualados resultados obte-
nidos entre Partido Popular 
y PSC en las municipales. 
Por cierto, el ex alcalde de 
Castelldefels del Partido 
Popular, Manuel Reyes, 
que iba en las listas por 
Barcelona de la lista con-
servadora, se queda a las 
puertas del Congreso tras 
conseguir el PP solo cuatro 
diputados por Barcelona. 
Tampoco Carme Chacón, 

nacida en Esplugues, ha 
sido capaz de movilizar al 
electorado socialista en su 
ciudad natal, donde quedan 
como segunda fuerza. De 
hecho, a nivel provincial, 
la candidatura de Chacón 
pierde la mitad de los di-
putados respecto a 2011 
y quedan con cinco repre-
sentantes; entre ellos, tres 
de la zona Llobregat como 
son la mencionada Carme 
Chacón; Mercè Perea, de 
L’Hospitalet; y José Zara-
goza, de Molins de Rei.

De esta manera, los 
socialistas pasan a ser la 
segunda fuerza, en gene-
ral, de las grandes ciuda-
des del sur del territorio, 
siendo, en cambio, ERC 
la segunda candidatura fa-
vorita de gran parte de los 
pequeños municipios. De 
hecho, ERC –que queda 
como quinta fuerza a poco 
del Partido Popular- gana 
27.495 votos y mantiene la 
vitalidad que ha ido ganan-
do en estos últimos comici-
os en la zona metropolitana 
en perjuicio de la también 
independentista Democrà-
cia i Llibertat que obtiene 
32.458 apoyos, lejos de los 
80.000 de CiU. 

Teniendo en cuenta 
que, entonces, todavía se 
mantenía la federación con 
Unió (que ha obtenido ape-
nas 5.511 votos/1,27%, lo 
mismo que el partido ani-
malista PACMA), vemos 
una fuga de votos que as-
ciende a 43.000 o a ERC o 
a ‘En Comú Podem’, como 
único partido nacional cla-
ramente defensor del re-

el psc pierde casi 50.000 votos, pero 
aguanta como segunda fuerza en las 
grandes ciudades

ciutadans queda como tercera fuerza y no 
responde a las expectativas generadas en 
las autonómicas, cuando fueron segundos

de ciNturóN rojo a morado | i.crespo
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feréndum y del derecho a 
decidir. Recordar, en este 
sentido, que la CUP no 
presentaba ninguna candi-
datura.

Para acabar, en lo re-
ferente al Baix Llobregat, 
el Partido Popular obtiene 
49.246 votos, 38.023 me-
nos que en 2011 lo que le 
hace caer de la segunda a 
la cuarta fuerza en la co-
marca, mejor en cualquier 
caso que, a nivel catalán, 
en donde queda como sex-
ta fuerza con una repre-
sentación prácticamente 
testimonial (cinco diputa-
dos), siendo, de hecho, con 
Ciutadans, la candidatura 
con representación menos 
votada.

El PSC pierde en LH
La segunda ciudad más 
importante de Cataluña, 
L’Hospitalet, tampoco 
aguanta al auge de la can-
didatura de Podemos, pese 
a ser uno de los históricos 
enclaves socialistas de 
Cataluña. Ya en las auto-
nómicas Ciutadans dio el 
aviso de que algo estaba 
cambiando en la ciudad y 
se proclamó como la lis-
ta más votada para el 27 
de septiembre. Esta vez, 
el PSC tampoco ha podi-
do para la fuga de votos 
a una nueva candidatura 
emergente, en este caso, 
‘En Comú Podem’. Con 
36.973 votos (29,98%), la 
lista morada supera al PSC 
(31.512/25,55%) en casi 
4.500 votos, segunda fuer-
za por delante de Ciutadans 
(18.455 votos/14,97%), 
que no consigue esta vez 
atraer a la marea naranja 
pese a ser, L’Hospitalet, la 
ciudad de residencia del 
líder del partido, Albert Ri-
vera.

El Partido Popular, 
por su parte, queda como 
cuarta fuerza con 9.500 
votos menos que en 2011, 
por delante, eso sí, de las 
fuerzas independentistas: 
ERC (9.000 votos/7,3%) 
y Democràcia i Llibertat 
(5.603/4,54%). III
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En Comú Podem guanya al gran bastió del PSC

V
an ser la gran sorpresa a les mu-
nicipals amb Cornellà en Comú 
–amb més de 6.000 vots i 5 regi-
dors que els deixa com a principal 

partit de l’oposició-, van millorar en vots a 
les autonòmiques amb Catalunya Sí que és 
Pot i ara fan el salt definitiu als socialistes 
de Cornellà, tradicionals guanyadors a la 
ciutat més poblada del Baix Llobregat. En 
Comú Podem s’ha proclamat com a força 
més votada amb 14.949 vots, 3.120 més 
que el PSC, el qual -tot i que perd 1.584 
vots en comparació amb el grup local li-
derat per l’alcalde Antoni Balmón- manté 
el tipus en comparació amb les autonòmi-
ques. 

L’auge de Ciutadans a les autonòmi-

ques ha quedat, aquest cop, reduït notable-
ment en uns comicis en el que han perdut 
4.397 vots en només tres mesos i que, per 
tant, els endarrereix de segona força (qua-
si primera) a tercera força amb un mata-
làs important de vots de diferència amb el 
PSC. Per la seva banda, el Partit Popular 
obté un miler de vots més el que els deixa 
com a quarta força de la ciutat, millor que 
no pas a les locals, on són el partit més 
petit amb representació al Ple municipal. 

Per acabar, s’observa una pèrdua de 
vots important dels partits independentis-
tes que, a les autonòmiques van obtenir 
10.347 suports (JxSí i CUP) mentre que 
a les generals sumen només 4.697 vots 
(ERC i Democràcia i Llibertat). III

La marea morada dobla els vots a Sant Boi 

A
mb una estructura idèntica amb 
els resultats de Cornellà, l’altra 
gran ciutat en població del Baix 
Llobregat, Sant Boi, polaritza en-

cara més l’àmplia victòria de En comú Po-
dem després de doblar els vots rebuts per 
Catalunya Sí Que És Pot a les autonòmi-
ques. De 7.147 vots a 15.036, la marea lila 
ha inundat una altra gran ciutat socialista 
per antonomàsia, que ja va perdre la con-
dició de primera força el 27 de setembre, 
aquest cop, en favor de Ciutadans. 

Si el partit d’Albert Rivera es va em-
portar aleshores la victòria a Sant Boi i a 
algunes altres grans ciutats del Baix, a les 
generals ha experimentat un fort retrocés 
lluny de les expectatives que, com a les 

municipals, es van crear. Així, el passat 
20 de desembre els taronja van caure a la 
tercera força, perdent 4.532 vots en tres 
mesos.  Amb tot, el nou partit liberal es 
consolida per davant del Partit Popular 
amb quasi 2.000 vots més que els conser-
vadors. 

Per la seva part, igual que en Corne-
llà, l’independentisme va pagar que ERC i 
CDC es presentessin per separat, amb una 
fugida de 3.903 vots. Tampoc van saber 
abraçar el vot de l’independentisme de la 
CUP que no es presentava a les eleccions 
i que, per tant, ha quedat segurament o en 
la abstenció on en les arques de En Comú 
Podem. Com és habitual, l’electorat va 
preferir votar a partits nacionals. III

Viladecans es suma a la coalició En Comú-PSC

A diferència de les municipals, amb 
una representació testimonial al 
Ple dels partits sota el paraigües 
de Podem -el vot va acabar dividit 

per diferents candidatures-, i en contra del 
que va passar a les autonòmiques, on es 
va prioritzar un bloc clarament anti-inde-
pendentista, com a la majoria de les grans 
ciutats del Baix amb una victòria clara de 
Ciutadans i PSC o viceversa, En Comú 
Podem també es va proclamar vencedor 
dels comicis generals a Viladecans. No-
vament, En Comú Podem i PSC sumarien 
una àmplia majoria absoluta d’esquerres, 
en aquest cas, amb el 56,8% del vots to-
tals. 

El tàndem entre Colau i Iglesias per-

met doblar el vot morat de Catalunya Sí 
Que És Pot a les autonòmiques (5.580), 
que permet superar als socialistes en un 
dels altres feus tradicionals del cinturó 
roig, que aquest any ha experimentat dife-
rents tonalitats, segons els comicis. Per la 
seva part, el PSC guanya alguns suports en 
comparació als resultats d’Iceta el passat 
27 de setembre (+ 602 vots) que els per-
met ser segona força després de la gene-
ralitzada davallada de Ciutadans, que perd 
4.241 paperetes. Per la seva part, el Par-
tit Popular queda com a quarta força més 
votada, sis punts percentuals per sota de 
Ciutadans; però, això sí, amb més vots fins 
i tot que l’independentisme, que perd més 
de la meitat dels vots aproximadament. III

resultats electorals de la ciutat de corNellà a les geNerals del passat 20 de desembre

resultats electorals de saNt boi de llobregat a les geNerals del passat 20 de desembre

resultats electorals de viladecaNs a les geNerals del passat 20 de desembre
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T
ot i que a les municipals de El Prat, 
Iniciativa per Catalunya és intoca-
ble –ha guanyat totes les eleccions 
locals, moltes d’elles per majoria 

absoluta-, a les autonòmiques i generals 
sempre era el PSC el vencedor, fruit, segu-
rament, del bipartidisme estès que dibui-
xava el panorama polític. També és nove-
tat, doncs, la victòria de En Comú Podem 
tot i que no sorprèn tant, com a Sant Feliu. 
De fet, la victòria amb un 36% de quota de 
vots dóna la raó a ICV després d’acceptar 
la confluència amb la candidatura morada 
de Podem, qüestió que no es va donar a la 
resta de comunitats en perjudici, precisa-
ment, tant de Pablo Iglesias com d’Alberto 
Garzón. 

D’altra banda, Ciutadans –que havia 
estat la gran sorpresa, quedant com a pri-
mera força el 27-S- cau novament darrere 
del PSC, que recupera vots en detriment 
del moviment taronja que perd més de 
3.400 vots. 

Dels quatre partits d’àmbit nacional, 
el Partit Popular torna a quedar darrere de 
C’s, que ja a les municipals els va deixar 
la sorpresa d’obtenir els mateixos regidors 
que ells, tot i no tenir representació al 2011 
i tot i la figura d’Antonio Gallego al PP, 
que no va poder evitar la pèrdua de quatre 
regidors. Amb tot, superen els dos partits 
independentistes, ERC i CDC, sempre 
amb poca representació al municipi. Ac-
tualment, dos per ERC i un per CDC.  III

Castelldefels prefereix el vot emergent

L
’empat que va deixar entre el PSC i 
el PP a les municipals de l’any 2011, 
sembla ser que va marcar molt a la 
ciutadania de Castelldefels. Un em-

pat que van desfer en els darrers comicis, 
en favor d’un Partit Popular que, després 
d’una complicada legislatura i sol davant 
l’oposició, no acabaria governant de nou.  

Novament a les autonòmiques, el PP i 
el PSC van obtenir exactament el mateix 
nombre de paperetes: 4.203. Increïble. 

Segurament per tot això, molts dels 
vots dels veïns de Castelldefels han cai-
gut, en aquestes eleccions generals, en 
favor dels partits emergents: En Comú Po-
dem, primer, amb 8.267 vots, i Ciutadans, 
segon, amb 6.085 vots; molt per davant 

del PSC i del PP que amb 4.628 i 4.614, 
respectivament, mantenen la seva lluita 
directe, aquesta vegada, però, a la rere-
guarda.  

Destacable, d’altra banda, la caiguda 
de les forces independentistes que perden 
uns 3.400 vots (ERC i CDC). Encara és 
més forta la davallada –perdrien el 50% 
dels suports- si es compta la CUP, que no 
es presentava a les generals i que, segons 
els resultats, hauria quedat en abstenció o 
en vots a favor de En Comú Podem. 

Amb tot, ERC i Democràcia i Llibertat 
manté una quota de vot del 9 i 8%, respec-
tivament, una xifra molt elevada en com-
paració amb les ciutats grans del voltant, 
com El Prat, Viladecans o Sant Boi. III

Chacón no guanya a la seva ciutat natal 

C
arme Chacón era la única cap de 
llista nascuda al territori; en con-
cret, a Esplugues de Llobregat. 
Com no podia ser d’altra manera, 

socialista, com el Baix Llobregat, tradici-
onalment conegut com a cinturó roig. No 
ha estat suficient el seu CV ni els seus an-
tics càrrecs com a ministra per a atraure 
els seus veïns.

Igual que tota la comarca comença a 
ser multicolor, Esplugues es va tenyir de 
morat a les darreres eleccions generals 
amb més de 7.000 vots a favor de En 
Comú Podem. Tot i ser una de les ciutats 
socialistes per antonomàsia, també es va 
sumar al carro de Pablo Iglesias o, fins i 
tot, al carro del ‘dret a decidir’. Cal recor-

dar que el Govern local està format per la 
coalició entre PSC i CDC i, per tant, és 
evident que hi ha una sensibilitat en favor 
del dret a decidir, al qual ha renunciat el 
PSOE i el PSC de Chacón. De fet, Junts 
pel Sí va obtenir el passat 27-S 6.403 vots, 
només 80 menys que Ciutadans, primera 
força.

En aquesta ocasió, el moviment taron-
ja endarrereix, com a la resta de territoris, 
després de perdre 2.200 vots, el que li dei-
xa com a tercera força de la ciutat. També, 
això sí, per davant del Partit Popular, tot i 
que per només 1,4 punts percentuals. Per 
sota, ERC i Democràcia i Llibertat que, 
amb un 8,7% i un 7,7%, respectivament, 
tanquen la llista. III

resultats electorals de la ciutat de el prat de llobregat a les geNerals del passat 20 de desembre

resultats electorals de castelldefels a les geNerals del passat 20 de desembre

resultats electorals de esplugues a les geNerals del passat 20 de desembre

L’èxit d’ICV: confluir amb En Comú Podem
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Ni PSC, ni Ciutadans: En Comú Podem trenca amb la tradició
Una de les sorpreses de les passades eleccions municipals, a Gavà, va ser la desaparició del grup 
local d’ICV, que no va obtenir representació al Ple davant la victòria -tradicional- del PSC. Doncs 
bé,  En Comú Podem ha estat ara la força més votada per davant de socialistes i de Ciutadans, que 
precisament el 27 de setembre donava la campanada com a llista més votada. 

Ni la majoria absoluta del PSC a les locals atura a Podem

ERC cau a la quarta força tot i la figura de Junqueras

La capital ecosocialista també prioritza el debat social 
Ecosocialista d’antonomàsia, la victòria de En Comú Podem no sorprén tant a la capital baixllobre-
gatina. Per la seva part, el PSC recupera el terreny perdut el 27-S en favor de Ciutadans que queda, 
això sí, per davant del PP. A les grans ciutats veiem com la ciutadania prefereix el vot dels partits 
d’àmbit nacional, el que ha perjudicat als catalanistes d’ERC i Democràcia i Llibertat. 

L’independentisme mor a Sant Andreu de la Barca
Davant la victòria monumental de En Comú Podem a Sant Andreu amb un 32,2%, per davant del 
PSC, històric vencedor, cal destacar el vot testimonial de les forces independentistes, que juntes amb 
prou feines sumen els vots del Partit Popular, quarta força. Per la seva part, Ciutadans -que va acon-
seguir ser primera força el 27-S- perd més de 1.400 vots i queda com a tercera força. 

Democràcia i Llibertat queda per sota del Partit Popular

Juntament amb Vallirana, Sant Joan Despí va comptar a les municipals amb la majoria absoluta del  
PSC, liderat pel primer secretari del PSC al Baix, Antoni Poveda. Ja el 27-S, els socialistes van caure 
com a tercera força després de Ciutadans i Junts pel Sí; ara, en canvi, ha estat En Comú Podem que 
els ha passat per l’esquerra, amb 1.600 vots més. 

Tot i que Sant Vicenç dels Horts s’ha convertit en un referent del republicanisme al territori per la 
figura del ja ex alcalde i president d’ERC, Oriol Junqueras, a les Generals, ERC ha suspés quedant 
com a quarta força amb poc més de 2.000 vots. La ciutadania s’ha pujat al carro morat i ha preferit 
la candidatura de En Comú Podem per defensar, en aquest cas, el referèndum català. 

Ciutat econòmica i convergent, Martorell ha trencat la travessa amb el vot majoritari a En Comú 
Podem, que queda a tocar dels 4.000 vots. Per la seva part, Ciutadans perd un miler de suports en be-
nefici del PSC, que recupera la segona força respecte els comicis autonòmics. ERC s’emporta el vot 
independentista en perjudici de Democràcia i Llibertat (CDC), que obtè un empat tècnic amb el PP. 
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tot i que guaNya la caNdidatura d’eN comú podem a moliNs, destaca 
la segoNa posició d’erc. així l’iNdepeNdeNtisme prefereix uNa 
caNdidatura d’esquerres, fiNs i tot, eN uN muNicipi amb alcalde 
coNvergeNt, eN aquest cas, joaN ramoN casals

olesa, goverNat a Nivell local pel bloc olesà, es decaNta per la
caNdidatura eN comú podem, clarameNt, per sobre de la resta. de 
fet, es doNa uN empat tècNic eNtre psc i erc per la segoNa i terce-
ra força més votada

ciutadaNs és el partit més perjudicat, després de perdre la meitat 
de quota de vot des dels comicis del 27-s, oN va ser segoNa força. 
per la seva part, l’iNdepeNdeNtisme maNté el tipus tot i que,  per 
separat, es veueN per darrere d’eN comú podem i psc

a saNt just desverN és oN democràcia i llibertat ha tret millor 
resultat de les ciutats metropolitaNes. de fet, milloreN eN quasi 
500 vots els comicis de les muNicipals. aleshores vaN ser segoNa 
força darrera del psc de perpiNyà i ara després de eN comú podem

uNa de les majories absolutes que es vaN doNar a les locals, la 
de l’alcaldessa socialista eva martíNez, tampoc ha estat capaç 
d’aguaNtar a la marea morada. més del 30% opta per eN comú 
podem, per sobre del psc i c’s, quasi empatats amb uN 16% de vots

el psc passa de ser primera força a les muNicipals i tercera a les 
del 27-s a ciNqueNa a les geNerals. els socialistes pagueN No estar 
pel dret a decidir i es veueN sobrepassats per eN comú podem i les 
forces sobiraNistes

el psc recupera la coNdició de segoNa força davaNt la pèrdua de 
vots de c’s respecte el 27-s (-600). per la seva part, les forces
iNdepeNdeNtistes juNtes sumarieN 22,2%, meNys que la caNdidatura  
de xavier domèNech, eN comú podem

erc i cdc perdeN la meitat dels vots del 27-s eN favor de eN 
comú podem, que s’emporta uN 34,3% de quota de vots. el psc de 
l’alcalde Naharro surt beNeficiat de la caiguda de c’s, que va ser 
la força més votada a les autoNòmiques

acció ciutadaNa ja va doNar la sorpresa a les muNicipals amb dos 
regidors, per davaNt de les forces tradicioNals. també cataluNya 
sí que es pot va ser tercera força el 27-s. ara, eN comú podem 
referma a la ciutat la voluNtat de caNvi amb uN 34,1% dels suports
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l’iNdepeNdeNtisme, graN majoria amb uN 47% de vots el 27-s, es 
decaNta per erc que es maNté com a segoNa força, meNtre cdc cau 
per darrera de psc i c’s.per la seva part, el pp, tot i ser els últims, 
obteNeN uNes de les quotes de vot més elevades

domiNi absolut de eN comú podem que dobla el Nombre de vots 
respecte a psc, erc i ciutadaNs, empatats. la coalició de juNts pel 
sí perd la metitat de vots, eN graN part pels resultats testimoNials 
de cdc, última caNdidatura amb represeNtació

la llei habitual que es diu que per les geNerals la ciutadaNia 
prefereix partits NacioNals No es compleix a begues oN eN comú 
podem, erc i dl sóN les forces més votades. els republicaNs es 
quedeN a meNys de 200 vots de ser la primera força

igual que a begues, torrelles ha estat uN dels muNicipis oN erc ha 
estat a puNt de ser primera força. Només els ha separat 82 vots. 
per la seva part, cdc -amb dos regidors al ple muNicipal- queda 
com a tercera força per davaNt de c’s, psc i pp, testimoNials

victòria aclaparadora de les esquerres, amb eN comú podem pri-
mer, seguit d’erc i psc. pel que fa els partits iNdepeNdeNtistes, erc 
-ara a l’alcaldia- supera a democràcia i llibertat, que queda com a 
quarta força tot i ser segoNa a les locals

eN comú podem veNç clarameNt a saNt climeNt amb el doble de 
vots que la resta, dl, erc, psc i c’s, els quals quedeN eN uN veNtall 
de 63 vots de diferèNcia Només. per la seva part, el pp passa amb 
prou feiNa dels ceNt vots

destacada devallada del psc que, tot i ser el partit més votat a les 
locals, cau a la darrera posició eN aquestes geNerals. eN comú 
podem és la caNdidatura més votada, amb erc a tocar i amb demo-
cràcia i llibertat com a tercera força

la quasi majoria absoluta de juNts pel sí al 27-s (49,82%) cau més 
de 10 puNts perceNtuals eN favor de eN comú podem que assoleix 
també la primera força. amb tot, erc i dl treueN uNs boNs 
resultats eN comparació amb la resta, que No passeN de 200 vots 

el poble amb meNys població del baix ofereix l’estructura de vot 
més habitual a la zoNa Nord: victòria de eN comú podem, seguit 
d’erc que es coNsolida com a segoNa força, meNtre que el psc ho 
fa a les graNs ciutats. cdc, de l’alcalde almirall, ciNqueNa força

20-d: tots eLs resuLtats
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20-D: Els nostres diputats i senadors
el psc i erc són les úniques candidatures que aportaran
representació territorial al congrés dels diputats

l’hospitalenc oscar guardingo (en comú) és el candidat més 
votat a barcelona i, per tant, un dels quatre senadors electes

Carme Chacón

III Esplugues de Llobregat, 1971. Es-
collida regidora a la seva ciutat l’any 
1999, Chacón ha estat vicepresidenta 
del Congrés dels Diputats (2004-2007); 
Ministra d’Habitatge (2007-2008) i Mi-
nistra de Defensa (2008-2011). Actual-
ment és secretària de Relacions Insti-
tucionals del PSOE. 

Mercè Perea

José Zaragoza

Joan Tardà

Joan Capdevila

Partit Socialista de Catalunya

Esquerra Republicana de Catalunya

III L’Hospitalet, 1966. Llicenciada en 
dret per la UAB, Perea és una de les 
figures destacades del PSC de LH i 
del govern local. Perea és actualment 
la segona Tinenta d’Alcaldia, regido-
ra de l’Àrea de Seguretat, Convivèn-
cia i Civisme i regidora del Districte 
I. També ha estat Tinenta d’Alcaldia 
d’Hisenda i Recursos Humans. 

III Molins de Rei, 1961. Un dels capi-
tans socialistes del PSC al Baix Llobre-
gat, Catalunya i Espanya. Fundador 
de l’agrupació local del PSC, amb la 
que va ser regidor molinenc de l’any 
1983 fins 1991, Zaragoza ha estat pri-
mer secretari de la Federació comarcal 
de 1988 a 2004. La seva trajectòria polí-
tica, però, destaca per ser el director de 
campanya a diferents convocatòries 
electorals durant els millors anys dels 
socialistes. 

III Cornellà, 1953. Figura indiscutible 
del republicanisme català a Madrid, 
Tardà s’ha convertit en el pal de paller 
d’ERC al Congrés dels Diputats. Lli-
cenciat en Filosofia i Lletres, catedrà-
tic de Llengua i Literatura Catalana, 
Tarda era abans de ser diputat (des de 
2004), regidor d’ERC a l’Ajuntament 
de Cornellà i professor de secundària 
a l’IES Esteve Terradas i Illa. 

III Martorell, 1965. L’ex militant 
d’UDC i director del diari digital El 
Matí tanca la llista de diputats repu-
blicans per Barcelona com a indepen-
dent. Amb un perfil de tendència més 
catòlica i conservadora, proper, però, 
a l’ex alcalde de Vic i ex president de 
l’Associació de Municipis per la Inde-
pendència, Josep Maria Vila d’Abadal, 
l’elecció de Capdevila complementa i 
enforteix el vot metropolità. 

congrés dels Diputats

els lleoNs daoíz i velarde, a les 
portes del coNgrés, sóN el símbol 
de la cambra baixa

el senat

Oscar Guardingo

Elisabeth Abad

Francesc X. Alegre

José Montilla

III L’Hospitalet, 1976. El cap de llis-
ta al Senat per En Comú Podem ha 
estat el senador més votat a les darre-
res Eleccions Generals (recordem que 
són llistes obertes) amb 610.126 vots 
(8,23%) i, per tant, serà un dels tres 
senadors de la candidatura morada. 
Guardingo, de 39 anys i treballador de 
Seat des de fa 12 anys, és veí de L’Hos-
pitalet, on ha estat tradicionalment 
vinculat a Esquerra Unida i Alternati-
va. Darrerament ha estat secretari de 
relacions amb la societat civil i de par-
ticipació de Podem.

III Esplugues, 1962. L’advocada i polí-
tica catalana és una de les quatre figu-
res proposades per Junts pel Sí per re-
presentar, en aquest cas, a Democràcia 
i Llibertat. Especialitzada en Dret Ad-
ministratiu i Processal, Abad ha estat 
diputada en el Parlament de Catalu-
nya durant la IX Legistatura en subs-
titució de l’escó que deixà Irene Rigau 
i Oliver (2011-2012). Ha estat portaveu 
del grup parlamentari de CiU a la Co-
missió de Cooperació i Solidaritat. 

III Sant Feliu de Llobregat, 1958. El 
portaveu de Ciutadans a Sant Feliu 
de Llobregat i Delegat Territorial en el 
Baix Llobregat i Garraf va ser l’escollit 
per encapçalar la llista per Barcelona 
de Ciutadans al Senat. Després de no 
ser escollit de manera directa als comi-
cis, Ciutadans ha tornat a confiar en el 
santfeliuenc per presentar la seva can-
didatura com a senador designat del 
Parlament de Catalunya. En aquest 
cas, té molt números de ser un dels es-
collits ja que Ciutadans és el principal 
partit de l’oposició al Parlament. 

III Cornellà, 1955. L’ex president de la 
Generalitat de Catalunya, a la segona 
etapa del tripartit, serà novament el 
candidat socialista al Senat, càrrec que 
ocupa des de 2011. Montilla ha estat 
vinculat a tots els nivells institucionals 
des de alcalde de Cornellà (1985-2004) 
o president de la Diputació de Barcelo-
na (2003-2004) a Ministre d’Indústria, 
Turisme i Comerç (2004-2006), presi-
dent de la Generalitat (2006-2010) i ara 
senador. 

Senadors Electes

Senadors Designats

el seNat aplega seNadors escollits 
directameNt per eleccioNs i altres 
desigNats per les autoNomies
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D
mitri Merezhkovski, aunque poco conocido en España, fue sin duda un escritor ruso de singular 
talento, aspirante en su momento al Nobel de literatura. Justo hoy he empezado a leer la que 
se considera su obra maestra: Pedro el grande y el príncipe Alexei. La verdad es que llevaba 
tiempo queriendo disfrutar de este libro, y las primeras hojas no me han defraudado. De hecho, 

el primer párrafo, para mi sorpresa, ha resultado ser una profética y lúcida interpretación del resultado de 
las últimas elecciones en nuestro país. El libro empieza así: “El An-
ticristo se dispone a llegar. Todavía no ha llegado, el último diablo, 
pero sus criaturas pululan bajo el cielo. Los hijos allanan el camino 
a su padre, lo organizan todo a la manera del Anticristo. Cuando 
lo hayan dispuesto y eliminado los obstáculos, será el momento 
de que aparezca. Ya se acerca. ¡Pronto llegará!”

¿Demasiado sombrío? En absoluto. Si ustedes se han dete-
nido apenas unos minutos a considerar la situación política ac-
tual, convendrán conmigo que el bueno de Merezhkovski más 
bien se ha quedado corto. Sin duda parece que se acerca el fin 
de los tiempos, al menos de estos tiempos políticos. Mi ciudad, 
la obrera L’Hospitalet no es, lamentablemente, una excepción. El 
grupo político que ha obtenido más votos ha sido En Comú, con 
prácticamente el 30% de las papeletas. Un partido cuyo mérito 
fundamental consiste en haber conseguido convencernos de que 
lo viejo es en realidad lo nuevo, esto es, que las ideas práctica-
mente decimonónicas e intelectualmente superadas que repiten 
una y otra vez sus dirigentes son en realidad impresionantes des-
cubrimientos ideológicos de primer orden. Ya se sabe, lo vintage 
está de moda…  L’Hospitalet, que no es una ciudad de mayoría 
independentista, ha votado a un partido que aunque anuncia su 
voluntad de reafirmar la permanencia de Cataluña en España, lo 
hace a través de un referéndum, pero que, al tiempo, elimina en el 
Ayuntamiento de Barcelona todo símbolo o imagen que pueda asociarse con España. 

Imagino que si tras las próximas elecciones generales acaban gobernando en nuestro ayuntamiento 
hospitalense, procederán a una “limpieza” del callejero como amenazan con llevar a cabo también en 
Madrid. Ya se sabe que esta izquierda está empeñada en decidir qué historia podemos conocer y cual 
no. Tampoco eso es nuevo. Los antepasados podemistas, en la Rusia soviética, ya borraron de todas las 
fotos oficiales al auténtico cerebro de la revolución rusa: Trotsky.  A quien suscribe, el hijo de un modesto 
camionero, le habría gustado votar a un partido “progresista”, pero lamentablemente para En Comú el 
progreso está en el siglo XIX y no en el futuro.

En segundo lugar, ha quedado el PSC con un 25%, que cae desde el 38,8% que obtuvo en las 
anteriores elecciones. Pese a la buena voluntad de nuestra alcaldesa, imagino que el hasta ahora fiel 
electorado socialista empieza a estar ya cansado de un partido siempre dispuesto a pactar con quien sea 
y que, aunque no se atreva a reconocerlo, arde en deseos, sobre todo su cúpula directiva, de entregarse 

L’Hospitalet, la política y el fin de los tiempos
Antonio Fornés
Doctor en FilosoFía

La Tribuna 

en manos del independentismo, traicionando una vez más a quienes ingenuamente les sostienen, unas 
votaciones tras otras, pero que casi siempre han sido considerados, por el PSC, como ciudadanos de 
segunda.

En tercer lugar aparece Ciudadanos con casi el 15%. El partido de los chicos y chicas guapos y sim-
páticos que propone un Gobierno nacional de coalición porque al Ibex, es decir a las grandes empresas 

y multinacionales les vendría bien para ganar unos cuantos miles 
de millones más. ¿Qué demonios hacemos votando a esta gente 
en nuestro municipio suburbial de mileuristas?

En quinto lugar está ERC. Precisamente su líder ha dejado 
estos días de ser el alcalde de uno de los pueblos de la comarca, 
Sant Vicenç dels Horts. Supongo que este cargo era poca cosa 
para quien oníricamente aspira al papel de padre y salvador su-
premo de la patria. En cualquier caso, a los hospitalenses no nos 
perdonará el escaso resultado de su partido en la ciudad, poco 
más del 7%. Me temo que para este hombre sempiternamente 
disfrazado de trampero canadiense los habitantes de L’Hospitalet 
debemos ser algo así como indios iroqueses a los que hay que 
domeñar. En el sexto puesto, con apenas el 4,5% por ciento, 
aparece Democràcia i Llibertat. Creo que son las siglas tras la 
que se esconde la antigua Convergència, aunque no estoy se-
guro porque cuando era pequeño Convergència era un partido 
de señores catalanistas de derechas, y los de ahora se humillan 
ante un partido anti sistema y de ultra izquierda, mendigando no 
se sabe muy bien qué.

El lector atento quizá crea que, cometiendo un error, me he 
saltado el cuarto puesto, el del PP, con un 13,8% de votos. No, 
simplemente lo dejaba para el final, pues el comentario es breve: 
su resultado es malo, pero viendo los representantes del partido 

tanto en Madrid como en Cataluña es realmente milagroso que haya quien siga votándoles. ¿Lo ven? 
Visto este lamentable guirigay es difícil no concluir que el final de los tiempos y la llegada del Anticristo 
están muy cerca… Otro escritor ruso, quizá el mejor de todos, Dostoievski, soñó una vez que Jesús vol-
vía a la tierra en la España del siglo XV, y que el gran inquisidor Torquemada reconociéndolo, lo detenía 
y encerraba en una lóbrega mazmorra. La conversación que imaginó entre ellos no tiene desperdicio, 
Torquemada tacha de ingenuo a Jesús por pensar que los hombres quieren ser libres y le advierte de que 
“todo hombre busca quien le esclavice”. Por ello afirma, él y los hombres como él, los líderes políticos, 
han tenido que tomar el mando de la situación para controlar al pueblo. Sus palabras son tenebrosas: 
“Naturalmente, los haremos trabajar, pero en sus horas de descanso organizaremos su vida como en un 
juego de niños, ¡son tan débiles que hasta les dejaremos pecar!”. Si el devoto y pío Dostoievski viviera hoy 
entre nosotros habría cambiado sin duda el final de este diálogo, probablemente habría escrito algo así: 

¡SON TAN DÉBILES QUE HASTA LES DEJAREMOS VOTAR!  III
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Q
uizá la primera locura sea 
seguir creyendo y se-
guir apostando por 
el papel en pleno 

siglo XXI y en plena crisis 
del mundo de la comuni-
cación. Pero puestos a se-
guir luchando en esta sen-
da de periodismo local y 
comarcal, pasémoslo bien 
con nuevas propuestas que 
escapan a lo cotidiano, al día 
a día de las rutinas periodísti-
cas. Hace un año estrenamos, en-
tre otras cuestiones, la I Edición de 
los Premios Llobregat; hemos organizado 
debates políticos; colaboramos con la publicación 
del libro ‘Qui és Qui: Radiografia dels qui manen al 
Baix Llobregat i L’Hospitalet y, ahora, es momen-
to de cerrar este ciclo con 
la segunda entrega de 
estos premios, aún 
más especia-
les si cabe, 
c o n 

motivo del X Aniversario de El Llobre-
gat. 

Será, en concreto, el 14 de abril 
de 2016 cuando esta publica-

ción les convoque, de nuevo, a 
esta fiesta del territorio que ti-
ene como objetivo fortalecer 
la bandera baixllobregatina, 
la gran desconocida en el res-
to de Cataluña, especialmente 

en Barcelona, y en la que muy 
pocos confiamos a pesar de vi-

vir y trabajar en la comarca. Entre 
otras motivaciones, ello ocurre por-

que una de las asignaturas pendientes 
es que tengamos un medio de referencia in-

dependiente de ámbito comarcal que abrace todo el 
Baix Llobregat y L’Hospitalet, ciudad que aunque 
no pertenezca administrativa ni jurídicamente a la 
comarca, compartimos con ella apellido y, sobre 

todo, la idiosincrasia metropolitana. 
Con este espíritu trabajamos cada día, 
pero, además, consideramos necesario 

recompensar a todos aquellos ciu-
dadanos que enarbolan con su 

labor el buen nombre del 
Baix Llobregat o de 

alguno de sus mu-

La II Edición de los Premios Llobregat 
conmemorará el X aniversario de la publicación
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nicipios más allá del territorio. Son los profetas del 
Baix. Jordi Évole, Karra Elejalde, Manel Esteller, 
Asociación Educativa Ítaca, Parg Agrari del Baix 
Llobregat, Banc dels Aliments y Mercedes Milà fu-
eron los primeros de una lista que esperamos sea 
año a año más extensa. De momento, en la siguien-
te doble página, ofrecemos la lista de los 18 candi-
datos a escoger en sus respectivas seis candidatu-
ras, que responden a un criterio generalista, como 
la publicación y que, por tanto, podrán encontrar 
profesionales y entidades de todo tipo de sectores 
y ámbitos. 

Con la complicidad de todos
Todos son merecedores de elogio, pero queremos 
que la ciudadanía se implique en la elección de sus 
profetas. Por ello, durante tres meses, como el año 
pasado, los lectores tendrán la oportunidad de esco-
gerlos a través de la web de El Llobregat, además de 
hacerlo –si quieren-directamente con la redacción, a 
través de su contacto habitual. Los ganadores serán 
comunicados el mismo día de la gala en un acto que 
pretendemos que sea, de nuevo, un reflejo del rico 

territorio que nos une. 
Ya en la primera edición de los premios, cente-

nares de personas asistieron al acto celebrado en el 
Hotel Porta Fira de L’Hospitalet, entre los que es-
tuvieron presentes alcaldes, concejales y otros mi-
embros de los ayuntamientos más importantes del 
territorio; los máximos representantes de las patro-
nales y sindicatos del Baix; y miembros de todo tipo 
de instituciones y de empresas destacadas afincadas 
en el Baix Llobregat y L’Hospitalet. Como decimos, 
una auténtica fiesta que abraza a los principales ac-
tores del territorio y que pone el valor, tal y como 
publicamos en la portada del número de diciembre, 
el ‘Orgullo de Baix’. 

Este año es el año de la consolidación, la prue-
ba de que aquella I Edición no fue una excusa sino 
un punto de partida de un proyecto que sigue avan-
zando, que sigue creciendo, pero, sobre todo, que 
sigue confiando en la proximidad y en su territorio, 
el Baix Llobregat y L’Hospitalet, una comarca que, 
pese a las grandes ciudades y pese a la presión de la 
gran capital, siempre ha mantenido el espíritu local 
en todas las caras de la sociedad.  III
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Premio Aguas Cristalinas

Sergi Vicente 
El Prat de Llobregat

Director de BTV

Javier Ruiz Caldera
Viladecans

Director de Cinema

Raúl Montilla
Esplugues

Periodista a La Vanguardia
i escriptor

El Llobregat valora la transparencia en la 
información con este premio periodístico a una 

pluma de entre las siguientes de la comarca

Francesc Casbas
L’Hospitalet

Cofundadors de 
Ràdio L’Hospitalet

III Sergi Vicente ha 
tancat aquest 2015 una 
etapa de dotze anys al 
capdavant de la corres-
ponsalía de Televisió de 
Catalunya a la Xina. 

El periodista pratenc 
dirigeix des de gener de 
2015 Barcelona Televisió 
i Barcelona FM, els mit-
jans públics locals de la 
ciutat comtal. 

BTV és un exemple 
d’aposta per la proximi-
tat amb cinc informatius 
diaris que ocupen quatre 
hores i mitja de la pro-
gramació diària.

···

III Mort a l’any 2010, 
volem proposar la figura 
de Casbas com a mem-
bre fundador de Ràdio 
L’Hospitalet.

Apassionat del perio-
disme local, va ser també 
fundador de la primera 
televisió local de L’Hos-
pitalet: Teleciutat. 

Casbas sempre va 
estar molt implicat amb 
els grans esdeveniments 
hospitalencs; segur que 
el millor reconeixement 
seria la recuperació dels 
mitjans municipals.

···

III  Montilla ha estat la 
veu del Baix Llobregat i 
L’Hospitalet com a cor-
responsal, primer a El 
Mundo, i des de 2003, a 
La Vanguardia on aquest 
any ha donat el salt defi-
nitiu a la redacció. 

Ha treballat a tots 
els àmbits de la comu-
nicació, sent ara una de 
les plomes promeses del 
territori. 

Montilla és també 
escriptor i ja és autor de 
tres obres en déu anys; 
l’última, ‘La Ciudad de 
las Tormentas’. 

Sonia Corrochano
L’Hospitalet

Directora de L’Aeroport
Barcelona - El Prat

Premio a la Mayor Crecida
Personajes que han conseguido, por su 

labor profesional y del ámbito que sea, una 
repentina notoriedad social

Mireia Lalaguna
Sant Feliu de Llobregat

Miss Món 2015

III Corrochano ha por-
tat l’Aeroport de El Prat 
al millor moment de la 
seva història, amb unes 
xifres de rècord. 

L’equilibri en el mo-
del de la infraestructura 
amb grans companyies 
i altres amb propostes 
més assequibles són una 
de les clau d’èxit. 

La progressió de l’ae-
roport ha beneficiat el 
seu entorn incentivant 
el desenvolupament 
econòmic en sectors des-
tacats com la logística o 
l’hoteler. 

···

III Ruiz Caldera ha ob-
tingut dues nominacions 
pels Goya i dotze pels 
Premis Gaudí amb el 
film ‘Anacleto: Agente 
Secreto’

Amb el seu darrer 
film, es consolida com 
un dels directors de co-
mèdia més destacats del 
país. 

Caldera tornarà a 
confiar en el món del 
còmic amb ‘Superlópez’, 
on tornarà a envoltar-se 
de primeres figures del 
cinema espanyol.

···

III La model santfeli-
uenca és la primera es-
panyola en guanyar el 
certamen Miss Món, ce-
lebrat el passat 19 de de-
sembre de 2015 a Xina.

Lalaguna ha estat 
guardonada també com 
a Miss Atlántico Inter-
nacional 2014, a més  del 
Miss Món Espanya.

A més de ser ja una 
reina de la bellesa, Mi-
reia estudia Farmàcia a 
Copenhague i és pianis-
ta després d’estudiar du-
rant vuit anys al Conser-
vatori del Liceu. 

Cristina Manresa
Barcelona

Comissària en Cap de la 
Regió Policial Metropolitana 
Sud de Mossos d’Esquadra

Jaume Plensa
Sant Feliu de Llobregat

Escultor

Álex Cruz
Bilbao

Presidente de Vueling y de 
British Airways

Premio Caudal Amazónico
Figuras destacadas de nuestra comarca, con una 

dilatada trayectoria en sus especialidades 
que les han llevado a ser únicos

III Manresa ha estat la 
primera dona en aconse-
guir arribar a comissària 
d’una de les regions po-
licials del cos, després 
de 25 anys a la policia 
catalana. 

Llicenciada en His-
tòria de l’Art i en Crimi-
nologia, és una gran de-
fensora de la proximitat, 
també en seguretat. 

Les dades de victi-
mització de la RPMS han 
baixat en aquest 2015 a 
totes les comissaries del 
territori, amb l’excepció 
d’Esplugues per poc. 

···

III Jaume Plensa és un 
dels escultors espanyols 
més importants a nivell 
internacional amb des-
tacades obres arreu del 
món. 

El santfeliuenc des-
taca, més, per ser molt 
polifacètic: dibuix, obres 
gràfiques, videoinstal·
lacions... No se li escapa 
cap tècnica. 

Fuig de convenciona-
lismes comercials tot i la 
importància que aquest 
aspecte té en l’Art Con-
temporani. 

···

III Alex Cruz és peça 
clau del creixement em-
presarial de Vueling, 
amb seu corporativa i 
d’operacions a El Prat.

La companyia és, 
ara mateix, la major ae-
rolínia dins del territori 
espanyol en nombre de 
destinacions i per di-
mensió de flota. 

Cruz ha estat escollit 
recentment com a con-
seller delegat de British 
Airways, la gran compa-
nyia britànica del grup 
IAG del qual depèn Vue-
ling. 
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Premio a la Ribera Solidaria
El Llobregat quiere premiar a una de estas entida-
des sin ánimo de lucro por tener a la solidaridad 
como columna vertebral a lo largo de su historia

Premio al Afluente Verde
Hoy en día es indudable que ser ecológico y 
sostenible es tan fundamental para nuestra 

sociedad como un afluente para un río

Premio Aguas Bravas
De tanto en tanto, la calma del río y de sus cuencas 
se ve sorprendida por las inesperadas inundaciones 

que obligan a la movilización ciudadana

Clúster de Salut Mental 
de Catalunya

Sant Boi de Llobregat

Fundació El Llindar
Cornellà

Càritas
Sant Feliu de Llobregat

Associació de 
Gastronomia i Turisme 

del Baix Llobregat
El Prat de Llobregat

Ecologistes en Acció - 
Les Agulles

Gavà

Consorci del 
Delta de Llobregat

Baix Llobregat

Associació Aturats
Majors de 45 anys

L’Hospitalet

Centre d’Estudis 
Comarcals Baix Llobregat

Sant Feliu de Llobregat

Plataforma 
Pedro Álvarez 

L’Hospitalet

III El Clúster continua 
amb el seu creixement i 
es consolida com a enti-
tat de referència a nivell 
català amb la nova seu al 
Palau Marianao de Sant 
Boi de Llobregat. 

La organització en 
xarxa i multinivell de 
l’entitat permet posar en 
comú les necessitats de 
les administracions, el 
món privat i acadèmic. 

L’entitat permet ins-
titucionalitzar aquest 
sector amb l’objectiu 
d’internacionalitzar els 
seus reptes. 

···

III Ha fet 10 anys donant 
respostes educatives i 
laborals als adolescents 
exclosos del sistema 
educatiu reglat. 

Ha creat nous mo-
dels educatius basats en 
la confiança i l’acompa-
nyament subjectiu, per-
sonalitzat i integrador. 

Actualment, oferta 
formació de mecànica, 
perruqueria, lampiste-
ria, entre d’altres, que 
permet donar una sorti-
da laboral o retornar als 
estudis. 

···

III Càritas s’ha convertit 
en aquests anys de crisis 
en un pilar fonamental 
per donar resposta als 
més necessitats. 

L’entitat de la Diòcesi 
de Sant Feliu ha crescut 
controladament, tot i els 
seus recursos, per arri-
bar a més col·lectius des-
favorits. 

Més enllà del mis-
satge religiós, Càritas 
de Sant Feliu prioritza la 
justícia social, a més, de 
manera focalitzada en el 
territori de la Diòcesi de 
Sant Feliu, creada a 2004. 

III  L’AGT ha aconse-
guit recuperar l’interès 
ciutadà pels productes 
de proximitat i de tem-
porada.

Les seves jornades 
gastronòmiques, els 
quinto-tapa o la campa-
nya ‘Nodrid la Ciutat’ 
l’han permès fer el salt 
de El Prat a l’àmbit co-
marcal. 

L’associació gastro-
nòmica ha apropat als 
baixllobregatins la nos-
tra desconeguda joia 
agrícola: el Parc Agrari i 
els seus productes. 

···

III Ecologistes en Acció 
– Les Agulles és una de 
les organitzacions més 
actives pel que fa el medi 
ambient al darrer any 
2015. 

Ha estat molt invo-
lucrada amb temes com 
la remodelació del PDU 
del Delta, així com amb 
l’episodi de Volkswagen. 

Gràcies a la seva tro-
bada de plantes aquàti-
ques mortes, va alertar 
aquest estiu de males 
pràctiques a la costa 
baixllobregatina. 

···

III Creat el 2005 per di-
ferents administracions 
públiques, ha servit per 
apropar i donar a conèi-
xer els espais naturals 
del Delta. 

Més de 1050 espèci-
es vegetals, 350 espècies 
d’aus, 30 de mamífers, 
20 d’amfibis i rèptils, 17 
de peixos, entre d’altres, 
conviuen als espais pro-
tegits.

La recuperació del 
riu ha permès veure llú-
drigues a la desemboca-
dura del Llobregat, mig 
segle després.  

III L’entitat ha aconse-
guit -amb la seva cons-
titució- donar visibilitat 
a un col·lectiu oblidat 
durant la crisis i que 
continua sense baixar les 
dades d’aturats. 

Han estat capaços 
de crear el primer con-
grés específic per aturats 
majors de 45 anys, que 
ja s’ha reeditat a L’Hos-
pitalet.

Per tot, l’associació 
ha introduït els aturats 
d’aquesta edat a l’agenda 
política que comença a 
respondre amb mesures.

···

III La Plataforma manté 
la lluita 23 anys després 
de la mort de Pedro Ál-
varez presumptament a 
mans d’un policia. 

Considerat un dels 
moviments contra l’abús 
de poder més antics 
d’Europa, els pares de 
Pedro mantenen viu un 
cas que es va tancar amb 
moltes incògnites.

Més enllà del cas 
de Pedro, la platafor-
ma dóna suport a altres 
casos relacionats amb 
l’abús del poder policial.

···

III El dubte sobre el 
futur administratiu del 
Baix ha convertit el Cen-
tre d’Estudis en el major 
defensor de la unitat co-
marcal.

Aquest any organit-
zaran ‘Baix Llobregat a 
Debat’, un primer con-
grés per evaluar el nos-
tre futur.

La defensa de la cul-
tura, la història, el patri-
moni o la protecció del 
Parc Agrari són alguns 
dels pilars fonamentals 
defensats al llarg de qua-
tre dècades.   
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Juan Ignacio Pujana (Bar-
celona, 1948) fue el primer 
alcalde democrático de 
L’Hospitalet de Llobregat 
después del franquismo. 
Ocupó el cargo durante 15 
años y dimitió en mayo 
de 1984 después de que el 
fiscal le acusara por la ad-
judicación de las obras de 
un aparcamiento municipal, 
un caso por el que acaba-
ría condenado en 1995 a 
seis años de inhabilitación. 
También estuvo inmerso en 
otros dos procesos judicia-
les, uno de los cuales no lle-
gó a juicio y en el otro fue 
absuelto.

“Juicio político”
Han pasado ya 32 años 
desde que estallara aquel 

escándalo y Pujana acce-
de encantado a hablar del 
pasado, presente y futuro, 
pues desde entonces está 
alejado de la política y del 
PSC, partido en el que dejó 
de militar, pero al que sigue 
votando. Todos los sondeos 
daban vencedor al PSUC en 
las primeras elecciones de 
democráticas de 1979, con 
el escritor Francisco Candel 
como cabeza de lista, pero 
un joven candidato socialis-
ta de 31 años derrotó a los 
comunistas de la época.

Pujana califica sin re-
paros de “juicio político” 
el caso que le desalojó de la 
alcaldía y asegura que su-
frió “una persecución cons-
tante” dentro del PSC para 
que dejara el cargo. “En 
1979 yo tenía que ir el cu-
arto o el quinto en la lista, y 
los candidatos a encabezar-

Pujana: “Se me hizo un juicio político para 
echarme del Ayuntamiento de L’Hospitalet”

na relación ni tampoco la 
preciso, más allá del gesto 
educado de saludarnos si 
coincidimos en algún acto 
y nada más. Me sentí total-
mente traicionado por él y 
por algunos otros que luego 
me han pedido perdón”. Pu-
jana recuerda que Corbacho 
militaba en la agrupación 
socialista del Eixample, en 
Barcelona, y pasó a hacerlo 
en L’Hospitalet, “donde se 
puso al servicio de José Ma-
ría Sala, ni más ni menos”.

Primer condenado
Pese a la crítica a quien en-
tonces era secretario de or-
ganización del PSC, Pujana 
también explica que cuando 
dejó el ayuntamiento habló 
con Sala y logró un trabajo 
de comercial en una oficina 
internacional de un grupo 
hotelero. “Estuve en Cuba 
un año y medio yendo y 
viniendo cada mes”, hasta 
que me cansé de tanto vue-
lo”. Empezó entonces otra 
nueva etapa como gestor 
urbanístico e intermediador 
inmobiliario y con posterio-
ridad trabajó con su herma-
no, arquitecto de profesión, 
en proyectos de la cons-
trucción, en algunos casos 
con más fracaso que éxito. 
Finalmente Pujana creó su 
propia empresa de reformas 
y rehabilitación, que es a lo 
que se dedica ahora. Estuvo 
viviendo un tiempo en Gavà 
y después de diversos ava-
tares personales, hace tres 
años que se instaló en un 
piso de alquiler en el barrio 
de Santa Eulàlia, en L’Hos-
pitalet.

Juan ignacio pujana, primer alcalde democrático de L’Hospitalet tras el franquismo

el exalcalde de l’hospitalet censura el trato que le dieron 
algunos dirigentes del psc

Pere Ríos

A Juan Ignacio Pujana Fernández, el primer alcalde 
elegido democráticamente en L’Hospitalet, le hicie-
ron la cama. Y según cuenta en la entrevista que El 

Llobregat le ha hecho, quienes le traicionaron fueron los 
de su propio partido, el PSC. 

En la segunda entrega de esta sección que aspira a 
saber de qué hacen ahora quienes en tiempos pretéritos 
jugaron un papel destacado en nuestro territorio, Pujana 
no deja títere con cabeza. A su pesar, además de ser el 
primer alcalde socialista de la Transición también ha pa-
sado a la historia por ser el primer condenado por tráfico 
de influencias, mucho antes de que la corrupción a gran 
escala impregnara la política de nuestro país. 

La empresa a la que el ayuntamiento le adjudicó las 
obras de construcción de un aparcamiento empresa por 
casi 500 millones de pesetas se había constituido dos se-
manas antes de la adjudicación, no estaba inscrita en el 
registro administrativo para poder realizar obras contra-
tadas por la administración pública y aún se encontraba 
tramitando un aval de 118 millones. Pero Pujana no se 
embolsó ni una peseta. Y así le va. III

fue absuelto de cohecho y falsedad pero, también, fue el primer 
cargo público de españa condenado por tráfico de influencias

la eran Garcilaso Aguado y 
Juli Morera, que provenían 
de la federación del PSOE y 
del PSC”, relata.

“Como había esa dispu-
ta interna quisieron buscar 
un candidato que asumie-
sen todas las partes”, con-
tinúa explicando, y fue así 
como acabó de alcaldable y 
derrotó a las encuestas. “Lo 
que no preveyeron es que 
yo estaba en el movimien-
to vecinal de Bellvitge, que 
era el secretario general de 
la UGT en L’Hospitalet y 
también tenía cargos en el 
partido, con lo cual arras-

¿Què va ser de...

pujaNa se dedica actualmeNte a la empresa de 
reformas y rehabilitacioNes que fuNdó

tré más votos de los que se 
pensaban”, explica Pujana.

Maniobra socialista
La victoria, lejos de calmar 
a la familia socialista, avivó 
las luchas internas. “Allí 
se empezó a incubar algo 
contra mí, porque había un 
tapado que era el teniente 
de alcalde de urbanismo, 
García Grau, que era el que 
tenía que ser el próximo ca-
beza de lista, pero antes te-
nía que sustituirme a mí con 
dos años de margen para 
proyectarse como alcalde”, 
evoca Pujana.

Joan Saura, enton-
ces concejal del PSUC en 
L’Hospitalet, le advirtió 
que se estaba incubando 
dentro del PSC una mani-
obra contra él, pero en un 
principio no le hizo caso. 
Hasta que se dio cuenta y 
empezó a actuar, explica el 
exalcalde. “Yo pensé que el 
PSUC quería crear una dis-
torsión en el grupo socialis-
ta para aprovecharlo en la 
siguiente campaña”, confi-
esa Pujana, pero no era así.

En paralelo, el alcalde 
y los suyos, se hicieron con 
el control de la federación 
del PSC de L’Hospitalet “y 
eso en la calle de Nicaragua 
cayó fatal a Josep Maria 
Sala, José Zaragoza y Mi-
quel Iceta porque no podían 
tener una persona incontro-
lada, que no era afín a sus 
formas de acción política”, 
dice de sí mismo Pujana. Y 
es así, como, según él, se 
acabó prefabricando la cau-
sa judicial para condenarlo.

“Con algunas personas 
de la dirección del PSC 
acabé bien, como en el caso 
de Raimon Obiols, que me 
consideró, cosa que otros 
no hicieron”, explica. “Al-
guno de los famosos capi-
tanes del Baix Llobregat 
estuvo en terreno neutral, lo 
que me pareció muy desa-
gradable, porque nos cono-
cíamos desde la federación 
catalana del PSOE en 1974, 
pero la vida es así y las per-
sonas también”.

¿Cómo se lleva con 
Celestino Corbacho, el que 
fue su sucesor en la alcal-
día? “No mantengo ningu-
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El exalcalde tiene una vi-
sión muy distinta de los 
hechos ocurridos a la que 
relata la sentencia conde-
natoria del juicio que acabó 
con su carrera política. El 
fiscal le acusaba de haber 
cobrado 14 millones de pe-
setas de comisión a cambio 
por influir en una sociedad 
municipal para que adjudi-
cara las obras de un aparca-
miento a la empresa de un 
amigo del alcalde. 

Pujana fue absuelto de 
cohecho y falsedad pero se 
convirtió en el primer car-
go público condenado en 
España por tráfico de in-
fluencias, después de que 
se introdujera este delito en 
el Código Penal tras el caso 
Juan Guerra.

Sugerencias al PSC
“Aquello se lo sacaron de la 
manga, porque la adjudica-
ción no dependía de la em-
presa municipal, sino de los 
dueños de la sociedad ad-
judicataria del párking. No 
tenía nada que ver, como no 
tiene nada que ver porque 
se me acusara de un tráfico 
de influencias inexistente”, 
relata Pujana. Por ese mo-
tivo, añade, “difícilmente 
pude influir yo en el presi-
dente del consejo de admi-

nistración si no dependía de 
él la decisión”.

En clave de política 
actual, Pujana se muestra 
crítico con el PSC, “porque 
no encuentra el norte para 
convertirse en un partido de 
las clases medias y trabaja-
doras” y considera que los 
últimos dirigentes que ha 
habido deberían haber “lim-
piado” el PSC de cuadros y 
exconsejeros que filtrearon 
con el soberanismo antes de 
darse de baja.

De Iceta asegura que 
“es un muy buen estrate-
ga e ideólogo”, pero no 
lo ve como líder del PSC. 
Sobre Mas piensa que es 
“un funambulista que ha 
traicionado a los catalanes, 
porque con la independen-
cia pretende esconder la 
corrupción” y tampoco se 
muerde la lengua con Núria 
Marín, la actual alcaldesa 
de L’Hospitalet. “Si gana 
Ciudadanos en la ciudad es 
que algo está fallando en la 
gestión y en la relación con 
la ciudad. 

A Núria Marín le falta 
empuje. La están aseso-
rando mal. Tiene que vivir 
más en la calle, hablar más 
con la gente y dar menos 
conferencias”, concluye 
Pujana. III

pujaNa votaNdo eN las primeras eleccioNes muNicipales de 1979
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Diez años de voluntariado 
de película en Sant Feliu

la associació cinebaix mantiene seis 
salas en el antiguo cine guinart, tras 
apagar la luz del proyector en 2004

E
n el número 21 de la calle Joan Batllori. A pocos pa-
sos de la estación de tren, encontramos un pequeño 
cine con más de 40 años de existencia. Es el antiguo 
Guinart, de Sant Feliu de Llobregat. Un cine de bar-

rio superviviente al auge de los cines multisalas en grandes 
centros comerciales. Sin embargo, detrás del triunfo, siem-
pre hay un esfuerzo y, en este caso, un gran equipo. Es la 
Associació CineBaix: una entidad local sin ánimo de lucro 
basada en la autogestión y el voluntariado.

“Contamos con una bolsa de voluntarios de más de ve-
inte personas”, explica Xavier Bachs, presidente de la aso-
ciación. “Desde amas de casa a maestras, jubilados, gente 
joven, amantes del cine…”, todos ellos hacen posible el 
funcionamiento del CineBaix: “Se encargan de la gestión, 
la programación de la web, los contratos de películas, el 
mantenimiento e incluso el bar”. “Actualmente, han em-
pezado a contratar a algunos trabajadores. Pero de momen-
to solo dos de ellos cobran por hacer su trabajo. El resto 
lo hacen sin esperar nada a cambio, excepto promover la 
cultura popular, la participación social y la expresión de 
la diversidad cultural. Se trata de muchas personas “que 
creyeron conveniente dar apoyo a nuestro proyecto cuando 
nació el movimiento”, en contra del cierre del cine Guinart 
“en el 2004”, dice Bachs.  

La entidad ha apostado por un cine independiente, no 
tan comercial, sino que “programamos más sesiones de 

Vanesa Maillo

cine de autor, sin tantos efectos especiales”. Además, tam-
bién difunde la diversidad cultural. De hecho, se ha con-
vertido en un referente en eventos de cine europeo, árabe y 
latinoamericano. Como integrantes de la Red Europa Cine-
mas, “el 60% de películas que proyectamos son europeas, 
lo que incluye cine español y catalán”, comenta orgulloso 
Xavier Bachs. En total, tres de las seis pantallas de Cine-
Baix están dedicadas al cine alternativo. En cambio, en los 
otros cines de España existe “un predominio americano de 
más del 80%”.  

Pero no son los únicos. CineBaix se ha unido con otros 
cines para poner en marcha CineArte, una red de cines in-
dependientes por la cultura y el arte, y que “tiene vocación 
de hacer cine de arte y ensayo”. Cines como “los Renoir”, 
en Madrid y Mallorca, que han sido “recuperados por gen-
te con una actitud similar a la nuestra”. 

En CineBaix, “intentamos que la diversidad de géneros 
sea amplia”, dice el presidente de esta entidad sin ánimo 
de lucro. Además, complementan las sesiones con otras 

actividades como “el documental del mes, el programa de 
cine y derechos humanos, óperas en directo e intentamos 
hacer todas las versiones originales que podemos”. Así, ha 
logrado diferenciarse CineBaix de los cines multisalas en 
las grandes superficies. Y también así ha conseguido atraer 
a muchos espectadores a sus salas. No solo habitantes de 
Sant Feliu, sino que “cada vez notamos más la presencia 
de gente de las ciudades de alrededor vecinas como Palle-
jà, Vallirana, Sant Joan Despí y Molins de Rei”.

Son muchos los que todavía se decantan por el cine de 
barrio. En total, una media de “más de 1200 espectadores” 
pasan por las seis salas de CineBaix cada fin de semana. 
Un promedio que aumenta cuando grandes estrenos “como 
Ocho apellidos catalanes” llegan a las pantallas del cine de 
Sant Feliu. La gran variedad de películas permite atraer a 
un público muy diverso: “familias y sobre todo gente de 
mediana edad”. Aunque, “si alguien no predomina en Ci-
neBaix”, dice, “son los adolescentes”, ya que estos tienen 
mayor tendencia a ir a ver películas a centros comerciales.

Símbolo de la lucha ciudadana 
CineBaix se ha convertido en un símbolo de la lucha 
ciudadana. Todos los vecinos de esta localidad del Baix 
Llobregat conocen y valoran el trabajo de esta asociación. 
“¡Es el cine de mi pueblo! Pero los que trabajan allí no co-
bran, son voluntarios”, dice Laia Olivella, vecina de Sant 
Feliu del Llobregat. 

La satisfacción de una ciudad que conserva su propia 
sala de cine no debería ser menor. Actualmente los cines de 
barrio han ido desapareciendo de las localidades a causa de 
su poca viabilidad o su baja rentabilidad. La proliferación 
de grandes salas en centros comerciales ha avivado esta 
ausencia. Como Xavier Bachs explica, “el modelo domi-
nante ahora son las multisalas junto a un centro comer-
cial”, ya que es, dice, “lo más moderno y lo que más se 
lleva”. 

Antiguos cines como CineBaix “ahora ya quedan po-
cos”. Por ejemplo, “en l’Hospitalet solo quedan los cines 
de los dos grandes centros comerciales de la zona: el Gran 
Via y el de la Farga”. Sin embargo, “los antiguos como los 
de la Rambla los han derruido”, se lamenta el presidente de 
la Associació CineBaix. 

La historia de esta lucha en Sant Feliu del Llobregat 
se remonta diez años atrás. Exactamente los diez años de 
proyecciones que CineBaix acaba de celebrar. Pero antes 
de que el antiguo Guinart volviera a abrir sus puertas el 4 
de noviembre de 2005, la ciudadanía de Sant Feliu se unió 
y movilizó para manifestar su descontento por la desapa-
rición del mítico Cinema Guinart, que apagó la luz de su 
proyector el 15 de febrero de 2004.

Convocatorias y manifestaciones ciudadanas, recogida 
de firmas, lectura de un manifiesto en un pleno munici-
pal… Todo un camino a recorrer con el único fin de man-
tener viva la tradición cinéfila de Sant Feliu del Llobregat. 
Y aunque ya sabemos cómo acaba esta historia, su final 
siempre provoca una sonrisa en los santfeliuenses. Des-
pués de que el Ayuntamiento de la localidad adquiriera el 
recuperado cine Guinart, para el uso cultural y público, y 
gracias al compromiso de la Associació CineBaix en la 
gestión de la exhibición cinematográfica, el cine volvió 
a Sant Feliu del Llobregat. Esta vez, bajo el nombre de 
CineBaix: un proyecto de referencia en la divulgación de 
valores culturales y uno de los pocos cines de barrio que 
sobreviven en la comarca. III 

 “programamos 
más sesiones 

de cine de 
autor, sin tantos efectos 

especiales; tiene 
vocación de hacer cine 

de arte y ensayo”

“

cinebaix se ha convertido en un
símbolo de lucha ciudadana, muy 
valorado por los vecinos de sant feliu

la histórica sala se lleNó para celebrar el décimo aNiversario
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‘El quadrat màgic’, la nova obra de la mestra 
i escriptora santfeliuenca Leonor Parreu

l’autora torna amb una novel·la històrica, en aquest cas, 
amb la dona de l’edat mitjana com a protagonista

Q
ui li anava a dir a l’autora que quan, a l’octubre 
de 2008, presentava la seva tesina ‘L’arxiu mo-
nàstic de Santa Maria de Montsió: estudi, repre-
sentació formal i ordenació de la col·lecció de 

pergamins’, estava escrivint també el punt de partida de la 
seva trajectòria com a escriptora. Diplomada en Bibliote-
conomia i Documentació, mestra, escriptora i santfeliuen-
ca de tota la vida, Leonor Parreu (55 anys) ha aconseguit 
–amb la seva obra- consolidar una cita anual a l’agenda 
cultural de la ciutat. En concret, la darrera setmana de cada 
gener, en honor al seu marit mort fa tres anys d’atac de 
cor: “Passo moltes estones escrivint perquè les estones que 
abans omplia amb ell, passejant, anant al cinema,  ara les 
omplo amb l’escriptura. Em serveix d’escapament per om-
plir unes hores que, d’altra manera, deixaria per la nostàl-
gia i la tristor”.

Obra per any
Des d’aleshores, Parreu ha obert l’any amb la publicació 
d’un llibre editat sempre per Mecenix, una interessant edi-
torial del territori que permet l’edició d’obres gràcies al 
micromecenatge. Primer va ser, al 2014, ‘Ulleres per llegir 
sota la pols’, amb dos relats sobre la curiositat científica 
i històrica i l’arrelament al territori que, de fet, han estat 
escollits com a lectura obligatòria de l’Institut Olorda i, 
enguany, al Col·legi Bon Salvador de Sant Feliu; després, 
aquest 2015, ‘Xarop de Vida’, un relat de ficció històrica 
a partir de la peculiar figura de la santfeliuenca Enriqueta 
Martí, la ‘vampira de Barcelona’, i on els cinc protagonis-
tes (els seus cinc fills) viuen de molt a prop una història 
plena d’amor, com a elixir de vida, a cavall del segle XIX i 
del  XXI; i, ara, el 29 de gener, presenta ‘Quadrat Màgic’, 
la seva tercera obra, novament emmarcada com a novel·la 
històrica, i on el paper de la dona en l’Edat Mitjana serà 
l’eix vertebrador d’aquest llibre ambientat a l’antiga i em-
murallada ciutat comtal, en concret, a l’any 1391, any de la 
crema del call jueu: “Intento explicar el paper de la dona a 
l’Edat Mitjana amb tres noies joves de l’alta burgesia ca-
talana que volen ser monges; però no per una qüestió de 
fe, sinó per accedir al saber, al coneixement, a la lectura i 
a l’escriptura”, ens explica l’autora. Així, doncs, una de les 
protagonistes  voldrà crear un  ‘”escriptorium’ -habitació 
dedicada a la còpia de manuscrits-; a una altra la il·lusiona 
el projecte de gaudir dins del convent d’un lloc on ensenyar 
a les nenes que ingressen –siguin quines siguin les circum-
stàncies que envolten aquesta entrada- a llegir i escriure i, 
una tercera, s’interessa per la infermeria. 

Novament els protagonistes seran “gent jove que es-

Imanol Crespo

tan en un moment de la seva vida molt important com són 
aquestes noies que decideixen millorar la vida de les do-
nes de l’època”, diu Parreu, òbviament, arriscant-se i amb 
esforç en un moment històric on la dona era un autèntic 
instrument de l’home. En aquest sentit, l’esperit de l’esforç 
i del treball constant és un denominador comú que l’autora 
manté sempre a les seves obres, pensant –com a mestra que 
és- en el jovent: “En un classe de trenta alumnes pot ha-
ver-hi sempre un o dos que siguin els millors; però la resta 
ens ho hem de ‘currar’. Ningú regala res en aquesta vida”.

D’altra banda, les tres obres de Parreu són un clar mis-
satge als joves de valors com el “respecte als altres, la con-

vivència, el treball, la il·lusió, que són paraules que ens 
omplen molt, però que no sempre sabem transmetre als jo-
ves que necessiten una empenta, perquè alguns estan molt 
desconcertats. Tot els és una mica fàcil i no fan l’esforç 
suficient per aconseguir els seus objectius”. 

Amb tot, la novel·la no té com a lector potencial no-
més els joves sinó que es tracta d’una obra apta per tots 
els públics, amb un llenguatge -tal i com descriu l’auto-
ra- “planer, suau, que no sigui una enciclopèdia d’història, 
sinó que sigui de lectura fàcil i que aporti coneixement so-
bre alguna faceta, en aquest cas, Barcelona i el paper de la 
dona a l’Edat Mitjana”. 

I és que, precisament, el debat de la dona continua sent, 
avui dia, un tema d’actualitat: “Alguns  problemes no han 
canviat, continuen sent els mateixos; però si es compara la 
dona actual amb la dona de l’Edat Mitjana; si es compara 
com parien, com morien... ¡L’avenç  ha estat bestial! A ni-
vell de salut no té comparació. El que falta és aconseguir, a 
nivell professional, càrrecs directius. Falta la incorporació 
de la dona al poder”, reclama l’escriptora santfeliuenca.

Amb un quart projecte
Leonor Parreu tot just ha acabat de presentar el seu tercer 
llibre, com dèiem, ‘Quadrat Màgic, però ja prepara –aquest 
cop amb l’autoria compartida- una quarta publicació. Tot i 
que no podem aportar cap avenç, el que és ben segur és que 
es presentarà –en record del seu marit- la darrera setmana 
del mes de gener. III

‘quadrat màgic’ és la tercera obra que parreu publica en tres 
anys; totes editades amb mecenix, ubicada a torrelles

la saNtfeliueNca
leoNor parreu
publica el seu
tercer llibre eN
tres aNys. 
a la dreta, la 
portada de la seva 
Nova obra: 
el quadrat màgic
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Los hermanos Muñoz regresan con un 
nuevo homenaje de Estopa a la rumba

P
arece que no pasa el tiempo por ellos. Solo cuatro 
canas de David -ahora también padre- les delataría 
en una foto pese a que ya hayan pasado más de tres 
lustros desde su primer trabajo, en 1999, aquel con 

el que se presentaba al grupo bajo el nombre ‘Estopa’, con-
centrados entonces en sumar y seguir y en la raja de alguna 
falda. Y de eso se trata. De seguir sumando y de seguir sin 
más, con la guitarra española en brazos de José, que man-
tiene su rastilla igual que los Estopa mantienen el espíritu 
del barrio que les vio nacer, el San Ildefonso de Cornellà. 

Los hermanos Muñoz regresan a los escenarios con un 
trabajo nuevo, después de cuatro años sin componer, en el 
que ya es su noveno disco: ‘Rumba a lo desconocido’, un 
homenaje al género que se convirtió en banda sonora de 
su infancia y su juventud, cuando ocupaban las tardes ras-
gando guitarras mientras trabajaban –desde los 15 años- de 
lo que podían tras dejar los estudios. El último empleo, la 
filial de Seat Novel Lahnwerk, donde hacían piezas para 
automóviles, entre ellos, el Panda con el que tuvieron el 
piñazo por la falda. 

 Quince años después, la ‘estopamanía’ sigue más viva 
que nunca, en esta ocasión, con ‘Pastillas para dormir’, 
como single principal de un disco de doce canciones que 
ya ha vendido más de 50.000 copias. Esperado regreso, 
tras la grabación en México (2013) del recopilatorio ‘Esto 
es Estopa’, que les eleva de nuevo como unas de las voces 
principales de nuestros coches. 

Las ganas de seguir componiendo y el buen ‘feeling’ 
por compartir los apellidos les mantiene en la senda de la 
canción con humildad y con la experiencia de una nueva 
gira que les ha llevado, de nuevo, a las principales capi-
tales de provincia de todo el territorio nacional y que aún 
les mantiene rodando. Si cerraron el año 2015 en Madrid, 

Redacción

‘rumba a lo desconocido’ es el último 
trabajo después de cuatro años sin grabar 
canciones propias 

ante un Barclaycard Center (el antiguo Palacio de los De-
portes de Madrid) entregado, y justo después de estrenar 
el segundo vídeo del disco, con ‘Ando buscando’, el 2016 
ya tiene nuevas fechas a lo largo de todo el calendario con 
Las Palmas, Alicante, Tarragona o Valencia confirmadas y 
Barcelona, que pondrá, el 15 de octubre, en el Palau Sant 
Jordi, punto y final a un año de fiesta rumbera. III

tras lanzar las doce canciones, entre ellas 
‘pastillas para dormir’, estopa ha vendido 
50.000 copias del álbum en españa 

archi seara lleva desde los 11 años eN el muNdo de la cociNa

Orozco presenta ‘Destino’

E
n la misma lista de célebres artistas del territo-
rio que presentan nuevos trabajos, encontramos 
al hospitalense Antonio Orozco, con ‘Destino’. 
Tras presentar dos singles, el primero en para-

lelo a su labor de ‘coach’ en ‘La Voz’, ‘Hoy será’, y el 
segundo Mírate’, Orozco da un giro a un estilo con to-
ques más discotequeros de los años ’80 para reinventar 
su estilo en un momento en el que, reconoce, hay que 
reinventarse. 

Lo hace, además, con un disco grabado íntegramente 

en Barcelona en lugar de en Los Ángeles, cosa que le 
hace estar muy orgulloso de este trabajo que llega 16 
años después de ‘Un reloj y una vela’, su primer disco. 

Con la madurez del momento, Orozco (L’Hospitalet, 
1972) ha reconocido que se puede permitir escoger entre 
lo que le gusta y le apetece hacer y lo que no. Y es que 
el tiempo es oro. Así, prefiere con este álbum que abo-
ca al tiempo futuro, al destino, Orozco quiere recuperar 
las riendas del tiempo, ahora como padre, tras años de 
infinito trabajo y viajes de punta a punta del planeta. III

S
on frecuentes las noticias que nos llegan desde Es-
tados Unidos sobre las tormentas o los temas más 
curiosos. Pero de un asunto que ha sido debatido 
en el Congreso y en el Senado Norteamericanos, y 

que finalmente ha sido vetado por el presidente Obama, no 
sabemos casi nada.

Pocas personas de aquí conocen los cinco vídeos que 
revelan el tráfico de órganos de bebés abortados en las ins-
talaciones de “Planned Parenthood” en Estados Unidos. Esta 
entidad, el año 2014, realizó una tercera parte de los abortos 
en Estados Unidos: 323.999. Para ello recibieron del Estado 
553,7 millones de dólares. Aunque su acción no se limita a 
ese país, a través de su federación internacional trabaja para 
imponer el aborto en el mundo, y también tiene una filial en 
España.

La Dra. Nucatola, en el polémico video que originó el es-
cándalo, decía: “nos hemos vuelto muy buenos en sacar co-
razón, pulmón, hígado, porque sabemos eso, así que no voy 
a aplastar esa parte, voy básicamente a aplastar más abajo, 
voy a aplastar más encima, y voy a ver si puedo tenerlo todo 
intacto”. Todo porque algunos laboratorios y empresas de 
biotecnología los usan para sus experimentos. https://www.
youtube.com/watch?v=hEBcXBUXy0Y.

En el quinto video aparece Melissa Farrell, directora de 
investigación en Planned Parenthood de la Costa del Gol-
fo, que dice que “si necesitan un espécimen intacto, ellos 
pueden hacer que suceda”. https://www.youtube.com/
watch?v=ht37Y0GVkzw.

Unos 100$ por “espécimen” es el precio que consiguen 
según Abby Johnson, exdirectora de un centro abortista. 
Por lo tanto, un centro puede conseguir miles de dólares 
suplementarios cada mes.

Pienso que nadie debería atreverse a hablar del aborto 
sin haber visto estos vídeos. Algunas personas, que defen-
dían el aborto, se replantean su postura al ver a médicos 
actuando como negociadores mientras regatean el precio 
de un hígado, un corazón o un cerebro de un feto, y luego, 
cuando hablan sobre cuán meticulosamente procuran no 
aplastar estos “valiosos” órganos.

Si no nos da igual todo, si tenemos una mínima sensi-
bilidad ética, tenemos el deber de salir de la ignorancia y 
conocer ese truculento negocio. No nos podemos quedar al 
margen y hay que alzar la voz. 

Pero no hay que ir tan lejos. En Barcelona pronto se re-
petirá el juicio por los abortos ilegales del Sr. Morín en su red 
de clínicas. Se juzgan sólo los casos que no quedan ampa-
rados por la permisiva ley del aborto de Zapatero y Bibiana 
Aído. Unos 115 abortos realizados en el segundo o tercer 
trimestre de embarazo. Otro gran silencio cubre este nuevo 
juicio que empezará el próximo febrero, ¿nos atrevemos a 
romperlo? III

Tráfico de órganos

Xavier Sobrevia Vidal
moSSèn parròquia Santa maria de caStelldefelS
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Evitem la pobresa energètica

Alba Bou
tinenta d’alcalde titular de l’Àrea d’urbaniSme 

i medi ambient de l’ajuntament del prat (icv)

A
l costat de casa nostra, un veí o un altre, pateix allò que ara en diem “pobresa 
energètica”. Som tants els vulnerables, que fins i tot té un nom. La pobresa ener-
gètica és la dificultat d’afrontar les factures dels subministraments bàsics com 
l’aigua, el gas o l’electricitat.

De resultes de la crisi econòmica i l’atur, massa famílies tenen endarreriments en els 
seus pagaments que deriven en talls de subministraments. La Taula del Tercet Sector diu 
que a Catalunya el 10% de les llars no podem permetre’s mantenir una temperatura ade-
quada, i que la meitat no engeguen la calefacció per la seva despesa econòmica. Com 
s’ho fan, aquestes famílies, per viure sense llum ni gas? Definitivament, indigne. 

Algunes associacions i plataformes han acusat les administracions públiques d’inacció 
davant d’aquest drama. És cert que el Govern, va aprovar un decret per evitar talls de 
subministraments però s’ha demostrat una mesura poc efectiva. Jo sóc de les que penso 
que mai, cap família, s’ha de veure en aquestes condicions. Per això, des dels ajuntament 
(una altra vegada, els ajuntaments) hem de desenvolupar estratègies per frenar-ho. Al Prat 
tenim 7 línies d’intervenció, que van des de la formació en pràctiques d’estalvi energètic 
fins el pagament immediat de factures. Hem atès més de 300 famílies, hem resolt més de 
500 ajuts i hem pagat més de 50.000€. In crescendo.

Primer, resolem la situació crítica de les famílies, però després cal una obligada re-
flexió: Els diners públics han d’anar a parar a les butxaques de les empreses privades? 
Els fons econòmics dels ajuntaments han de destinar-se a incrementar els beneficis de les 
elèctriques, insensibles al patiment de les famílies a qui donen servei? Com és que per-
metem que les grans multinacionals energètiques s’enriqueixin amb aquest drama? III

V
ivim moments apassionats pel que fa a la política en tots els àmbits i estaments. 
Aquesta època de transició nacional que ens ha tocat viure, i que ens durà allà 
on els ciutadans i les ciutadanes de Catalunya vulguin que arribi el país, ens  està 
portant a canvis apassionants.

En primer lloc, el relleu de persones al capdavant dels diferents partits polítics i insti-
tucions ha estat molt més extens del que qualsevol de nosaltres hagués pogut imaginar 
fa ni tan sols un parell d’anys. El Sr. Mas, el Sr. Duran i Lleida, el Sr. Herrera, etc, etc, són 
exemples de gent que ha deixat la política activa,  i aquesta és la primera evidència que la 
política està canviant, doncs els actors que l’han fet durant aquests anys donen pas a uns 
de nous per fer la nova política.

Però la nova política no es queda en un simple canvi de cares, hi ha gestos com el que 
han fet els diferents consellers i conselleres del govern de la Generalitat d’Esquerra Re-
publicana, signant un codi ètic pel qual s’obliguen a fer una política neta, austera, eficient 
i transparent  que evidencien que s’està instal·lant una manera de fer política allunyada 
de les formes opaques i poc transparents que massa vegades hem hagut de patir tots 
els ciutadans i ciutadanes. La vocació de servei públic que se li pressuposa a qualsevol 
dirigent públic, ara forçosament ve acompanyada d’una clara voluntat de rendir comptes 
davant dels administrats, l’exigència d’explicar, però sobretot de poder justificar allò que 
s’està fent, és requisit indispensable per poder gestionar qualsevol administració. 

I si bé és cert que aquesta “revolució” de la transparència i l’austeritat que s’ha en-
degat troba diferents esculls, la majoria d’ells casualment propiciats per aquells que van 
ser els artífexs de l’anomenada transició constitucional a finals del anys setanta i principis 
del vuitanta, ningú ha de posar fi a la revolució dels somriures que ens ha de portar a 
tenir unes institucions de govern netes i eficients de les quals ens sentim ben orgullosos 
i orgulloses. III

La nova política

regidor d’erc cervelló 
i diputat provincial d’urbaniSme i habitatge

Josep-Ramon  Mut
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-¿Què representa pel 
territori comptar amb 
aquest bisbat propi amb 
la denominada Diòcesi de 
Sant Feliu?

-Representa una novetat 
important perquè quan es va 
crear la diòcesi s’havia d’in-
sertar en una realitat humana 
que no existia com a tal. La 
Diòcesi de Sant Feliu no tenia 
un lloc on aterrar, no hi havia 
una consciència de formar 
part d’una unitat sociològica. 
L’objectiu més important va 
ser, doncs, afavorir –primer- 
aquesta consciència humana 
amb personalitat supraterri-
torial i compartir-la. Ha estat 
una aventura que hem assu-
mit des de fa uns anys amb 
esperança. Pel que fa el Baix 
Llobregat, representa –per 
habitants- un 65% de la Di-
òcesi. A més, sí que té cer-
ta consciència d’unitat, amb 
certa sensibilitat, compartint 
el riu i la frontera amb Barce-
lona.

-¿S’ha pogut aprofun-
dir, així, en el missatge més 

social que reclama el terri-
tori?

-Hem mirat d’assumir, sí, 
la realitat social que el territori 
estava demanant i incorpo-
rar-ho a la nostra manera de 
veure la vida, la transcendèn-
cia, la nostra fe i els nostres 
compromisos. També hem 
mirat d’afavorir els lligams en-
tre comunitats. 

-Ara que ha passat poc 
més d’una dècada, ¿ha es-
tat positiu el canvi d’estruc-
tura?

-Estic convençut que sí 
tenint en compte les nostres 
visites a les parròquies i la 
relació amb els ajuntaments. 
Cal dir-ho, sempre ens han 
rebut molt bé i això té resul-
tats positius. Sempre hem 
mirat de col·laborar en l’àmbit 
cultural i social, que són els 

territori?
-Depèn. De llocs i de par-

ròquies. Hi ha parròquies que 
tenen clarament una corba 
ascendent, perquè providen-
cialment t’has trobat cristians 
i un rector que estan lliurats 
a l’Evangeli i miren de ser 
molt autèntics; i altres llocs 
que viuen de la inèrcia. És 
a dir, viuen del que s’ha fet 
sempre. I vivint de la inèrcia, 
s’ha anat morint. El fenomen 
és ambigu, en tot cas, depèn 
de la llibertat de les persones 
i d’altres qüestions com la im-
migració. La generació dels 
fills d’immigrants dels anys 
60 i 70 és menys religiosa i 
practicant, perquè la cadena 
tradicional s’ha trencat. Lògi-
cament, això es podia inter-
pretar com una progressiva 

A més de ser capital de comarca, Sant Feliu de 
Llobregat és també la capital religiosa d’una 
de les diòcesis de Catalunya. Rep el nom de la 

ciutat baixllobregatina tot i aplegar l’àmbit religiós del 
Garraf, el Penedès, gran part del Baix Llobregat, així 
com poblacions de l’Anoia i del Vallès Occidental. Ho 
és des del 15 de juny de 2004, quan Joan Pau II va 
decretar l’escissió d’una part del gran Arquebisbat de 
Barcelona. Des d’aleshores, Mons. Agustí Cortés 
Soriano (23 d’octubre de 1947, València) és el 
Bisbe de la Diòcesi i, per tant, el líder religiós de 
l’Església Catòlica al nostre territori. 

Ens rep a la Casa de l’Església, la seu del Bis-
bat. Amable, tranquil, sempre amb un somriure a la 
boca, la conversa s’allarga quasi una hora. Apago 
la gravadora. Fem broma, precisament, pel temps 
de l’entrevista: “Segurament tingui el rècord, senyor 
Cortés”. Però ens quedem xerrant una estona més: 
“Aquí estem... filosofant” li diu a un treballador de la 
Casa de l’Església que l’avisa que tenia una nova vi-
sita. Sacerdot des de 1971, Cortés ha estat també 
Bisbe d’Eivissa (1998-2004) des d’on va donar el salt 
per liderar la nova Diòcesi de Sant Feliu que ja com-
pleix més d’una dècada. III

terrenys més comuns. I des-
prés quan ens reunim a Sant 
Feliu es va creant una sintonia 
i una empatia comú per for-
mar part de la Diòcesi; i això 
ajuda molt a crear conscièn-
cia social. 

-Com veu la religió ca-
tòlica al territori?

-La religió en grau d’au-
tenticitat màxima és molt 
minoritària. És a dir, sabem 
que l’Església hi ha graus de 
compromís, nivells de dació 
personal. El nucli de persones 
que han viscut la seva fe amb 
una adhesió lliure i que, a 
més, són conseqüents i parti-
cipen de la vida de la comuni-
tat, que preguen i freqüenten 
la Eucaristia són la minoria. 
Cal dir, però, que la vinculació 
de la religió amb la cultura és 
important. Tractem amb par-

tits polítics, ajuntaments o en-
titats culturals i sempre hi ha 
una voluntat de col·laboració, 
de diàleg, de reconeixement 
important. 

-Pateix molt la Institució 
quan la ciutadania no aca-
ba d’anar a l’Església?

-Sí. I patim més en la nos-
tra tasca que és ampliar el 
nostre nucli més compromès. 
És una de les nostres preo-
cupacions, créixer en aquest 
sentit. Portem endavant la 
Pastoral i el primer any, so-
bretot, és una interpel·lació a 
l’autenticitat de la nostra fe: si 
ets cristià, que siguis cristià 
conscient, lliure, compromès, 
actiu dins de la comunitat 
cristiana i dins de la societat. 

-Quina és la tendència 
del seguiment que tenen al 

“Ens costa dedicar diners, persones 
i temps per mantenir els temples”

secularització. Després està 
la immigració més recent.

-Com els nouvinguts de 
zones com Llatinoamèrica, 
on són més practicant. 

-Sí ho són, sí. Venen 
d’una Església més participa-
tiva, més arrelada i compro-
mesa i es nota. I s’estranyen 
sabent que l’Església ha estat 
aquí tan important. Adoles-
cents i joves, integrats i estu-
diants de nivells universitaris, 
són capaços de presentar-se 
a l’Església i demanar el Sa-
grat de la Confirmació. 

-Al Baix tenim temples 
molt destacats. En quin es-
tat es troben? 

-Ens costa dedicar mit-
jans, persones i temps pel 
seu manteniment. Darrera-
ment, arreu de la crisis, tenim 
molt poques per no dir cap 
ajuda oficial, tret de la Dipu-
tació que ens ha ajudat en 
alguns casos. Costa man-
tenir-los amb les eines insti-
tucionals. És la nostra preo-
cupació. El que voldríem és 
que els Ajuntaments enten-
guin que, independentment 
del significat específicament 
religiós, gairebé sempre són 
referents de la imatge del lloc 
i que tots hauríem de tenir in-
terès en conservar l’edifici. De 
moment, anem fent amb les 
possibilitats que tenim i amb 
la col·laboració d’empreses i 
de persones. 

-Es planteja el debat 
sobre l’IBI. Si l’Església ha-
gués de pagar l’impost, el 
Bisbat de Sant Feliu es po-
dria fer càrrec? 

-No, no. Ara, tal i com 
tenim els ingressos de man-
teniment, seria impossible. 
Hauríem de buscar una altra 
solució. Si vas preguntant per 
ajuntaments, algú et diria sí, 
sí, que pagui l’Església. Però 
la gran majoria no conside-
raria que el temple o el cam-
panar de la parròquia sigui 
d’una propietat privada de la 
qual algú es beneficia. És una 
propietat de l’Església, però 
té un significat social i cultu-
ral. No és cap privilegi, doncs, 
per l’Església, és normal. 

-Els que han guanyat 
un pes fonamental ha estat 

agustí cortés, Bisbe de la Diòcesi de sant feliu de Llobregat

Imanol Crespo

“tal i com tenim els 
ingressos, seria impossible 
pagar l’ibi; hauríem de 
buscar una solució”

 tal i com tenim 
els ingressos de 

manteniment, 
seria impossible pagar l’ibi”

“

“No miro de ser equilibrat 
entre dretes i esquerres. 
s’ha de ser radical si una 
decisió ha de ser evangèlica”

cortés eNs rep a la casa de l’església, seu del bisbat, 
ubicada a saNt feliu de llobregat | i. crespo

parLem-ne



                           
                           
                           
                           
                                                                                                        

33amb agustí cortés

Càritas durant aquest anys.
-Malauradament, les ins-

titucions d’ajuda com Càritas 
estan de plena actualitat per-
què és de plena actualitat la 
crisis. El que voldríem és que 
Càritas, que es nodreix de vo-
luntariat via parròquies o ins-
titucions directes, doncs, si-
gui cada vegada més eficaç, 
però sobretot més autèntica 
en quan a la dedicació. No 
és una empresa d’assistèn-
cia social, sinó que és una 
expressió molt concreta que 
neix d’unes conviccions so-
bre l’Església, sobre el món, 
sobre la societat i, sobretot, 
d’una manera de percebre el 
pobre i la pobresa. 

-Pel que diu és una en-
titat amb molts voluntaris, 
però amb poca estructura. 
En quina situació es troba 
després de tants anys de 
crisis? 

-No voldríem créixer 
massa en estructura. Hem 
crescut i, de fet, ara tenim 
problemes d’espai, perquè 
s’han creat branques en fun-
ció de les necessitats: mares 
solteres, sense sostre, els in-
fants... Sabem que si creixem 
descontroladament, l’estruc-
tura ens menja. Fins ara ens 
mantenim Vam néixer quan 
ens vam dividir de Barcelona i 
el fet de ser més petits i sen-
se un ‘staff’ tant gran i rígid 
ens permet d’arrelar molt la 
comunitat parroquial amb la 
realitat de les persones. 

-Corre el perill, ara que 
hi ha certa recuperació, que 
la gent s’oblidi que encara 
hi ha molta feina a fer?

-Sí. Recentment escol-
tava un empresari parlant de 
signes de recuperació, que la 
gent ha recuperat la il·lusió i 
va animant-se. És enganyós 
si només veiem aquests sig-
nes externs: continuen havent 
moltes famílies que no arriben 
a final de mes; les feines són 
precàries; no s’ha consolidat 
un progrés clar; i la gent de 
Càritas està comprovant que 
aquest perill és real. 

-Com veu els joves del 
segle XXI, que són, en de-
finitiva, el futur de la nostra 
societat?

-L’evolució dels joves és 
imprevisible. Alguns pensen 
que s’accentuen les mancan-

ces sociològiques i psicolò-
gics com el seu pragmatisme, 
l’individualisme, l’interès im-
mediat de les coses, la man-
ca de perspectiva idealista, 
manca d’utopies, la fixació de 
tipus immediat i material, l’he-
donisme... Jo no ho tinc tan 
clar. El jove continua indig-
nant-se davant realitats nega-
tives. Això, per nosaltres, és 
bo, perquè el cristià autèntic 
és un indignat amb la realitat. 
El que voldríem és que els 
joves trobessin un camí de 
transformació personal i soci-
al que condueixi a no perdre 
l’alegria i la pau i a la vegada 
canviar les coses. És a dir, no 
desanimar-se quan les coses 
no van bé.  I això és, creiem, 
el que porta la fe. Hi ha una 
cosa preocupant: la violència 
entre adolescents i joves. 

-El Papa Francesc està 
fent una veritable revolució. 
Què li sembla?

-És evident que és una 
cosa positiva. Està bé que 
les persones no ens posi 
l’etiqueta d’Església tancada. 
Però, pensem que el Papa 
Francesc és enganyós, és 
molt enganyós. Perquè és 
molt i molt exigent en ter-
renys morals, per exemple, i 
alhora vol que l’Església i el 
seu missatge s’obri. Però les 
persones que estan molt con-
tentes amb el Papa Francesc 

m’agradaria que el segueixin, 
perquè el grau de compromís 
seu no és gens comú. Amb el 
mateix Evangeli que els Pa-
pas anteriors, és radical, molt 
radical. És a dir, un jove o una 
persona amb esperit burgés i 
hedonista, tard o d’hora en-
sopegarà amb el seu missat-
ge. Això és fort. Una cosa és 
que els hi agradi el missatge, 
altra cosa és posar-ho en 
pràctica.

-Vol dir que en algun 
moment hi haurà fractu-
ra amb part del col·lectiu 
acostumat amb altre perfil?

-Sí, clar. Quan entrem a 
parlar de la vida quotidiana, 
el Papa Francesc és molt 
profeta i denuncia sense 
pels a la llengua.  Això crida 
molt l’atenció, però, d’acord, 
fes cas. Fes cas del que diu. 
Que fas dels teus diners, del 
teu temps... Si t’agrada molt 
el missatge, però no canvies 
res de la teva vida, doncs, el 
discurs agradable queda en 
no res. 

-En tot cas, el missatge 
és positiu i, de fet, segur 
que servirà per fer neteja. 
Recentment s’han publi-
cat, de fet, dos llibres sobre 
corrupció. Què en pensa?

-Exactament. Si el Papa 
vol ser efectiu i radical hi hau-
rà mesures fortes com està 
passant. Ja portem dos o tres 

persones sancionades que 
s’han aprofitat de privilegis 
dins de l’estructura vaticana. 
Pensem que ha estat un gra 
de sorra de les muntanyes de 
corrupció que hi ha a la socie-
tat. Ja dic, molts estaran molt 
contents amb el Papa, però 
no sé jo a l’hora de la veritat...

-Com va viure els 
atemptats de París?

-Amb molt de dolor. Pri-
mer, pel patiment humà que 
tothom amb mínima sensibili-
tat pot tenir. I, segon, que ens 
afecta més als que creiem en 
Déu. I és que aquests atemp-
tats estiguin barrejats amb 
motius religiosos. Alguns han 
dit que si no estigués el factor 
religiós no hi hauria suïcides 
‘kamikazes’, per exemple. 
Ens preocupa perquè la in-
terpretació que es fa és que 
la religió, maltractada per una 

realitat entesa com absoluta, 
ens fa intransigents, tancats, 
incompatibles amb la raó, 
amb la pau democràtica i cre-
iem que és tot el contrari. 

-Els radicals no són, 
doncs, per qüestions reli-
gioses, sinó més aviat per 
motius socials o, fins i tot, 
econòmics?

-Pot ser per motius religi-
osos, però d’una religiositat 
falsa. Amb una interpretació 
falsa que els porta a ser vio-
lents i a imposar. Hi ha pos-
sibles raons religioses que 
aprofiten l’absolut de Déu per 
justificar l’absolut de la seva 
acció, amb atemptats o amb 
invasions... Això és incompa-
tible. 

-Cal incentivar la nor-
malització de la pluralitat 
religiosa?

-Sí. Al Baix Llobregat s’ha 
donat algun cas ben significa-
tiu. Sense citar noms ni llocs, 
un col·lectiu musulmà ens 
va demanar un local per fer 
pregaria habitual; nosaltres 
vam oferir el local; l’Ajunta-
ment, com a mediador, va 
preguntar a l’associació de 
veïns i aquests van votar que 
no. Per tant, ni l’Ajuntament 
ni nosaltres van poder fer 
aquest local per la pregària 
musulmana. Volem mantenir 
aquesta relació de normalitat, 
però aquesta normalitat, mal-
auradament, no es detecta a 
la societat ni en la cultura. Hi 
ha veritable por. En tot cas, 
són casos excepcionals, per-
què la convivència en el dia a 
dia no manifesta problemes. 

-Ha de ser la societat 
conscient que amb discur-
sos intolerants també es 
genera un rebuig i un odi 
que pot convidar a moltes 
persones a radicalitzar-se? 

-Pot passar sí. Estar per 
analitzar el per què aquests 
joves se’n van a l’Estat Islà-
mic. No està tan clar perquè 
molts estan ben integrats 
amb treball, feina i havent 
estat molt amb nosaltres. Hi 
ha un interrogant. L’únic an-
tídot perquè les persones no 
optin per la violència o per 
camins inhumans és un bon 
fonament de la seva vida, no 
descuidar dimensions trans-
cendents quotidianes com la 
família, el treball, la convivèn-
cia, la felicitat... Que el fona-
ment sigui positiu i sa.

 -Aquest Sant Esteve hi 
ha hagut canvi a l’arque-
bisbat de Barcelona. Juan 
José Omella substitueix a 
Sistach. Què li sembla? 

-Sistach s’havia jubilat i 
el canvi s’havia de donar. A 
Omella el conec prou i és una 
persona molt valuosa des del 
punt de vista humà. És un 
gran comunicador, molt em-
pàtics amb la gent, molt posi-
tiu, amb un sentit social molt 
accentuat i serà molt positiu 
per la Diòcesi de Barcelona, 
que és molt rica en iniciatives 
i a nivell d’institucions. 

-Vostè va fer carrera a 
València, també va estar a 
Eivissa, perquè la gent el 
pugui ubicar, com defineix 
el seu perfil?

-Quan em pregunten si 
sóc de dretes o d’esquerres, 
sincerament, fuig sempre de 
les classificacions. No funcio-
nen a l’Església. I sempre he 
pensat que encertaré quan 
revisant-me honradament 
davant de Jesús mantinc la 
voluntat sincera de ser evan-
gèlic. De vegades, l’Evangeli 
et portarà a prendre decisions 
més en sintonia amb una ala 
i, de vegades, a un altre. És 
una monomania que tinc des 
que sóc rector i, a més, bis-
be. Tot i que el món medià-
tic classifica a les persones, 
jo no miro de ser equilibrat 
entre una banda i un altra, 
sinó que s’ha de ser radical 
si una decisió o una paraula 
ha de ser evangèlica. Miro de 
contrastar-me sempre amb el 
que faria Jesús o amb el que 
faria l’Evangeli. No sé si això 
em defineix, però intento ser 
lliure del joc polaritzador d’un 
estil o altre. III

 La revolució del 
papa és molt 

positiva. ell és molt radical: una 
persona amb esperit burgés i 

hedonista ensopegarà 
amb el seu missatge”

“

agustí cortés és l’úNic bisbe que ha tiNgut la diòcesi de saNt feliu des de 
la seva formació, eN 2004; abaNs va ser bisbe d’eivissa | i. crespo

SOBRE EL PAPA FRANCESC
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El MWC’16 aspira a un nuevo récord con 95.000 
asistentes de la mano de Zuckerberg y Lewis Hamilton
el consejero delegado de gsma, john hoffman, estima que el 
impacto económico será de unos 460 millones de euros

A falta de un mes 
para la llegada al 
corazón económico 
de L’Hospitalet del 

certamen internacional más 
importante de telefonía, el 
Mobile World Congress, 
el consejero delegado de 
GSMA, John Hoffman, ha 
avanzado algunos de los da-
tos que, de nuevo, apuntan a 
récord. Parece no tener techo 
el éxito de la cita congresual 
más importante de Cataluña 
que aspira, en esta edición 
2016, a superar los 95.000 
visitantes, 5.000 más que el 
año pasado.

Así, el impacto económi-
co del certamen –que se ce-
lebrará entre el 22 y el 25 de 
febrero- se estima en unos 
460 millones de euros, fren-
te a los 436 millones del año 
pasado. En términos de ocu-
pación, esta edición creará 
unos 13.000 empleos tem-
porales.

Vuelve Zuckerberg
Parte del éxito que se espera 
para esta nueva entrega del 
MWC en L’Hospitalet tiene 
que ver con el regreso, por 
tercer año consecutivo, del 
creador de Facebook, Mark 
Zuckerberg, pero también 

de una de las mayores figu-
ras de la Fórmula 1, Lewis 
Hamilton, que participará 
en el certamen para hablar 
de la telefonía en el mundo 
del motor. Por otro lado, el 
MWC contará, de nuevo, 
con las mayores firmas de 
la industria de las telecomu-
nicaciones y de fabricantes, 
entre los que, de nuevo, 
encontraremos la ausencia 
de Apple. Volverá, en cam-
bio, Google que estará entre 
los 2.100 expositores que 
participarán este año en el 
MWC, además de las 160 
delegaciones gubernamen-
tales y 4.000 periodistas y 
analistas acreditados que 
llenarán los pasillos de los 
34 pabellones.

Grafeno y tapas
Dentro, el grafeno y sus 
posibles usos, ‘wearables’, 
la tecnología sostenible o 
la movilidad en la nube, 
protagonizará el certamen 
de un sector que ya tiene 
influencia en todos los ám-
bitos. Fuera, por su parte, la 
gastronomía, el transporte y 
la seguridad, tendrán un pro-
tagonismo asegurado.

Una carpa de 400 metros 
cuadrados estará ubicada 
en la plaza Europa, monta-
da por el Ayuntamiento de 

Imanol Crespo L’Hospitalet, en la que ocho 
restaurantes de ofrecerán 
propuestas tradicionales en 
forma de elaboradas tapas. 
Así, entre lo turístico y los 
productos de proximidad, la 
ciudad lucha por conseguir 
que los congresistas no solo 
acaben en los grandes res-
taurantes de la capital, sino 
que también repercuta en 
mayor medida en el segundo 
motor de Cataluña, L’Hospi-
talet; asignatura pendiente.

Convertida en nexo gas-
tronómico, la plaza Europa 
volverá a estar en el punto 
de mira del transporte, este 
año, además, con la novedad 
de la inauguración de la Lí-
nea 9 del Metro, que tendrá, 
parada y acceso directo a la 
Fira desde el Aeropuerto de 
Barcelona-El Prat. Por ello, 
se espera que los accesos es-
tén mucho más desconges-
tionados que en ediciones 
anteriores, pese al mayor 
número de visitantes.Esto 
representa, tal y como expli-
camos en El Llobregat, en 
la pasada edición, un nuevo 
reto en materia de seguridad. 

Con la organización 
estadounidense y ante la 
elevada alerta terrorista, 
Hoffman ha asegurado que 
se reforzará el dispositivo 
de seguridad para el evento, 
en el cual el año pasado ya 
participaron un 52% más de 
agentes de Mossos d’Esqua-
dra y Guàrdia Urbana. 

Una mayor línea peri-
férica de seguridad, recursos 
caninos o helicópteros como 
refuerzo, así como antidis-
turbios con arma larga fue-
ron algunas de las noveda-
des de la edición pasada que, 
seguro, se mantendrán para 
este año 2016. III

 una carpa de 
400 m2 ubicada 

en la Plaza 
Europa agrupará a ocho 
restaurantes del territorio

¡

la gastronomía vuelve a hacerse un hueco en la plaza europa
para retener a los congresistas en la ciudad de l’hospitalet
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E
l informe publicado por la Comisión Europea referido al ín-
dice de la economía y la sociedad digitales, con objeto de 
comparar los distintos grados de digitalización de los países 
que la integran, concluye que los ciudadanos digitales en 

Europa debemos ser aproximadamente el ochenta por ciento de la 
población.

El concepto de ciudadano digital se atribuye a la persona que 
hace uso de la tecnología de la información, para mejorar su partici-
pación en la sociedad, la política y el gobierno. 

Para establecer dicho índice, la Comisión analizó la conecti-
vidad, las competencias digitales y el uso de actividades en línea 
como compras o noticias, además del desarrollo de servicios públi-
cos digitales, como la sanidad y la administración electrónica, y de 
tecnologías digitales clave como facturas electrónicas y el comercio 
electrónico.

El estudio concluye que tres de cada cuatro europeos usa inter-
net con regularidad. También muestra el creciente acceso a conte-
nidos audiovisuales a través de la web. 

En cuanto a las pymes, sólo el quince por ciento utilizan este 
medio para ofrecer sus servicios y en menor porcentaje fuera de sus 
fronteras. A pesar de ello, en España han aumentado las pymes que 
venden on line y emplean facturación electrónica. 

La principal diferencia se establece en cuanto al acceso a servi-
cios públicos digitales, el cual es prácticamente inexistente en algu-
nos países. En nuestro caso, los avances provienen de un aumento 
significativo del número de usuarios activos de la Administración 
electrónica.

Para evitar las carencias que ciertos países europeos presentan, 
la Comisión considera fundamental la creación de un mercado único 
digital, con la finalidad de mejorar el acceso de los consumidores y 
las empresas a los bienes y servicios digitales, crear las condiciones 
adecuadas y garantizar la igualdad de condiciones en el acceso, 
además de potenciar el crecimiento de la economía digital.

En el ranking de los 28 países analizados, España ocupa el 
puesto doce, habiendo avanzado el despliegue de las redes rápi-
das de banda ancha; sin embargo, el informe a pesar de considerar 
que la cobertura es relativamente buena, sugiere realizar un esfuerzo 
para reducir las notables diferencias existentes entre Comunidades 
Autónomas.

También mejora el análisis relativo al  uso seguro y creativo de 
las tecnologías de la información en el ámbito laboral, el aprendizaje 
y el uso del tiempo libre. No obstante, la Comisión aconseja que 
sean más los ciudadanos que utilicen internet y adquieran compe-
tencias digitales y de uso de la red.

Por otra parte, la disponibilidad limitada de redes de banda an-
cha suficientemente rápidas y el uso de canales alternativos deter-
minan un menor uso de las aplicaciones de vídeo a diferencia de 
otros países de nuestro entorno.

Finalmente, respecto a los servicios bancarios y las compras, 
basados en aplicaciones que comportan un alto grado de confianza 
en la seguridad en línea, España muestra unos niveles relativamente 
bajos.

En conclusión, se aprecian mejores resultados en todos los ám-
bitos examinados, pero deben potenciarse los grados de conectivi-
dad y competencias digitales.  III

Informe europeo de economía 
y sociedad digitales

Fernando Martin

oFicial De notaría e ingeniero técnico

La planta de Seat en Martorell se adjudica 
la producción del A1 a cambio del Q3

E
l cierre de enero ha dejado un poso agridulce 
por lo que se refiere a los intereses de la plan-
ta baixllobregatense de Seat, según las últimas 
noticias conocidas. Audi ha confirmado la adju-

dicación del A1, que pasará de fabricarse de Bruselas a 
Martorell, a partir del 2018. La noticia sentaba con una 
bocanada de aire fresco después del caso ‘DieselGate’ 
de Volkswagen, más si cabe después de anunciar justo 
la víspera del anuncio de Audi un crecimiento de ventas 
de un 25% en tres años, con un nivel de producción por 
encima de los registrados en 2001, último pico. 

La euforia, en cambio, se ha visto reducida por la pér-
dida del modelo Q3, que se produce en Martorell desde 
mediados de 2011 y que pasará a fabricarse en la planta 
húngara de Gyor. En respuesta a ello, los sindicatos han 
pedido la adjudicación de un segundo modelo para los 
años 2018 ya que, según ellos, se dará una pérdida del 
volumen de trabajo puesto que para fabricar el A1 se re-
quieren menos horas que para el Q3. 

En cualquier caso, el movimiento de Audi se ha en-
tendido como positivo y como un reconocimiento a la 
excelente labor de la planta de Martorell: “La planta de 
Martorell tiene una larga experiencia y produce el Audi 
Q3 con la máxima calidad”, ha dicho Hubert Waltl, mi-
embro del consejo de Audi AG responsable de Produc-
ción. “Por esta razón, hemos decidido fabricar el Audi 
A1 en Martorell. Con ello, potenciamos sinergias y fu-

Redacción

martorell fabricará a partir del año 2018
el a1, que será su segundo modelo
‘premium’ de audi tras el q3

sionamos competencias adicionales dentro del Grupo 
Volkswagen”.

El A1 será, de hecho, el segundo vehículo ‘premium’ 
que se fabrique en España, tras el Q3, ambos en la planta 
Martorell de Seat, ambos de la marca Audi, ambos del 
Grupo Volkswagen. Se reafirma, por tanto, la planta de 
nuestro territorio como centro de excelencia en el que 
confiar para la fabricación de vehículos de primer nivel, 
cosa que ha agradecido el presidente del Comité Ejecuti-
vo de Seat, Luca de Meo: “Agradecemos la plena confi-
anza depositada por Audi y por el Grupo Volkswagen en 
Seat y en la planta de Martorell. La producción del A1 es 
una magnífica noticia y nos aportará más volumen y más 
ingresos en los próximos años”.

Seat premium 
En este sentido, el reto de Seat pasa en los próximos años 
por potenciar –aquí en España- su posición y su prestigio 
como marca. El éxito del nuevo modelo León y la remo-
delación del Ibiza -ambos muy mejorados en el terreno 
de la conectividad y con motores de ingeniería alemana- 
acercan a Seat al sector ‘premium’; más si cabe con la 
fabricación de los modelos de Audi y de la apuesta por 
el sector SUV o ‘todocaminos’, un segmento de mercado 
mundial en crecimiento continuo. En estos términos se 
ha planteado el nuevo Plan Estratégico 2020-2025 con un 
Luca de Meo al frente -marketiniano puro procedente de 
las filas de Audi-, que seguro que ayudará a mejorar los 
datos de ventas en nuestro país, en donde actualmente se 
venden menos Seat que en Alemania. III

seat presenta un nuevo plan estratégico
que pretende potenciar la imagen de 
marca en nuestro país

la plaNta de martorell de seat vuelve a obteNer la coNfiaNza de audi para fabricar uN seguNdo modelo premium: el a1
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Els experts adverteixen que no hi haurà integració fins que 
persones nouvingudes i autòctones tinguin els mateixos drets

la taula rodona organitzada pel cecbll a cornellà ha estat el 
segon acte amb motiu del proper congrés sobre el baix llobregat

Catalunya ha viscut diferents onades migratòries al 
llarg de la seva història. L’última ha tingut lloc des 
del 1995 fins al començament de la crisi, el 2008. 
L’antropòloga de la Universitat Rovira i Virgili, 

Dolors Comas, ha explicat a la taula rodona organitzada pel 
Centre d’Estudis Comarcals del Baix Llobregat (CECBLL) 
que les diferències entre persones nouvingudes i autòctones 
es veuen més ara que abans, però que sempre hi ha hagut 
tensions i pors. I ha recordat que no fa gaire temps es parla-
va del “gueto del barri de Sant Ildefons de Cornellà” i dels 
“charnegos”, mentre que ara es continua parlant de guetos i 
de “il·legals” o “sense papers”. De fet, Comas ha suggerit que 
“no hem de tenir por a les diferències culturals, sinó a les de-
sigualtats socials”. I ha reconegut que els últims nouvinguts 
no tenen els mateixos drets que la resta i que això els fa més 
fràgils i estigmatitzats.

Manca de drets bàsics
De fet, els tres representants sindicals han incidit en la man-
ca de drets bàsics de la població estrangera, fet que dificulta 
la seva integració. Samir Kollech, advocat d’AMIC-UGT, ha 
exposat algunes deficiències de la llei d’estrangeria 4/2000, 
que ha sofert “sis modificacions en sis anys” i que denega 
permisos de residència als menors, els pares dels quals han 
perdut la feina. En el mateix sentit s’ha pronunciat Moha-
med Hammaoui, responsable de l’Àrea d’Immigració de la 
USOC, que ha considerat excessiu que els nouvinguts només 
puguin viatjar al seu país 10 mesos en cinc anys, amb greu 
risc de perdre el permís de residència si no compleixen aquest 
requisit. El problema, com ha sintetitzat Carles Bertran, res-
ponsable de migracions de CCOO, és que es té una visió més 
controladora que integradora i que els immigrants són vistos 
més com a objectes que com a persones. És per això que tots 
han demanat una major flexibilització en la interpretació de 
la llei, per afavorir l’arrelament i la participació dels nouvin-
guts.

Una de freda i una de calenta
De fet, tots els participants a la taula sobre “el diàleg entre 
cultures al Baix Llobregat” han reconegut que aquesta inter-
relació no és gens fàcil. La prova ha estat l’experiència de 
Julián Carrasco, president de la Federació d’Associació de 
Veïns del Baix Llobregat, qui ha reconegut que l’únic punt 
d’acostament s’ha produït arran de les lluites pels abusos hi-
potecaris. És per això que ha criticat l’argument que diu que 
primer s’han de tenir les necessites bàsiques resoltes per po-
der defensar els interessos comuns.

La part positiva ha vingut de la mà de Najat Bensar, co-
ordinadora de l’Associació de Dones El Farah, l’Associació 
Intercultural Ibn Rochd, l’Associació ACCIS i l’Associació 
de la mesquita Omar Ibn Khatab. Aquesta filòloga ha explicat 
com va arribar a Sant Boi amb “ganes d’aportar-hi coses” i, 

a poc a poc, ha anat organitzant actes per conèixer millor la 
cultura catalana sense perdre la pròpia identitat.

Noves fórmules participatives
Al segon acte organitzat pel CECBLL al Castell de Cornellà 
amb motiu del proper congrés sobre el Baix Llobregat s’ha 
presentat una nova pàgina web (baixllobregatadebat.cat), on 

Eva Jiménez figura que l’esdeveniment tindrà lloc els 3 i 4 de juny a Sant 
Feliu. També s’hi ha anunciat el proper debat, el qual se ce-
lebrarà el pròxim 30 de gener a Molins de Rei, on es parlarà 
sobre Fira, Festes i Cultura Popular. 
També hi apareixen un munt de possibilitats de participació, 
a fi d’afavorir una reflexió profunda sobre la realitat de la 
comarca. III

el centre d’estudis crea el web “baixllobregatadebat.cat” per 
estimular la participació cap al congrés del 3 i 4 de juny

societat
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FGC organitza tallers per perdre la por a viatjar en tren
unes 80.000 persones del territori, segons la mitjana mundial, 
tenen algun tipus de fòbia; el 80% del total, dones

“J
o patia aquesta fòbia a l’avió i tampoc viatjava en tren. Fa un 
any vaig fer un curs per perdre la por no tant a que caigués 
l’avió, sinó a quedar-me tancada. De fet, vaig haver de baixar 
d’un avió fa anys. He volat, però dopada, molt angoixada fins 

que vaig dir: s’ha acabat”. D’aquesta experiència personal de l’econo-
mista i publicista, Marta Royo Espinet, creadora de Mosaiking Comu-
nicació (www.mosaiking.com), parteix la nova iniciativa que ha encetat 
Ferrocarrils de la Generalitat de Catalunya, amb la seva col·laboració i 
amb el suport del Departament de Salut. Sota la premissa que, per superar 
una fòbia, la millor manera és afrontar-la, FGC ha organitzat aquest mes 
el primer taller teoricopràctic sota el títol ‘Sota Terra’ amb el qual una 
quinzena d’usuaris han descobert els avantatges de viatjar en tren i su-
perar, així, els temors als espais tancats. L’èxit de la iniciativa ha permès 
confirmar un segon taller per al dia 27 de febrer. 

La jornada, que dura quatre hores, es divideix en dues parts: una 
vessant teòrica, liderada per un tècnic d’FGC, on s’explica la part més 
descriptiva del món ferroviari amb una especial menció a la part de se-
guretat: “Quan coneixes el tren i saps que és segur –explica Marta- pots 
controlar millor aquesta por”; i, en segon lloc, una part pràctica que està 
impartida per una psicòloga i que ofereix les pautes perquè no s’arribi a 
tenir un atac. Les claus són, fonamentalment, tres: respirar, relaxar-te i 
canviar el pensament: “La millor manera de vèncer una fòbia és afron-
tar-la, efectivament, però afrontar-la amb unes eines i amb unes tècni-
ques, sinó la fòbia es pot fer més grossa. No serà qüestió d’un dia perdre 
la por a viatjar en tren. S’ha de treballar i posar en pràctica aquestes eines 
fins que s’arriba a conviure amb la fòbia, que mai serà de zero”. Així, 
el més interessant del projecte serà -precisament per posar en pràctica 
aquestes tècniques adquirides- una part experimental on els usuaris po-
dran tenir una aproximació a la sensació de viatjar en ferrocarril, utilitzant 
una reproducció d’un interior d’un tren d’FGC que hi ha al Centre de do-
cumentació i exposició Albert Vilalta; i després, el taller finalitzarà amb 
un trajecte d’anada i tornada entre les estacions de Sarrià i Pl. Catalunya.  

Segons la mitjana mundial, s’estima que entre un 5 i un 10% de la 
població té algun tipus de fòbia, el que aplicat al nostre territori afectaria 
a unes 80.000 persones; el 80% del total, dones. Fòbies que deriven en 
atacs d’ansietat o de pànic incontrolables: “Comences a tenir sudoraci-
ons, taquicàrdies, formigueig, et comences a posar blanc, perds el món 
de vista i no ho pots controlar”, ens diu la creadora de la iniciativa que, 
reconeix, que encara és un tema tabú per la societat: “S’ha de trencar amb 
aquest mur, sense vergonya, i considerar una fòbia com tenir colesterol, 
hipertensió o sucre”. 

FGC, innovació constant
Després del Tren de l’Anglès o després de portar una platja a La Molina, 
el taller teoricopràctic Sota Terra és una mostra més del caràcter inno-
vador de l’estratègia de Ferrocarrils de la Generalitat de Catalunya en la 
gestió i dinamització dels seus serveis i atenció als clients. FGC treballa 
de manera contínua per oferir als seus usuaris valor afegit i innovació 
constant en els seus serveis, apostant per tecnologies i solucions que per-
metin una gestió ferroviària intel·ligent que respongui al concepte “Smart 
train”.Entre d’altres accions, FGC ha estat pionera en la implantació d’un 
model de gestió d’estacions automatitzat i intel·ligent; en la implantació 
d’un sistema de control automàtic del frau a través de la intel·ligència 
artificial; en la instal·lació de màquines de lliurament automàtic de pa-
queteria a les estacions així com d’endolls als trens per carregar els dis-
positius electrònics, entre d’altres. III

Redacció

el següent taller, a càrrec d’un tècnic d’fgc i d’una 
psicòloga, se celebrarà el dissabte 27 de febrer

societat
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Manu Reyes

societatlll
Núria Marín advierte a los bancos de L’Hospitalet: 
“Haremos uso de la cesión forzosa de pisos vacíos”

P
ese a que los datos macroeconómicos, en el contexto ge-
neral, apuntan a una recuperación económica, la realidad 
es que la vivienda y los desahucios siguen siendo un pro-
blema que atender. También en L’Hospitalet, la segunda 

ciudad con más población de Cataluña. Para poner remedio, el 
Gobierno local parece haber llegado a un límite tras años de nego-
ciaciones con las entidades financieras de la ciudad, con las que se 
buscaba una salida dialogada y pactada para muchas de las familias 
afectadas. 

“Hemos hablado mucho con las entidades financieras y se han 
llegado a pactos muy positivos, como la cesión de 100 pisos vacíos 
o la paralización de otros cien deshaucios: pero no es sucifiente”, 
ha exclamado la alcaldesa de L’Hospitalet, Núria Marín, durante la 
cuarta edición de la conferencia anual #LHSuma 12, celebrada en 
el vestíbulo de la parada de metro Fira de Barcelona de la nueva L9, 
y que llevaba como título: ‘Próxima parada: un futuro de progreso 
para todos’.

De esta manera, teniendo en cuenta que, actualmente, existen 
mil viviendas vacías en la ciudad (los bancos han cedido voluntari-
amente solo un 10% aproximadamente de la flota de pisos vacíos) 
y 150 familias en riesgo de quedarse sin hogar, Marín ha avisado a 
las entidades que no han colaborado hasta ahora que se acogerán a 
la nueva herramienta que permite la ley conocida como cesión for-
zosa, una expropiación de los pisos vacíos de los bancos que ampli-
arían la bolsa de pisos sociales del Ayuntamiento: “Llevamos unos 
cuantos años hablando con las entidades financieras para negociar 

Imanol Crespo la cesión voluntaria de pisos vacíos para ofrecer a las familias que 
tienen necesidades de un recurso habitacional. En este momento, 
hemos visto que la nueva Ley de Vivienda de Cataluña nos abre 
otra posibilidad, que es la cesión forzosa, una especie de expropia-
ción temporal para tres años que podemos hacer los ayuntamientos 
para dedicarlos a uso social”, advertía Marín.

Esta nueva vía legal que emprenderá el Ayuntamiento ante una 
falta de colaboración de las entidades financieras ya ha sido comu-
nicada a las afectadas, que tendrán hasta el 31 de enero para llegar 
a acuerdos de cesiones voluntarias de pisos vacíos. Si no lo hacen, 
L’Hospitalet pondrá inmediatamente en funcionamiento la maqui-
naria legal que derivará en la cesión forzada de estas viviendas: 
“En nuestro plan de choque, lucharemos contra la especulación y 
las viviendas vacías. Frente a la exclusión habitacional, seguimos 
apostando por la negociación, pero seremos contundentes e impon-
dremos sanciones a aquellas entidades financieras que pretendan 
continuar manteniendo su parque de viviendas vacías”, cerraba 
Marín.

Ser trilingües
Con el objetivo de romper con el modelo bilingüe y convertir 
L’Hospitalet en un referente trilingüe, Marín ha anunciado también 
la voluntad de contratar a profesores auxiliares que ofrezcan en los 
centros públicos y concertados clases de inglés, sobre todo, para 
la mejora del ‘speaking’. En concreto, se impartiría en los cursos 
de cuarto de ESO y en horario lectivo. “Queremos avanzar deci-
didamente para hacer de L’Hospitalet una ciudad trilingüe. Esta 
es una apuesta estratégica de las políticas educativas del Gobierno 
municipal para este mandato”, ha apuntado Marín, en la primera 
conferencia anual después de ser investida de nuevo alcaldesa en 
mayo y que, por tanto, dibuja las líneas estratégicas de esta legis-
latura. En este sentido, la iniciativa será estrictamente municipal 
pese a que los ayuntamientos no tengan competencias en materia 
de educación; por lo que ha aprovechado para pedir a la Generalitat 
un cambio de los modelos educativos.

Todavía en materia educativa, Marín ha confirmado que en los 
antiguos juzgados de la ciudad, ubicados en el centro y fuera de 
funcionamiento tras la inauguración de la Ciutat de la Justícia, se 
levantará un nuevo centro educativo tras el acuerdo con Editorial 
Planeta y Universitat de Barcelona. 

“Con o sin Europa”
Uno de los grandes ejes de la conferencia anual del año pasado fue 
la apuesta del Districte Cultural, un nuevo nexo que potenciará la 
instalación de nuevas empresas de este ámbito en el corazón de 
L’Hospitalet. Pues bien, según ha dicho Marín, “es el momento de 
que coja forma” y avanza que este año se empezarán a realizar las 
primeras labores en la vía pública, así como se cerrarán las prime-
ras empresas interesadas en ubicarse.

Para una mejor financiación, la ciudad ha presentado un 
proyecto de 30 millones de euros a la Unión Europea, la cual po-
dría subvencionar el 50%. De ser así, L’Hospitalet pagaría 15 mi-
llones menos. En cualquier caso y a falta de una respuesta, Marín 
ha asegurado que “El Districte Cultural con o sin la UE tirará hacia 
adelante. No tiene marcha atrás”. Así, de recibir una negativa por 
parte de la UE, L’Hospitalet se haría cargo con el 100% de la finan-
ciación del proyecto. III 

tras tres años de diálogo con las entidades financieras, 
solo se ha logrado la cesión del 10% de pisos vacíos 

la alcaldesa abre la puerta a esta nueva herramienta legal, 
que permite la expropiación de pisos vacíos

É
s obvi que estem vivint i assistint uns moments 
d’intensa activitat política i institucional, on sembla 
que res està escrit, que res es pot preveure i que 
no podem acabar de tancar la nostra capacitat de 

sorpresa. Encara estem impactats per tot el que ha pas-
sat en aquestes últimes setmanes tant a Catalunya com 
a Espanya, alhora de constituir el Parlament, el Congrés, 
acordar el govern català, així com tot el que està passant 
en relació al futur govern espanyol. 

Queda palesa la dificultat que tenen els nostres repre-
sentants polítics autonòmics i estatals per negociar, pac-
tar i arribar acords. I això ho diem des del coneixement 
de la realitat municipal, perquè si hi ha algun tret que ca-
racteritza a la política local és la permanent necessitat de 

negociar, de pactar o d’acordar per donar resposta a les 
necessitats reals dels ciutadans i ciutadanes. I justament, 
des del dia a dia de les ciutats, i dels ajuntaments que 
han de prioritzar recursos per garantir els serveis públics 
que atorguen drets bàsics, altament amenaçats, sorprèn 
que entre tanta preocupació per les estructures d’Estat, 
el manteniment de les unitats territorials o bé la discus-
sió sobre l’intercanvi de diputats i la constitució de grups, 
ningú parli de les persones, de la seva vida quotidiana, de 
l’atur, dels desnonaments, de la pobresa energètica, de 
les beques de menjador... 

En fi, de tot allò que al final han de fer les administra-
cions locals amb marcs legals en contra, i sense pressu-
postos ni competències.  III

És l’hora del món local

José Ángel Carcelén
primer tinent d’alcaldia 

del pSc Sant boi

la cuarta edicióN de la coNfereNcia aNual de la alcaldesa se ha 
celebrado eN el vestíbulo de la parada de fira de la l9 | i. crespo
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H
ace apenas pocos días, casi in extremis, se 
alcanzaba un acuerdo entre la CUP y Junts 
pel Sí para “jubilar” a Artur Mas, y nombrar 
como nuevo presidente al que hasta ese 

momento ha liderado la Asociación de Municipios 
por la Independencia (AMI), de la cual Castelldefels 
tristemente forma parte por el pacto entre socialis-
tas, Iniciativa, Podemos y Esquerra.

Este nuevo gobierno sólo tiene un único común 
denominador, romper con la convivencia, salirse 
de España, e imponer la voluntad de la minoría a la 
gran mayoría de los catalanes que lo que queremos 
es un gobierno que se preocupe por los problemas 
reales que sufren los ciudadanos. 

Y hablando de problemas reales, los vecinos del 
Baix Llobregat, especialmente, los de Castelldefels, 
Gavà, Viladecans, Begues y Sant Climent estamos 
muy preocupados por la atención sanitaria y el futu-
ro que le pueda deparar al Hospital de Viladecans, 
que es el centro de referencia para la población de 
estos 5 municipios. Durante los últimos años, he-
mos visto como diferentes consellers han ocupado 
la responsabilidad sanitaria de nuestra comunidad 
autónoma. Consejeros de diferentes colores políti-
cos, pero con igual resultado para nuestros vecinos, 
ya que ni el tripartito formado por PSC, ICV y ERC, 
ni el gobierno CIU-ERC han resuelto de manera de-

finitiva ni han hecho una realidad ese nuevo hospital 
que la zona delta del Baix Llobregat necesita. La sa-
nidad no es un capricho. La sanidad (como también 
la educación o bienestar social) no se puede poner 
en la cola de las prioridades de ningún gobierno. 
No podemos permitirnos un gobierno que se olvi-
da de gobernar, que se olvida de los ciudadanos y 
que sólo persigue como único objetivo la indepen-
dencia. Nos quieren hacer creer que, colgando una 
‘estelada’ en el balcón, en las plazas o en los ayun-
tamientos, la calidad de vida nos mejorará por arte 
de magia, la gente será feliz y comeremos perdices 
como si de un cuento idílico se tratase. 

La realidad se impone y hace falta que se pon-
ga el dinero de nuestros impuestos al servicio de 
las prioridades reales. Ni un sólo euro que se gaste 
más en pantomimas, cortinas de humos o en pro 
de la independencia, cuando miles de catalanes ne-
cesitamos que ese dinero se ponga al servicio de la 
sanidad, cuando los vecinos del Baix necesitamos 
nuestro nuevo hospital, más personas, más quirófa-
nos y más camas para atender enfermos. Por eso, 
una vez más, nuestra voz debe sonar bien alta, y 
que el nuevo ejecutivo del Govern abandone este 
camino a ninguna parte, y que ponga esos más de 
36.000 millones de euros de presupuesto que tie-
nen al servicio real de todos los catalanes. III

Preocupados por la Sanidad

Manu Reyes
diputado provincial del partido popular 

D
urante los años más duros de la crisis, el 
Ayuntamiento de L’Hospitalet subió casi un 
30% el IBI. Con una población mayoritaria-
mente trabajadora, soportamos un tipo de 

gravamen más alto que Barcelona, provocando que 
tengamos impuestos de ricos para pisos de pobres.

Desde C’s nos comprometimos a priorizar un 
IBI más justo para los ciudadanos de L’Hospitalet. 
Después de años de recesión que ha extremado 
el paro, la precariedad laboral y el coste de la vida, 
el IBI ha sido una dificultad más para llegar a fin de 
mes para muchas familias de la ciudad.

Entendemos que con la crisis el Ayuntamiento 
tuvo dificultades para tener un presupuesto equili-
brado, pero al final siempre pagan los mismos. El 

Por un IBI más justo

Miguel García
portaveu de c’S a l’ajuntament de l’hoSpitalet 

Gobierno del PSC ha ido a lo fácil: equilibrar el presu-
puesto echando mano del bolsillo de los ciudadanos. 
Si gobernase C’s miraríamos de ajustar muchos gas-
tos superfluos, como por ejemplo las subvenciones 
de carácter clientelar, porque muchos pocos hacen 
un mucho. Eso sí, preservando las políticas sociales 
que han de ser la máxima prioridad.

Ahora bien, desde la oposición hemos mirado 
de poner las cosas fáciles al gobierno para bajar el 
IBI a los vecinos de L’Hospitalet: propusimos com-
pensar esos ingresos con una subida a grandes 
usos comerciales e industriales con un valor catas-
tral de más de 500.000 euros. De lo que se trata es 
que los que más tienen aporten más, especialmente 
cuando la actividad económica parece que se está 
recuperando. 

Nuestro propósito inicial era bajar el IBI un 5% 
cada año, hasta alcanzar el 20% en todo el man-
dato, pero estábamos abiertos a negociaciones. A 
pesar de nuestros esfuerzos por llegar a acuerdos 
con todos los partidos, nuestra propuesta final de 
consenso de reducir un 3% en 2016 fue rechazada 
por PSC, PP y ERC por lo que el recibo del IBI no va 
a bajar este año. Y nos tememos que el equipo de 
gobierno no va a tener voluntad de bajarle el IBI a 
los ciudadanos de L’Hospitalet en todo el mandato.

 En todo caso, C’s seguirá intentándolo. III
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Pere Rovira
moSSèn parròquia antoni maria claret de Sant boi

La gratitud del humilde

A 
lo largo de la historia el ser humano ha demostrado en 
muchas ocasiones su inclinación a apropiarse de todo, 
de sus méritos y logros, de sus conquistas y triunfos, del 
orden natural y todo aquello que hemos recibido como 

administradores.
Un ejemplo cercano lo percibí el otro día, cuando se entregaron 

los premios futbolísticos por excelencia (el famoso “balón de oro”). 
De todos los premiados, me sorprendió un joven brasileño de la 
cuarta división de su país que ganó el trofeo al mejor “gol”; no 
destaco tanto por el “gol” sino la forma de celebrarlo en su breve 
discurso. De todos los premiados (jugadores de élite como Messi, 
Neymar y Ronaldo, entre otros), sólo él empezó su agradecimiento 
dirigiéndose a Dios como primer destinatario para posteriormente 
hacerlo con su familia. Un jugador de fútbol humilde, que trabaja 
en un comercio familiar, fue el único que no tuvo ningún complejo, 
ni vergüenza para proclamar su gratitud a Dios. Una gran lección 
que todos deberíamos aprender, sobre todo aquellos que nos au-
todenominamos creyentes. Los otros ganadores (todos ellos mul-
timillonarios, idolatrados por sus respectivas aficiones, que ocupan 
grandes espacios mediáticos, grandes campañas publicitarias, ...) 
no pudieron, no se atrevieron o no quisieron reconocer de donde 
les vino y les viene el triunfo.

Es una actitud muy común en esta sociedad, tan prepotente y 
autosuficiente. Acudimos a la palabra “suerte” con mucha frecuen-
cia para agradecer los éxitos de la vida. Nos da cierta vergüenza 
utilizar el nombre de Dios cuando esta misma vida nos sonríe, triun-
famos o simplemente nuestros proyectos se realizan según nuestra 
previsión.

En contraste con el hombre premiado públicamente, quiero 
compartir un testimonio también triunfador, de un niño de 12 años 
con una grave y rara enfermedad (uno entre doscientos mil niños 
la tienen y necesitan quimioterapia a menudo) que se dedica a es-
cribir cuentos para niños mientras está convaleciendo. Su triunfo 
no es un trofeo, ni un aplauso, ni una medalla olímpica, ni una en-
trevista televisiva, ... su triunfo radica en que también daba gracias 
a Dios por que esta enfermedad le permite acercarse a muchos 
niños del mundo. Un niño enfermo que sabe contemplar la vida con 
una mirada agradecida, fruto de una experiencia de amor, más allá 
del dinero, fama o reconocimiento público.

¿Por qué tenemos tanta dificultad, especialmente los creyen-
tes, para expresar nuestra gratitud a Dios? Nada es merecimiento 
nuestro, todo es recibido gratuitamente; ¡ojalá! seamos buenos ad-
ministradores de estos dones regalados. Tanto el futbolista como 
el niño supieron mirar en la dirección correcta. III

Les entitats esportives 
del Llobregat surten en 
defensa de l’esport base

mig miler d’entitats signen un manifest per evitar pagar seguretat 
social entre els voluntaris de les entitats sense ànim de lucre

E
l teixit esportiu al 
territori és molt ric, 
complex i hetero-
geni, precisament, 

com la idiosincràsia del 
Baix Llobregat. Ho és, a 
més, en el seu sentit més 
ampli; amb els esports tra-
dicionals, però, sobretot, 
en l’àmbit poliesportiu. 
No cal dir que, en un país 
on bàsicament mana el fut-
bol esportivament parlant, 
la resta sobreviu gràcies a 
les grans escoles base que 
representen i als esforços 
meteòrics que els obliga el 

Beatriz Fontseré

fet de ser, en molts casos, 
més amateurs que profes-
sionals.

En aquest sentit, la Tau-
la Castelldefels -formada 
per entitats esportives del 
Baix Llobregat- ha presen-
tat un manifest en defensa 
dels clubs esportius i de 
l’esport base en relació a 
la nova llei espanyola que 
equipara les entitats sen-
se ànim de lucre amb una 
societat mercantil. L’acte, 
celebrat recentment a Cor-
nellà, ha estat una de les 
moltes actuacions d’aques-
ta plataforma que continua 
amb el seu creixement. 

Taula Castelldefels 
va néixer al setembre del 
2014 de mans de diversos 
presidents de clubs de bàs-
quets i d’handbol del Baix 
Llobregat preocupats per 
l’aplicació de la nova nor-
mativa estatal. La intenció 
d’aquesta agrupació és 
presentar solucions reals a 
l’actual llei, una llei que, 
asseguren, posa en perill 
la continuïtat dels clubs 
esportius. “La majoria 

d’entrenadors de club de la 
comarca són gent jove que 
aprofita el seu temps lliure 
per ensenyar un esport. Si 
a aquests joves, que en la 
majoria dels casos, no co-
bren res, els hi dius que han 
de pagar seguretat social... 
què creuen els polítics què 
passarà?”, qüestiona el pre-
sident de la Federació Ca-
talana de Bàsquet, Joan Fa 
Busquets. 

Seguretat jurídica
La principal reclamació 
de la Taula Castelldefels 
és demanar una llei que 
contempli el voluntariat 
esportiu i la seguretat jurí-
dica pels responsables dels 
clubs. “Tal i com estan ara 
les coses, que pràcticament 
no tenim espònsors, que 
les subvencions han baixat 
tant... un club esportiu no 
pot assumir pagar segure-
tat social al seu personal 
voluntari. És que aquestes 
persones no és que no ha-
gin de pagar seguretat so-
cial, sinó que han de tenir 
seguretat jurídica per tal de 
garantir la seva feina. L’es-
port base és impossible que 
pugui assumir pagar segu-
retat social, si pràcticament 
resulta impossible sobre-
viure...”, critica el president 
de la Federació Catalana de 
Bàsquet.

Durant el seu primer 
any de vida, la plataforma 
suma més de 500 entitats 
esportives i de lleure de la 
comarca que coincideixen 
en la necessitat de què l’es-
port base del Baix Llobre-
gat pugui continuar la seva 
feina amb total legalitat. 
Durant l’acte en defensa de 
l’esport base, el PSC, En 
Comú-Podem, Ciutadans, 
ERC, Democràcia i Lli-
bertat, Unió Democràtica 
i UPyD van signar el ma-
nifest per la supervivència 
dels clubs esportius i de 
l’esport base amb la inten-
ció de què els cubs puguin 
seguir funcionant i que els i 
les joves que el practiquen, 
puguin seguir gaudint 
d’aquest esport. III 

 tal i com 
estan ara les 

coses, 
un club esportiu no pot 

assumir pagar la 
seguretat social al seu 

personal voluntari. 
Han de tenir seguretat 

jurídica per tal de garantir 
la seva feina. però l’esport 

base és impossible 
que pugui assumir la s.s 

si pràcticament resulta 
impossible sobreviure”

“

Joan Fa Busquets 

el móN poliesportiu, amb 
esports com el bàsquet, 
l’haNdbol o el rugby, és molt 
ric al baix llobregat. ara, la 
coNtiNuitat de moltes eNtitats 
podria perillar
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E
l Govern ha aprovat destinar una subvenció de 
420.000 euros a la Unió de Consells Esportius de 
Catalunya (UCEC) per donar suport a l’activitat 
de l’esport escolar del país i als aspectes comuns 

dels consells esportius agrupats en aquesta entitat. Amb 
aquest ajut, que es vehicularà mitjançant el Consell Cata-
là de l’Esport (CCE) i que també finançarà les activitats 
formatives i de promoció de la UCEC durant l’any 2015, 
es vol potenciar el desenvolupament del Pla Estratègic 
d’Esport Escolar de Catalunya, amb els programes dels 
Jocs Esportius Escolars de Catalunya (JEEC) i del Pla 
Català d’Esport a l’Escola (PCEE), impulsats per Gene-

El Govern manté el suport a l’esport escolar català
l’executiu destina 420.000 euros a la ucec per acostar 
la pràctica esportiva al màxim d’infants i adolescents

Redacció

goverN i ucec treballeN per oferir uNa àmplia oferta 
poliesportiva als més joves | jordi estruch 

l’ajuda econòmica permetrà optimitzar recursos amb l’objectiu 
que l’esport escolar arribi al màxim nombre d’infants i joves

El Festival de la Infància fomenta l’esport entre els més petits

M
és de 10.000 nois i noies van gaudir de l’esport 
i els seus valors en l’espai que la Secretaria Ge-
neral de l’Esport (SGE) i el Club Super3 van 
compartir durant la 52a edició del Festival de la 

Infància, que va tenir lloc al recinte de Montjuïc de Fira 
de Barcelona des del 27 de desembre al 4 de gener amb un 
ampli programa d’activitats per gaudir en família. 

El Festival va ser inaugurat per la vicepresidenta del 
Govern i titular de Benestar Social i Família, Neus Munté, 
acompanyada del secretari general de l’Esport, Ivan Ti-
bau, entre d’altres. L’espai compartit per les dues entitats 
al Palau 2 va oferir dues activitats enllaçades: una pista 
d’escalfament i estiraments per passar després a la pro-
va “M’agrada l’esport amb hula hoop”, on els infants van 
aprendre a fer ballar el cèrcol, fer-lo rodar, saltar per dins, 
etc. En acabar la prova, el punt d’informació de la SGE va 
obsequiar tots els participants amb unes cordes per saltar i 
consells per dur una vida saludable, dins la campanya del 
Pla Nacional de Promoció de l’Activitat Física impulsada 

pel Govern.
D’altra banda, en el punt d’atenció del Club Super3, 

els visitants van poder consultar els continguts del Super3 
i fer-se o renovar-se el carnet de súper. Com a novetat en 
aquesta edició, el Festival de la Infància va incorporar 
l’XD Young Fest -el certamen d’oci i experiències mul-
timèdia- per a joves de fins a 14 anys i, per primera ve-
gada, va portar a Barcelona l’esdeveniment “Un dia amb 
Peppa”.

A banda de l’activitat de la SGE, els infants van gaudir 
d’altres propostes esportives gràcies a la presència de les 
federacions de Curses d’Orientació de Catalunya, Judo, 
Vela, Pitch&Putt, Beisbol, Tir Olímpic, Tir amb Arc, Es-
ports de persones amb Discapacitats Físiques, Paralítics 
Cerebrals, Esports per a Cecs i la Unió Catalana de Bike 
Trial. A més, el Canal Olímpic de Catalunya va organitzar 
activitats de caiac en una piscina de 12x5m i la Platafor-
ma Proseleccions Esportives Catalanes va promoure el 
korfbal i els dards.. III

ralitat amb la col·laboració de la UCEC. 
La subvenció ha de permetre també optimitzar recur-

sos per tal que l’esport escolar pugui arribar al màxim 
nombre d’infants i adolescents de Catalunya, especial-
ment aquells/es amb unes condicions socioeconòmiques 
més vulnerables. L’aportació del Govern s’articularà a 
través d’un conveni entre les dues parts, en el marc del 
qual el CCE i la UCEC promouran conjuntament un mo-
del d’esport en edat escolar basat en els valors educatius 
de l’esport, el foment dels hàbits saludables i la introduc-
ció progressiva d’una oferta poliesportiva destinada a les 
etapes d’iniciació esportiva.

Esport amb valors
Entre les línies d’actuació d’aquest model, destaca un 
projecte pilot per implementar un programa de valors 
dins dels JEEC, sota els criteris consensuats amb el CCE 
i la seva acreditació formal. Això implica formular un 
nou sistema de puntuació i classificació dels JEEC, que 
integri indicadors referits a valors i comportaments dels 
participants i altres agents implicats, i iniciar l’experièn-
cia pilot en un mínim del 50% dels consells esportius de 
Catalunya, a tot el país, i en un mínim d’una categoria i 
d’una tipologia d’esport.

Altres eixos d’actuació per incrementar la pràctica de 
l’esport escolar al país són estructurar als consells es-
portius una oferta poliesportiva dins dels JEEC, a nivell 
comarcal, en les etapes d’iniciació esportiva; organitzar 
les finals territorials i nacionals d’aquests Jocs, amb la 
participació dels Consells Esportius; donar suport a l’Es-
cola Catalana de l’Esport i les Representacions Territo-
rials de la Secretaria General de l’Esport en el desplega-
ment de la formació  dels dinamitzadors poliesportius, i 
col·laborar en la institucionalització de la figura del tutor 
de joc, per donar un perfil educatiu i didàctic a l’àrbitre 
i/o jutge dels JEEC, i finalment, ajudar a visualitzar la 
importància i a promoure la pràctica de l’activitat fisico-
esportiva regular per a l’adquisició d’hàbits saludables 
dels infants, adolescents i joves mitjançant la implemen-
tació d’un programa pilot de foment dels hàbits saluda-
bles dins dels programes dels Jocs Esportius Escolars de 
Catalunya i del PCEE.

Properament, la Secretaria General de l’Esport també 
publicarà la convocatòria pública de subvencions per a 
les activitats esportives que portin a terme els 45 con-
sells esportius durant el curs 2015-16, a través de la qual 
s’implementen a tot el país els programes institucionals 
de l’esport escolar. III

els iNfaNts vaN practicar l’esport i els seus valors | jordi estruch 

entre les línies d’actuació del nou 
model d’esport en edat escolar destaca 
un projecte pilot per implementar un 
programa de valors dins dels jeec
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Els presidents comarcals del Baix i el Barcelonès defensen 
l’elecció directa de les administracions supramunicipals

Imanol Crespo 

oriol junqueras defensa que el baix llobregat fos una vegueria, 
tal i com està, en una futura redistribució territorial

el president del baix llobregat defensa la unitat territorial davant 
les propostes secessionistes del nord de la comarca

L
’elecció directa de les 
administracions supra-
municipals ha acaparat 
part del debat instituci-

onal, organitzat per BCN Con-
tent Factory, ja què fins ara la 
tria és indirecta. Josep Perpinyà 
i Francesc Josep Belver han de-
fensat que els ciutadans puguin 
escollir als seus representats 
sense intermediaris. Per aquest 
ordre, el Consell Comarcal, 
l’Àrea Metropolitana i la Dipu-
tació de Barcelona són les tres 
administracions, la represen-
tació de les quals deriva de les 
eleccions municipals; és a dir, 
del vot ciutadà pels seus ajun-
taments. El fet que l’elecció de 
les cambres supramunicipals si-
gui indirecta, a partir de càlculs 
matemàtics proporcionals als 
resultats locals, deriva sovint en 

la falta de coneixement de l’ac-
tivitat de cadascuna d’aquestes 
administracions, de les seves 
competències i, per tant, de la 
seva utilitat. Per tot, és inevi-
table el debat sobre el mante-
niment o no d’aquestes insti-
tucions, així com les possibles 
duplicitats competencials que 
es puguin produir.

En aquest sentit, el presi-
dent del Consell Comarcal del 
Barcelonès i primer tinent d’al-
calde de L’Hospitalet, Francesc 
Josep Belver, i el president del 
Consell Comarcal del Baix 
Llobregat i alcalde de Sant Just 
Desvern, Josep Perpinyà, han 
defensat l’elecció directa –és a 
dir a través d’eleccions ordinà-
ries- la representació de les ad-
ministracions supramunicipals; 
sense excepció: consells comar-
cals, Àrea Metropolitana i dipu-
tacions. D’aquesta manera han 
plantejat aquest debat que, fins 

ara, mai s’havia posat sobre la 
taula tan clarament com ho va 
fer el president del Barcelonès, 
Francesc Josep Belver: “El fet 
de tenir multiplicitats d’admi-
nistracions pot donar la sensa-
ció de multiplicitat de cossos 
polítics que, a més, són de segon 
o tercer nivell i que, per tant, no 
són d’elecció directa per part 
dels ciutadans. Hauríem d’anar 
a que tots els representants po-
lítics siguin per elecció directa? 
Seria un plantejament. Podríem 
fer eleccions als ajuntaments 
per triar regidors i regidores i, 
a banda, els diputats provinci-
als. Per què no? No seríem ni 
els primers ni els últims. I això 
serviria per a les diputacions, 
les vegueries o per les comar-
ques. Em dóna igual. L’elecció 
directa és un bon exercici”, ha 
defensat Belver amb el suport 
de Perpinyà, que es sumava a 
aquesta proposta.

Al cap i a la fi, serien unes 
eleccions amb diferents papere-
tes, com ara a les Generals, per 
exemple, on es voten els dipu-
tats del Congrés i del Senat, per 
separat. L’argument del per què 
no s’ha fet fins ara rau en què 
les administracions supramu-
nicipals busquen la cooperació 
entre governs, que acostumen 
a ser del mateix color. Actu-
alment, però, no es dóna tant i 
menys a la zona més metropoli-
tana com és el cas del Baix Llo-
bregat i L’Hospitalet. Només 
cal mirar el govern de l’AMB 
(PSC, Iniciativa per Catalunya-
BCN en Comú i ERC) i el de la 
Diputació de Barcelona (CiU-
ERC). 

Per la unitat territorial
La complexitat administrativa 
de la zona més metropolitana 
i el creixement exponencial 
de l’AMB com a institució va 

obrir el debat sobre el manteni-
ment dels consells comarcals, a 
partir de la proposta de la Ge-
neralitat de Catalunya a la Llei 
de Governs Locals d’eliminar 
els consells comarcals metro-
politans que, com el Barcelo-
nès, passaria a formar part de 
l’ens metropolità. També els 
municipis baixllobregatins de 
l’anell més proper a Barcelo-
na, com Cornellà, deixarien de 
pertànyer administrativament al 
Baix Llobregat.

A aquesta proposta, encara 
pendent de resoldre, s’ha sumat 
la voluntat de diferents munici-
pis dels nord de crear una nova 
comarca anomenada la Monser-
ratina amb altres ajuntaments 
propers. En aquest sentit, el pre-
sident del Consell Comarcal del 
Baix Llobregat, Josep Perpinyà, 
ha defensat indubtablement la 
unitat territorial i la permanèn-
cia de l’actual ens comarcal: 
“Tots estem per la simplifica-
ció de les administracions. Dit 
això, si les coses no canvien, 
la presència i la necessitat del 
consell comarcal és una realitat, 
que dóna servei a molta gent i a 
molts municipis”, ha dit el tam-
bé alcalde de Sant Just Desvern, 
que reforçava el valor de la pro-
ximitat del Consell front altres 
administracions més grans.

D’aquesta manera, Perpi-
nyà recuperava el manifest per 
la unitat territorial signat fa dos 
anys per tots els partits polítics 
amb representació a l’anterior 
legislatura del Consell Comar-
cal: “Potser uns poden funcio-
nar sols o amb l’AMB o amb la 
Diputació, però potser altres els 
costaria trobar un camí adequat 
si no hi ha acompanyament. 
Mentre siguem útils, defensaré 
la unitat del Baix Llobregat i 
del Consell Comarcal. Es dóna 
una casuística diferent a la tra-
dicional: aquí el sud és molt po-per ordre, josep perpiNyà, presideNt del coNsell comarcal del baix llobregat; oriol juNqueras, presideNt d’erc i aleshores alcalde de saNt viceNç dels horts; 

fraNcesc j. belver, presideNt del coNsell comarcal del barceloNès i primer tiNeNt d’alcalde de l’hospitalet; i j.c. valero, director de bcN coNteNt factory
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tent”, deia Perpinyà per tancar: 
“un ciutadà de Collbató és igual 
que un de El Prat de Llobregat”.

L’H no contempla la fusió
El Baix Llobregat comparteix 
cognom amb la segona ciutat 
més important de Catalunya, 
L’Hospitalet de Llobregat, té 
una major lògica geogràfica de 
continuïtat que no pas al Bar-
celonès on Badalona, Santa 
Coloma o Sant Adrià de Besós 
queden a l’altra banda de Bar-
celona, que, a més, prefereix 
Consorcis compartits amb la 
Generalitat que no tan la via del 
Consell Comarcal; i, potser, el 
més important, compartim idio-
sincràsia i maneres de ser i de 
pensar. Amb tot, L’Hospitalet 
mai ha format part administra-
tivament del Baix. Tampoc es 
van passar quan Esplugues i 
Sant Just van decidir quedar-se 
al territori i difícilment ho faran.

Amb el debat sobre la re-
estructuració institucional i 
administrativa sobre la taula, 
el primer tinent d’alcalde de 
L’Hospitalet, Francesc Josep 
Belver, ha deixat clar que la 
ciutat no es planteja passar a 
formar part administrativament 
del Baix Llobregat per dos mo-
tius fonamentals: es manté una 
molt bona relació bilateral amb 
les ciutats veïnes com Cornellà, 
Esplugues o El Prat i perquè 
cal incentivar el pes metropo-
lità: “Estem encantats amb la 
nostra relació amb els veïns del 
Baix Llobregat, amb la proxi-
mitat, però ens hi juguem molt 
a l’AMB. Per competir al món 
has de tenir una mida i, fins i 
tot, Barcelona –si la comparem- 
hem de saber que som molt pe-
tits. Si volem ser competitius, 
un motor d’atracció, si volem 
inversió, desenvolupar els clús-
ters com el biomèdic de Bellvit-
ge o el de salut mental de Sant 
Boi, hem de tenir una determi-
nada mida; i aquí la mida ens la 
pot donar l’AMB amb la marca 
Barcelona. No hem de competir 
entre nosaltres, el nostre com-
petidor és Pequin, és Buenos 
Aires, és Mèxic DF...”.

Junqueras relativitza el debat
Didàctic i bon coneixedor de la 
història catalana, l’alcalde de 

Sant Vicenç dels Horts i presi-
dent d’ERC, Oriol Junqueras, 
ha tancat el col·loqui relativit-
zant el debat sobre la divisió 
territorial de Catalunya i, per 
tant, del Baix Llobregat. “Ine-
vitablement, sempre hi haurà 
un punt d’arbitrarietat”, deia, 
abans de descriure els diferents 
models habituals arreu d’Eu-
ropa que tenen com a element 
central la cohesió social (model 
alemany amb independència de 
la grandària del land), la pobla-
ció (model anglès) o l’arbitrari-
etat absoluta, fet pràcticament 
amb regla, del model francès.

“Les comarques van ser dis-
senyades a Catalunya quan la 
densitat de població del territori 
eren molt més equilibrades que 
en l’actual. En que ha passat és 
que s’han desequilibrat d’una 
forma brutal. Per tant, tens unes 
realitats més o menys homogè-
nies geogràficament, però amb 
unes diferències demogràfi-
ques, de serveis, de densitat, de 
tot, extraordinàries”, deia Jun-
queras que, fins i tot, posava el 
Baix Llobregat a l’alçada d’una 
vegueria: “Al Baix Llobregat, si 
mires el seu volum demogràfic 
i el volum econòmic que repre-
senta, no estem davant d’una 

comarca, estem davant d’una ve-
gueria. [...] Sempre va haver el 
dubte de si el Baix Llobregat era 
una comarca o més que una co-
marca”, ha insistit fent palès la 
dificultat per delimitar el territori, 
també internament: “No es sabia 
quina havia de ser la capital”.

En aquest sentit de complexi-
tat, relatiu i arbitrari, Junqueras 
va treure ferro a un debat que no 
aportaria gaire avantatges en cap 
dels casos: “Tindria el mateix sen-
tit que el Baix Llobregat nord s’es-
cindís que El Bruc passés a formar 
part del Baix Llobregat. Serà una 
discussió eterna. No hi ha cap mo-
del perfecte, tots tenen els seus 
defectes i nosaltres tenim un igual 
de defectuós i modificable que la 
resta. Però estic d’acord amb ells 
que no necessàriament aniríem a 
millor i, per tant, ja dono per bo 
així”, concloïa.

D’altra banda, primer, Jun-
queras ha lamentat l’acumulació 
del poder que encara mantenen 
els Estats, que no deleguen ni 
cap als ajuntaments ni cap a la 
Unió Europea, “i la prova és que 
el 95% del recapte fiscal el fa 
l’Estat”; i, segon, es va referir al 
procés català i a la incògnita so-
bre l’acord entre Junts pel Sí i la 
CUP: “Abans del 20 de desembre 
hi haurà acord? Sembla que no; 
però no vol dir que no. Pot ha-
ver-hi anunci de preacord, això és 
més probable. Quant de probable? 
No ho sap ningú, almenys jo no. 
Per tant, acabarà havent acord, 
perquè és molt millor”, assegura-
va Junqueras.

“La clau és saber qui interna-
litza els costos i que internalitza 
els beneficis”, deia referint-se 
amb una metàfora a la tendència 
de les grans ciutats –en represen-
tació de la majoria de Junts pel 
Sí- que acostumen a externalitzar 
els costos a les poblacions més pe-
tits –o minoria de la CUP-. “Les 
expectatives condicionen les de-
cisions del present i, per tant, la 
decisió estarà condicionada amb 
el que passaria al març”, ha tancat 
abans de demanar el vot d’ERC al 
Congrés, considerant que un bon 
resultat d’Esquerra farà pensar a 
la resta que unes noves eleccions 
no seran positives. III

l’acte de bcN coNteNt factory va ser 
uN dels darrers de juNqueras com a 
alcalde de saNt viceNç 

Qui és Qui: Radiografia dels qui m
anen 

Qui és Qui: Radiografia dels qui m
anen 

 si les coses no 
canvien, la 

presència i la necessitat del 
consell comarcal és una 

realitat, que dóna servei a 
molta gent i a molts municipis”

“

 estem encantats 
amb la nostra 

relació  amb els veïns del baix 
Llobregat, amb la proximitat, 

però ens hi juguem molt amb 
l’AMB. per competir en el 

món has de tenir una mida”

“Josep Perpinyà, president del Baix Llobregat

Francesc J. Belver, president del Barcelonès
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Expertos en sanidad defienden 
la colaboración público-privada 
en aras de la eficiencia

hace falta un mayor esfuerzo en prevención, que ha de dejar de 
considerarse como un gasto y contemplarse como una inversión

U
n nutrido grupo de ex-
pertos en el ámbito de 
la salud y la ciencia 
ha coincidido en seña-

lar la necesidad de una mayor 
colaboración entre entidades 
público-privadas en un debate 
sobre dicha temática organiza-
do por la empresa BCN Content 
Factory, al hilo de la presenta-
ción del libro Qui és qui. Radi-
ografia dels qui manen al Baix 

Llobregat i L’Hospitalet.
Joan Orrit, presidente del 

Clúster de Salut Mental de Ca-
talunya y director gerente del 
hospital Benito Menni, ha seña-
lado que la titularidad jurídica 
no es tan importante como que 
“lo que haga una institución re-
vierta en mejores resultados en 
salud y se haga de manera efici-
ente”. Por eso mismo, ha exigi-
do a los “proveedores de salud” 
una mayor orientación a resul-
tados. El científico y director 
del programa de Epigenética 

Eva Jiménez del Instituto de Investigaciones 
Biomédicas de Bellvitge, Ma-
nel Esteller, también ha aboga-
do por un modelo mixto de la 
colaboración público-privada 
para ser más eficaces, para lo 
cual todos los implicados “he-
mos de ser generosos”. A este 
respecto, la médico y concejala 
de Salud del Ayuntamiento de 
Sant Boi, Salut González, ha 
explicado cómo resulta impres-
cindible cultivar una cultura de 
la colaboración y el compartir, 
frente a quienes defienden una 
visión más competitiva, propia 
del marketing.

También ha habido consen-
so a la hora de destacar la im-
portancia de la prevención. Así, 
Orrit ha sostenido que no se ha 
valorar sólo el trabajo asisten-
cial con los enfermos mentales, 
sino también las fundaciones 
que realizan investigaciones 
punteras en este tema. El presi-
dente del Clúster considera que 
ha llegado el momento de dejar 
de ver la prevención como un 
gasto para entenderla como una 
inversión y ha defendido una 
visión holística o global, que 
tenga en cuenta aspectos soci-
ales, culturales, laborales y de 
justicia, entre otros. Salut Gon-
zález, por su parte, ha explica-
do que las competencias de los 
ayuntamientos en sanidad son 
escasas, pero que estos pueden 
hacer mucho más en materia de 
prevención, algo que permitirá 
“ahorrar recursos en el ámbito 
asistencial”.

Mecenazgo sin ley
Y qué mejor prevención que 
la investigación, podría haber 
añadido el científico Manel Es-

“ Las competencias de los 
ayuntamientos en 

sanidad son escasas, pero 
estos pueden hacer mucho 

más en materia de prevención”

teller quien, preguntado por los 
periodistas, ha reconocido la 
importancia de que se promul-
gue una ley del mecenazgo. No 
obstante, se ha mostrado algo 
pesimista al respecto: “Siempre 
han sido resistentes a las leyes 
de mecenazgo los gobernantes, 
porque recaudarán menos”. Por 
eso, ha indicado que hay que 
convencerles de que, lo que se 
pierde en recaudación, se gana 
después en ahorro de costes de 
salud.

Todos los presentes en el 
acto, celebrado en el Palacio de 
Marianao el martes 15 de dici-
embre, han coincidido también 

en que la crisis ha obligado a 
realizar ajustes, en mayor o me-
nor medida, pero que gracias al 
esfuerzo de los profesionales de 
la salud el impacto ha sido me-
nor del que podría haber sido. 
Y todos también han animado 
a la sociedad y a los medios de 
comunicación a tratar las enfer-
medades, mentales o no, con 
naturalidad, sin crear alarmas 
ni tabúes innecesarios. En este 
sentido, Orrit y González han 
alabado la actitud de los sant-
boianos, que han acogido a los 
enfermos mentales desde medi-
ados del siglo XIX y continúan 
haciéndolo hoy en día. III

“ Lo importante es que lo 
que haga una institución 

revierta en mejores resultados 
en salud y que se haga de 

manera eficiente”

el debate sobre saNidad del libro qui és qui: radiografia dels qui maNeN al 
baix llobregat i l’hospitalet, de bcN coNteNt factory, se celebró 
eN el palau mariaNao de saNt boi, Nueva sede del clúster de 
salud meNtal de cataluña | maría moreNo
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Dayana García Blas

E
l anhelo por tener un 
medio de referencia en 
el Baix Llobregat ha 
quedado contrastado por 

la realidad de que “no hay vo-
luntad política” ni ahora, ni des-
de los años 80, cuando surgió 
la idea impulsada por un grupo 
de periodistas de la comarca. 
Así lo ha subrayado el alcalde 
de El Prat, Lluís Tejedor, en el 
transcurso de un debate sobre 
el futuro de la información co-
marcal, celebrado este jueves 
en el Céntric de la misma po-
blación. De hecho, el también 
dirigente de ICV, ha expresado 
su pesimismo frente a la hipó-
tesis de “construir una unidad 
política desde la perspectiva de 
la información comarcal porque 
sería imposible”, dado que qui-
en tiene el peso es ahora y an-
tes, la ciudad de Barcelona. Por 
ello, Tejedor ha recalcado que 
la creación de un relato comar-
cal es un tema histórico difícil 
de tratar, aunque expresó que 
“ojala tuviéramos un medio de 
referencia”.

También cuando se habla 
de defender el Baix Llobregat, 
“la mayoría de los municipi-
os saben que es bueno para el 

conjunto comarcal”, pero “casi 
todos los ayuntamientos están 
centrados en el ámbito local”, 
apuntó el alcalde pratense. A 
este argumento se ha unido el 
de Oscar Sánchez, director de 
El Prat Comunicació, al expli-
car que otra de las razones por 
las que no hay un medio de re-
ferencia en el Baix Llobregat 
es que se carece de “un senti-

miento comarcal” frente a la 
identificación de la población 
con el municipio donde reside, 
de modo que se aprecia la infor-
mación más cercana.

Difícil vertebración
Según Sánchez, nos encontra-
mos en una “comarca de difícil 
vertebración” en la que es nece-
sario dar un “servicio público” 
y de proximidad, un periodismo 
que se ha de prestigiar porque 
está más cerca de las fuentes y, 
día a día, se bate con los medios 
más grandes como es el caso de 
TV3. Además, el director de El 
Prat Comunicació ha destacado 
que los medios municipales son 
“una escuela de periodistas con 
mucha credibilidad”, lo que fa-
vorece aumentar la autoestima 
de los ciudadanos.

En el debate mediático, or-
ganizado por BCN Content 
Factory, también ha estado pre-
sente David Guerrero, corres-

ponsal de La Vanguardia en el 
territorio. El periodista, también 
fundador del digital Viu Molins, 
ha apuntado que otro motivo de 
no tener un medio de referencia 
comarcal está en que “Barcelo-
na nos come”, lo que coloca a 
los medios locales a la sombra 
de la ciudad catalana.

Guerrero lamenta que los 
corresponsales del Baix Llobre-
gat de los medios generalistas 
que se editan en Barcelona no 
dispongan de una publicación 
de referencia comarcal a la que 
acudir, lo que obliga a estar en 
la penumbra de la gran ciudad y 
carecer de un punto de referen-
cia informativa, como ocurre en 
otro tipo de comarcas o corres-
ponsalías. Del mismo modo, ha 
revelado que los profesionales 
tienen que combatir muchos 
tópicos día a día al ejercer de 
“Intermediarios” de la infor-
mación ante unos responsables 
de periódicos, radios y televisi-
ones que están en Barcelona y 
que ven las cosas de otra forma, 
en ocasiones distorsionada. Un 
ejemplo es el revuelo que reci-
entemente ocasionó el intenso 
olor a estiércol que se apreció 
en el centro de Barcelona y que 
se atribuyó al Parc Agrari pra-
tense. Sólo en ocasiones como 
esa se repara en la existencia de 
la comarca.

El éxito de lo público-privada
Frente a las dificultades para 
forjar un medio de referencia 
comarcal, Joan Carles Valero, 
editor de “Qui és qui. Radio-
grafia dels qui manen al Baix 
Llobregat i L’Hospitalet”, ha 
propuesto “sondear iniciativas 
privadas como ETV o El Llo-
bregat y otras públicas como 
la de El Prat Comunicació para 
crear un modelo de colabora-
ción público privada”, lo que 

suponga una alternativa para 
llegar a un acuerdo que per-
mitiera colocar el proyecto en 
manos de los profesionales pe-
riodísticos.

Imanol Crespo, autor del 
capítulo sobre el poder perio-
dístico del libro, ha señalado 
que en 39 de las 42 comarcas 
catalanas el liderazgo informa-
tivo recae en un medio local o 
comarcal, lo que supone que si 
“agregamos todas las cabeceras 
de prensa local tendríamos unos 
830.000 lectores”, por delante 
de La Vanguardia y El Periódi-
co.

Retos del futuro
Ariadna Comas, jefa de infor-
mativos de ETV, ha destacado 
que son una televisión comar-
cal privada que desde el pasado 
mes de septiembre está volcada 
en la emisión de contenidos 
de todo el Baix Llobregat. Por 
ello, al incrementar el ámbito 
de actuación más allá del mu-
nicipio de Esplugues donde se 
encuentra su sede, “se necesitan 
más recursos personales y ma-
teriales para poder subsistir”. 
Sin embargo, el entusiasmo 
periodístico pasa por plantea-
se nuevos retos como poner en 
marcha una “radio comarcal en 
un futuro”.

Y en este camino hacía las 
mejoras, David Guerrero ha 
razonado que el periodismo se 
ha adentrado de pleno en la era 
digital. Un ejemplo es el Viu 
Molins de Rei, un diario online 
que nació hace cinco años en 
formato plataforma porque era 
y es el futuro. Frente a ello, el 
periodista apuesta por “adaptar-
nos al medio, tratar de llegar a 
todo y ser capaces de conectar 
con el periodismo local”, por-
que el valor de la proximidad 
continuará muy vivo. III

Tejedor: “No hay voluntad política de crear 
un medio comarcal de referencia en el Baix”

el capítulo sobre medios de comunicación protagoniza el 
primer debate del año de bcN content factory

la prensa de proximidad es líder en 39 de 42 comarcas 
catalanas; el baix debe luchar por entrar en la lista

el llobregat estuvo represeNtado eN la mesa coN su director, imaNol crespo, 
autor del capítulo dedicado a medios de comuNicacióN | quim torreNt

lluís tejedor, alcalde de el prat, i joaN carles valero, editor del
llibre i director de bcN coNteNt factory | maría moreNo
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lana, mi compañera Eva Jiménez glosa lo que a su juicio constituye el tema estrella de 
nuestro territorio: la educación. Núria Marín ha anunciado que los antiguos juzgados 
de su ciudad acogerán un centro formativo online, una escuela de negocios y un centro 
universitario. Y que los alumnos de cuarto de la ESO tendrán un profesor de inglés de re-
fuerzo. Esto constituye, a nuestro juicio, lo más valioso del discurso de la alcaldesa, pues 
habla de un asunto importante con un cierto nivel de concreción.

Como docente en el ámbito de la Comunicación, me gustaría romper una lanza en fa-
vor de la figura de los profes. Fundamentalmente porque resulta vital reconocer su traba-
jo. También es importante que los profes reciban constantemente mensajes positivos para 

que después puedan aplicarlos en su día a día 
en las aulas. Los docentes son el palo del pa-
jar. Sin ellos no existe la educación. Y lo más 
importante: ni en Finlandia, ni en Francia, ni 
en Estados Unidos, ni en Japón, ni en ningún 
otro sitio, hay profesores tan extraordinarios 
como entre nosotros. 

El trabajo de un profesor consiste en ins-
pirar, trasmitir, contagiar y motivar y eso tie-
ne que ver con el estado de ánimo. Los alum-
nos recuerdan siempre a los profesores por 
su actitud, por su manera de ser, porque es lo 
que contagia, lo que transmite. De ahí la im-
portancia del buen estado de ánimo, porque 
cuando uno se desanima pierde lo mejor que 

tiene: su manera de ser. Está claro que nunca vamos a cambiar las circunstancias, pero 
siempre podemos elegir nuestra actitud. 

La actitud es a mi juicio incluso más importante que la vocación. Cada día que se entra 
en clase se tiene que ser consciente de que vamos a ser ejemplo para los alumnos y que 
por ello tenemos una gran responsabilidad.  A la actitud hay que añadir el humor, algo 
tan importante en nuestra vida y que a veces cuesta encontrar. Si uno no disfruta en su 
trabajo es difícil que los alumnos disfruten. Una de las claves para luchar contra el fracaso 
escolar es hacer que los adolescentes deseen ir a la escuela. Disfrutar siendo un profe nace 
de sentir que resulta un privilegio poder hacer este trabajo, siendo conscientes de todo lo 
que aportan a la sociedad.

Educar es comunicar
El verbo más importante para educar es escuchar; educar es comunicar y para garantizar 
el éxito de la educación debemos comprobar que nuestra antena está sintonizada con 
la de los alumnos. Por último y no por eso menos importante: siempre hay que mirarlo 
todo con ojos de niño para seguir descubriendo. El gran reto de la educación es hacernos 
mejores individual y colectivamente y las puertas de la enseñanza deben estar abiertas 
no sólo para que entren los chicos y chicas sino que también para que sus ideas salgan y 
transformen el mundo. Todos los que nos dedicamos al trato con las personas sabemos 
muy bien que cada uno somos distintos de los demás y que habitualmente no funcionan 
las mismas soluciones para todos. La capacidad de aprender es vital en la vida. Aunque 
seamos incapaces de imaginarnos cómo van a ser las profesiones dentro de diez años, lo 
único que realmente necesitamos es tener despierta la curiosidad innata y la habilidad y 
agilidad de aprender constantemente. ¡Que así sea! III

Joan Carles Valero
periodista y profesor

Estamos en un momento de cambio social y políti-
co. Un cambio que se traduce en que la ciudadanía 
reclama más y mejor democracia como respuesta 
a la brecha social que se ensancha en lo económi-
co. Pero el cambio debe arrancar desde nuestro 
interior, empezando por mantener despierta la cu-

riosidad y la habilidad y agilidad de aprender cons-
tantemente. Porque sólo con una mayor y mejor 
formación saldremos adelante, mejor de la mano 
de buenos profesores, aquellos que nos dejaron 
huella hasta el punto de que nos gustara una ma-
teria porque fue un buen profe el que la impartió 

El cambio empieza por la actitud

E
l deseo de cambio es una expresión que va más allá de las siglas. La política se 
está actualizando pero en el terreno municipal no todos los concejales incorporan 
los comportamientos y formas de hacer que ya existen en el mundo social, en el 
académico y en las redes. La crisis y el crecimiento de las desigualdades por un 

lado y por el otro la corrupción política, ha comportado la indignación ciudadana y el 
deseo de cambio para que el bien común vuelva a presidir todas las actuaciones públicas. 

Tenemos que aprender colectivamente de los errores, enmendar las causas que los pro-
vocaron y actualizarnos en el ejercicio de la ciudadanía plena, lo que comporta abandonar 
el ámbito del confort y bregar entre nuestros familiares, amigos y vecinos por causas que 
nos benefician a todos. Empezando por com-
batir la desigualdad. Porque el problema del 
paro es grave, pero ahora que se reactiva la 
economía agudiza la desigualdad, por ejem-
plo, entre los jóvenes y entre los mayores de 
45 años, dos colectivos que deben recibir una 
atención pública preferente en formación.

Hemos celebrado tres elecciones de mayo 
a diciembre y sus resultados son un reflejo 
de una sociedad que es plural. Con el mapa 
resultante de las primeras, las municipales, 
y con una legislación que potencia la elec-
ción del alcalde, los ayuntamientos no sólo 
se constituyeron sino que además funcionan, 
unos mejor y otros peor, pero se gobierna. 

La lección del mundo local
Las ciudades y pueblos tenían que seguir funcionando mientras seguíamos decidiendo en 
el 27-S y el 20-D, porque la vida no se podía paralizar a la espera de que los políticos se 
pusieran de acuerdo. Las basuras tienen que recogerse cada día, el transporte público debe 
funcionar como un reloj, como la limpieza viaria, que no puede esperar grandes decisio-
nes. También los permisos se han de conceder  o no, e incluso las cacicadas forman parte 
de lo que pudiera calificarse como “normalidad”. Los políticos locales deben buscarse la 
vida para conseguir que las ciudades no paren y lograr que cuando acabe su mandato los 
ciudadanos les evalúen, lo que propicia que no tengan más remedio que llegar a acuerdos.

Curiosamente, esta voluntad de articular equipos de gobernabilidad no se traslada al 
Congreso de los Diputados, donde parece que los partidos son incapaces de gobernar con 
mayorías estables. Los pactos se hacen entre personas que discrepan y que hacen de la 
necesidad virtud. Si la sociedad es plural, lo normal es que sus representantes busquen 
fórmulas de gobernar de acuerdo con la voluntad de los ciudadanos. Mensajes como los 
que se oyen estos días de establecer líneas rojas o la simple negativa a dialogar demues-
tran la incapacidad de la clase política para hacer su trabajo. El país es plural y los electos 
deben buscar fórmulas para gobernar de acuerdo con esa pluralidad. Es su trabajo, y los 
ayuntamientos demuestran que es posible. Pero los electos también tienen que formarse 
para ejercer el liderazgo que la sociedad les ha encargado.

La formación, eje vertebrador
En un anterior artículo glosaba la importancia que a mi juicio tiene la formación. En su 
crónica “L’Hospitaleando” sobre el discurso de la alcaldesa de la segunda ciudad cata-

eL baix s’escriu amb V . . .
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C
ap al mes de juny està prevista la celebració del Primer Congrés del Baix Llo-
bregat que organitza el Centre d’Estudis Comarcals i una vintena d’entitats i 
institucions de la comarca. El propòsit, ambiciós, és “crear un espai de reflexió 
i debat, obrir un procés de diagnosi i anàlisi i donar-nos una oportunitat col-

lectiva per dissenyar en comú els objectius estratègics que han de permetre afrontar els 
reptes de futur”, com explicita la principal entitat convocant.

És curiós que es proposi ara un gran congrés comarcal per dissenyar en comú uns ob-
jectius estratègics que ens blindin de cara al futur, quan fa dècades que la comarca pateix 
totes les servituds metropolitanes que l’han deixat com el que avui és: el pati del darrere, 
parafrasejant el documental del mateix nom que ha fet, sorprenentment, fortuna, aquestes 
setmanes passades. Si som el pati del darrere —i efectivament ho som— és perquè no 
hem tingut possibilitat —no ens l’hem fabricat mai— de reunir-nos per debatre què som 
i què volem. I si no hem tingut possibilitat és perquè els que han tingut poder no han 
estat interessats en debatre col·lectivament res que ens impliqui a tots. Cadascú ha fet la 
guerra pel seu compte i les solidaritats han funcionat molt més per la via de l’adscripció 
partidària que no pas per la  territorial. Som el pati del darrere, perquè no hem participat 
mai, perquè no tenim veu pròpia, amb els que dissenyen i construeixen —han dissenyat i 
han construït— el jardí del davant.

Si no hi ha alcaldes, seran paraules però no fets
És curiós que es proposi ara un espai comú de debat que vagi més enllà del municipi 
de cadascú i encara serà més curiós que l’experiència sigui profitosa. Voldrà dir que, en 
efecte, estem superant el localisme implícit per parlar per primera vegada, tots plegats, 
del Baix Llobregat, com una realitat superior que ens implica. Ja s’ha vist que els resultats 
de fer la guerra cadascú per la seva banda deixa derrotes incontestables i, si no, només cal 
mirar què queda del nostre paisatge, del nostre riu, del nostre delta, dels nostres camps i 
de les nostres muntanyes. I com està la nostra gent i els nostres serveis i el nostre aire pur, 
i la nostra aigua...

Perquè la trobada —el Congrés, amb majúscules— no sigui una pura expressió retò-
rica, caldrà dirimir amb el poder. És a dir, si en el congrés no hi ha els alcaldes i no hi ha 
compromisos amb els alcaldes, el que surti del congrés, seran paraules però no fets. Serà 
magnífic debatre amb els professionals, els intel·lectuals, els tècnics, els estudiosos, els 
treballadors, els empresaris, els activistes. Tothom és necessari, però si no es parla amb 
els alcaldes i no hi ha compromisos dels alcaldes, seguirem sent el pati del darrere durant 
els futurs 30 anys. 

És curiós que el Congrés apareixi en el moment en què es fa explícita una qüestió 
que els baixllobregatins sabem de fa anys: que som el pati del darrere de la metròpolis i, 
sobretot, de la idea de la metròpolis i de la metropolitanització del territori. És curiós que 
es produeixi a quatre dies de la pitjor amenaça dels darrers temps, quan semblava que 
teníem suficientment blindat el territori: l’afer Eurovegas. L’evidència que uns quants 
polítics podien carregar-se el que ens queda de territori i, sobretot, l’evidència que des 
del mateix territori una colla d’alcaldes amb la curtíssima mirada localista de sempre, ho 
veien relativament bé, és el que ha permès, amb una certa urgència, organitzar un gran 
debat que destil·li compromisos.

I és curiós finalment que tot això es produeixi ara, quan el panorama polític fa preveu-
re canvis a curt termini també als municipis, després d’haver-se produït a les autonomies i 
al conjunt de l’Estat. La pressió de la nova política sobre els vells partits, sobre els partits 
dels vells alcaldes, també ha de ser un revulsiu important perquè el Congrés serveixi per 

El Congrés del Baix Llobregat i el pati del darrere
Jesús Vila

periodista y escritor

És curiós que es proposi ara un espai comú de 
debat com el que al juny està previst: el Primer 
Congrés del Baix Llobregat, organitzat pel Cen-
tre d’Estudis. Potser, s’està superant el localisme 
implícit. Fer cadascú la seva guerra ja ha demos-
trat que deixa derrotes incontestables. També a 

nivell mediàtic cal superar el mur localista. Hi ha 
alternatives: un grup públic comarcal de comuni-
cació o una col·laboració público-privada. 

Calen accións, més que paraules, en un àmbit 
que serà imprescindible per deixar de ser el pati 
del darrere. 

eL baix s’escriu amb V . . .

alguna cosa.
Fa uns dies, Barcelona Content Factory i el nostre Llobregat organitzaven al Prat un 

debat sobre mitjans de comunicació, en presència de l’alcalde Tejedor. Sobre la taula, 
l’eterna digressió: som una de les tres úniques comarques de Catalunya sense una refe-
rència pròpia de comunicació comarcal, segurament en la comarca de Catalunya amb 
més periodistes en exercici i amb una experiència més dilatada de premsa, no solament 
ara sinó des de la Transició. Les raons cal buscar-les en què sempre hem estat el pati 
del darrere. Mai hem tingut premsa pròpia amb el pes necessari perquè mai hem tingut 
empresaris propis dignes d’aquest nom i perquè mai s’ha plantejat seriosament cap altra 
alternativa. 

I en canvi hi ha una alternativa: un grup públic comarcal de comunicació i, en l’in-
termig —o potser de manera consolidada— la col·laboració público-privada en aquest 
àmbit. Imprescindible, per cert, per deixar algun dia de ser el pati del darrere. Tejedor va 
afirmar que això, que seria lloable, és avui un somni irrealitzable. Tenia raó. Per això és 
imprescindible que el Congrés, més enllà de paraules, representi un compromís d’acció. 
O ho fan aquests alcaldes, o ho faran els alcaldes del futur, sobre la onada de la nova 
política...

I mentre tant, com es va dir també a la taula rodona, si els mitjans de comunicació 
locals volen tenir una dimensió una mica més perfilada, cal que superin la curta volada 
localista i apostin per una realitat més amplia, tan real com els seus estrictes límits muni-
cipals: un Baix Llobregat de Montserrat al mar i del Garraf a Barcelona. En aquest mitjà 
que esteu llegint, ja ho hem fet. III

V aLero & V iLa 

el Nostre director, imaNol crespo, a la dreta, va represeNtar el llobregat eN el debat sobre mitjaNs 
del baix llobregat i l’hospitalet orgaNitzat per bcN coNteNt factory | quim torreNt




